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Ca vieaţă s& aibă şi mat multă
s a  a l b a

Biserica învăţătoare este organismul viu aşezat de dum- 
nezeescul Mântuitor pentru a îndruma, povăţui şi ajuta sufle
tele pe calea mântuirii. Episcopii şi preoţii, următorii legiuiţi 
ai apostolilor, au primit misiunea sublimă de a propovădui ade
vărurile de vieaţă aducătoare. Dar ei au mai fost făcuţi şi 
ispravnici ai tainelor dumnezeeşti. Credincioşi misiunei pri
mite dela Mântuitorul neamului omenesc, membrii ierarhiei bi
sericeşti în toate timpurile s’au străduit să fie acel organism 
viu, care face totul pentru a apropia ceriul de pământ şi pentru 
a pune la dispoziţia celor de pe pământ »aripi ca de porumb«, 
cu ajutorul cărora să se ridice în sferele senine ale împărăţiei 
lui Dumnezeu pe pământ. Menirea lor este să îngrijească gloa
tele, să le stăpânească, să le povăţuiască nu atât fu cele ma
teriale şi curund trecătoare, cât mai vârtos în cele duhovni
ceşti şi deapururi dăinuitoare. Aşa a făcut în trecut. Aşa face 
astăzi. Aşa va face şi pe viitor.

In munca titanică pe care o depune pentru mântuirea su
fletelor, preoţimea, în toate timpurile, a făcut uz de ajutorul efec
tiv pe care l-a întins elementul laic, dornic de a munci pentru 
mai mare mărirea lui Dumnezeu şi a fi de ajutor semenilor în 
cele spre mântuire. Aşa s’a ajuns să avem diferitele organi
zaţii : unele bărbăteşti, altele femenine, unele sub directa con
ducere a preoţilor, altele activând independent, dar suprave- 
ghiate deaproape de aceia, pe cari Spiritul sfânt i-a pus ca să 
cârmuiască biserica lui Hristos.
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Organizaţii de îeliul acesta avem şi noi. Se va spune, şi 
nu fără orice temeiu, că mai puţine decât alte neamuri. Faptul 
e că avem. Intre aceste organizaţii locul de frunte îl ocupa 
reuniunile mariane. Coloratura acestora poartă timbru feme- 
nin. Elementul masculin este aproape disparent. Astfel de or
ganizaţii găsim chiar şi cu 50 de ani în urmă. Modul lor de 
prezentare, pe atunci, făcea impresia unor flori exotice trans
plantate într’un mediu impropiu. Vegetează. . .  fără nici o vlagă. 
Părerea generală pe acele vremuri era că menirea acestor fel 
de organizaţii este să înlocuiască la anumite ocazii pe crâsni- 
cul sau paraclisierul ajutând la curăţirea casei Domnului sau 
spălând învălitoarele de pe sfântul altar.

Vine regretatul episcop Vasile Hossu şi într’un „consistoriu 
plenar« ţinut la Lugoj, publică nişte statute tip, şi impune în
temeierea acestui fel de organizaţii pe parohii. Dela Lugoj, 
marele arhiereu, trece la Szamosujvâr-Gherla. Abia înscăunau 
în noua sa vlădicie face acelaş lucru. Ceialalţi vlădici de ai 
noştri fac la fel. Prin asta cârma a făcut ce trebuia şi putea 
să facă. Dar şi cele mai bune legi îşi dau roadele numai daca 
cei ce le aplică pe teren sunt la locul lor, şi le aplică după 
gândul legislatorului. Totul atârnă dela cei ce activează pe teren. 
Aici, timp destul de îndelungat, se observă un fel de »amur- 
ţeală«, cum i-ar zice părintele Dăianu. Abia când anumite fră
mântări îşi fac apariţia, încep cei dela cârma satelor să-şi deie 
seama de rolul şi rostul acestor organizaţii. Se pun pe lucru, 
mai ales în Eparhia de Nord, căreia i-s’a jurat pierirea. Reu
niunile mariane, care aici activează mai intens decât în alte 
părţi, se dovedesc a fi stavilarul de care se izbeşte dar nu. 
răzbeşte puvoiul nefericit al străduinţelor proselitiste. Armele 
ieşite din arsenalul propagandei proselitiste, ori cât erau de 
felurite şi iscusit alese, se dovedesc inoperante, deoparte fiindcă 
nu aveau la temelie principiile moralei creştine, de altă parte 
fiindcă se loveau de rezistenţa dârză a celor înşiruiţi sub »Stea
gul Măriei«.
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Pentru ca reuniunile să fie ceeace trebuie să fie, se simte 
nevoia de a fi conduse. Cu mult tact şi multă chibzuinţă. Sco
pul principal al acestor organizaţii, că se numesc Reuniuni ma
riane ori că răspund la numele de Agru, ori la orice alt nume, 
este adâncirea vieţii sufleteşti, pe care o dorim tot mai intensă 
şi tot mai conştientă. Pe terenul acesta nu-i iertat să ne mul
ţumească aparenţele. O paradă, ori cât de bine reuşită, nu-i 
totdeauna semnul unui succes indiscutabil. Vieaţa sufletească, 
adâncirea, intenzificarea acestei vieţi, trebuie să fie obiectivul 
spre care sâ tindă toate străduinţele atât ale conducătorilor cât 
şi a celor conduşi. Acesta-i obiectivul, care nu trebue scăpat 
din vedere niciodată.

Pentru atingerea acestui obiectiv trebue folosite mijloace 
potrivite. Cei dela cârmă, şi aici înţeleg preoţii, că vor con
duce direct ori indirect, vor căuta să nu se resimtă în prac
tica organizaţiilor o monotonie moleşitoare. O ştim cu toţii, că 
dacă timp mai îndelungat rămânem la aceeaşi practică, cu 
vremea totul devine ceva maşinal, plictisitor chiar. La această 
data se simte nevoia unui element nou. Un element nou aduce 
înviorare. Stimulează şi colorează. Râvna sporeşte până la en
tuziasm. Rodurile unei activităţi izvorite din entuziasam nu vor 
întârzia.

Ochiul vigilent al preotului va observa când în activitatea 
asociaţiilor religioase, se iveşte acest fel de oboseală, ca să 
nu-i zic plictiseală. La apariţia acestui fenomen va fixa un nou 
obiectiv, ceeace va avea ca rezultat o activitate febrilă stră
bătută de o râvnă sfântă. Toate forţele vii ale asociaţiei se vor 
pune în mişcare. Rezultate nebănuite se vor obţine. Preotul 
este forţa dinamică, care prin invenţiozitatea sa dă duhul de 
vieaţă, care pus odată în funcţie, face adevărate minuni Aso
ciaţiile religioase nu sunt numai pentru suprafaţă. Nu sunt 
numai de paradă. Nu au menirea numai de a arunca ţărână în 
ochii lumii. Ele sunt şi trebuie să fie organisme vii, organisme 
viguroase, în care pulsul de vieaţă e ridicat la maxim. Rostul
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lor este să deie vieaţă. Dar cum vor da ceeace nu au? Aci 
se începe rolul şi rostul preotului, care-i conducătorul lor firesc 
şi autorizat. El se va îngriji ca în acestea sevă de vieaţă dătă
toare să circule în plin... se va îngriji ca această vieaţă să 
aibă şi mai multă să aibă.

Anul nou

PARTEA OMILETICA

Anul trecut pe vremea asta avut-am prilejul să doresc 
tuturor credincioşilor mei an nou fericit. De atunci s’au stre
curat 365 de zile, până ce bunul Dumnezeu mi-a îngăduit din 
nou să fac acelaş lucru, să vă doresc an nou fericit. Deşi anul 
bisericesc se începe cu cea dintâi zi a lunei Septemvrie, este 
un obiceiu de veacuri ca oamenii să ţină ca adevărata săr
bătoare şi anul nou civil, când sf. noastră biserică prăznueşte 
atât tăierea împrejur a Domnului, Dumnezeului şi Mântuitorului 
nostru Isus Hristos, cât şi pomenirea marelui dascăl al bisericii, 
sf. Vasile cel Mare, arhiepiscopul din Cezarea Capadochiei. 
Chiar şi păgânii prăznuiau ziua dela începutul anului. Dar cum 
prăznuiau ei ? Ziua de anul nou pentru ei era o zi de petrecere 
gălăgioasă, de beţii, de necurăţii. Pentru noi ziua de anul nou 
este un praznic, când gândul nostru trebuie să sboare la Acela, 
care în ziua de astăzi a primit un nume, care este peste tot 
numele, la Acela, înaintea căruia trebuie să se plece tot genun
chiul, al celor cereşti, a celor pământeşti şi celor de desupt,
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la Isus Hristos, dela care vine tot darul cel bun şi toată darea 
cea desăvârşită.

Cu gândul la Acela, care a venit în lume pentru noi 
oamenii şi a noastră mântuire, în ziua de astăzi nici eu nu vă 
pot dori ceva mai bun decât cele ce vă sunt de lipsă pentru 
mântuirea sufletelor.

Ceeace vă doresc eu cu prilejul acestui an nou este o 
strânsă şi sinceră alipire de sfânta biserică a Domnului Hristos, 
de care avem fericirea să ne ţinem alipire de mama noastră 
cea bună: sî. Biserică catolică.

I.

Vă doresc alipire faţă de si. noastră biserică fiindcă asia 
o cer împrejurările între cari trăim astăzi. Zilele noastre au o 
mare asămânare cu cele din suta a optsprezecea. Atunci ne
credincioşii din toate ţările, mai ales cei din Franţa, s’au unit 
pentru ca să facă o ligă, un fel de asociaţiune, pentru distru
gerea autorităţii, atât a celei spirituale cât şi a celei vremel
nice. Dându-şi seama că Biserica catolică este cea mai potriv
nică planurilor lor nenorocite, pe aceasta caută s’o ruineze cu 
orice preţ. Voltaire, conducătorul necredincioşilor, nu înceta a 
striga - Lucraţi în vie, distrugeţi Biserica catolică.« Pentru ca 
să-şi ducă la îndeplinire acest plan diavolesc, au scos o mul
ţime de cărţi, în care-şi bateau joc de tot ce era sfânt pentru 
creştini: tăgăduiau că Hristos e Dumnezeu, viciu îl prezentau 
ca virtute, iar fericirea oamenilor o aşezau în îndestulirea pof
telor dobitoceşti. Cărţile acestea au făst lăţite în toate părţile. 
Ne putem închipui cât rău a pricinuit. Intr’aceea în Franţa 
izbucneşte revoluţia, care răstoarnă toată rânduiala atât în stat 
cât şi în biserică. Tronul regelui se prăbuşeşte, practica reli
giei creştine încetează, bisericile sunt profanate, altarele dărâ
mate, icoanele sfinţilor schimonosite, preoţii şi toţi aceia, cari 
nu voiau să se lapede de credinţă sunt omorîţi, chiar şi regele 
şi regina îşi sfârşesc vieaţa sub ghilotină. In Franţa nu mai era
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îngăduită credinţa în Dumnezeu, iar o femeie stricată este pusă 
pe altar şi i-se aduce închinăciune ca zeiţei minţii.

Astăzi? Starea lucrurilor se aseamănă mult cu cea de 
atunci. Cât de mare este numărul necredincioşilor, cari spun în 
gura mare, că nu este Dumnezeu, nu-i raiu, nu-i iad, că sufle
tul e muritor, câ omul nu-i altceva decât un dobitoc cuminte, 
că moartea pune capăt la toate. Cât de mare este numărul 
acelora, cari nu mai cred înt’o religiune descoperita de Dum
nezeu, cari nu mai cred în dumnezeirea iui Isus, cari cred 
numai ceea ce pot cuprinde cu mintea lor slabă, întu
necată de multe patimi. Aceştia şi alţii de pănura lor uresc 
biserica lui Hristos şi ar dori mai bine s’o vadă distrusă astăzi 
decât mâine. Ura lor este îndreptată mai ales împotriva preoţi
lor, fiindcă scris este: bate-voiu păstorul şi se va risipi turma. 
Armele lor sunt viclenia, minciuna, vorbirea de rau, şi puterea, 
forţa. Aceştia caută să scoată şcolile de sub inîluinţa bisericii. 
Căsătoriile bisericeşti le înlocuesc cu cele civile. Le-ar plăcea 
să nu mai fie slujbe bisericeşti, să nu fie împărtăşire cu sfintele 
taine, să nu mai fie mănăstiri, să nu se facă procesiuni şi 
pelerinaje. In unele ţări cum sunt: Mexic, Spania, Rusia, Brazi
lia şi altele, preoţii au fost scoşi din ţară ori omorîţi, nu au 
îngăduit să se facă slujbe nici barem la case private decum 
în biserici, nici chiar celor de pe patul de moarte nu li-s’a în
găduit să fie împărtăşiţi cu sfintele taine. Necredincioşii ar face 
acelaş lucru pretutindenea, dacă ar avea putere. Dacă n’o fac, 
înseamnă că încă n’o pot face.

II.

i In locul al doilea vă doresc alipire de sf. maică Biserică, 
fiindcă mare este primejdia de a pierde credinţa. Este pe mai sus 
de orice îndoială, câ Biserica catolică nu va pieri, fiindcă are 
promisiunea Mântuitorului, care a asigurat-o, că porţile iadului 
nu o vor birui. Singuraticii membri ai bisericii insă nu au 
aceasta asigurare. Ei îşi pot pierde credinţa. Avem atâtea pilde
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cari ne arată cum anumiţi nefericiţi şi-au pierdut credinţa. Gă
sim pilde de acesta la oraşe mai multe, dar se găsesc des
tule, prea destule şi pe la sate. Aproape în fiecare parohie se 
găsesc mai mulţi ori mai puţini nefericiţi de felul acesta. Ceeace 
s’a întâmplat cu aceşti nefericiţi, uşor se poate întâmpla cu 
oricare credincios, pentru ca apoi odată cu credinţa să-şi piardă 

•şi sufletul.

Pentru ca să nu vă ajungă o astfel de nefericire va fi bine 
ca pururea să aveţi înaintea ochilor cuvintele Sf. apostol Pavel, 
care z ice : »priveghiaţi, staţi în credinţă, îmbărbâtaţi-vă, întări- 
ţi-vă« (1 Cor. 16, 13). Pe lângă acest îndemn, venit dela marele 
apostol al neamurilor, mai avem atâtea minunate pilde de sta
tornicie în credinţă. Acolo sunt nenumăratele cete de mucenici, 
cari pentru credinţă şi-au jertfit averea, libertatea, bă chiar şi 
vieaţa. Ce minunată pildă de statornicie în credinţă ne dau 
catolicii din Irlanda. Cu treisute de ani în urmă se întâmpla în 
această ţară marea rătăcire dela adevărata credinţă. In locul 
învăţăturii bisericii catolice trebuia introdusă învăţătura cea 
nouă. Pentru ca asta să se poată face, practica religiunei cato
lice este strict oprită. Catolicii sunt scoşi din bisericile lor, mă
năstirile de călugări şi călugăriţe sunt luate cu forţa, iar sluji
torii lui Dumnezeu sunt scoşi în mijlocul drumului. Episcopii 
şi preoţii sunt izgoniţi ori ucişi. In toată ţara nu s’a lăsat nici 
o şcoala susţinută de biserică, iar părinţilor li-s’a interzis să-şi 
trimită copii la şcoală în alte ţări. Proprietăţile catolicilor au 
fost confiscate îngâduindu-se proprietarilor să iee în arândă 
propriul lor pământ pe timp de 31 de ani Pentru pământul lor 
trebuiau să plătească arânzi nespus de mari, iar protestanţii 
puteau să-i scoată din proprietăţile lor oricând. Aceasta prigo
nire, cu prea puţină schimbare în biae, a ţinut peste 300 de 
ani. Mulţi vor fi ispitiţi a crede, că pe calea asta credinţa cato
lică s’a pierdut cu totul în Irlanda. N ici de cum. Irlandezii s’au 
lasat despoiaţi de orice, numai de credinţă nu. Ei au trecut 
peste cele mai neînchipuite greutăţi rele, dar credinţa lor a
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rămas tot aşa de tare, ca piatra, pe care era clădită Biserica 
lui Hristos,

Văzând pildele de felul acesta cu toţii trebue să prindem 
curaj. Astăzi, mulţumită lui Dumnezeu, nu ni-se cere să ne pă
răsim credinţa, nici să ne lăpădăm de adevărata biserică înte
meiată de Mântuitorul lumii dar dacă ni-s’ar cere răspunsul nu 
poate să fie altul decât: mai bine moarte decât lăpădare de 
credinţa mărturisită de mama noastră cea bună: Biserica Dom
nului nostru Isus Hristos. Amin.

Dumineca înainte de Boierul 
Domnului

CUM SÄ PRE G ĂTIM  CALEA LU I ISUS

Părintele cel ceresc înciata ce cea dintâiu pereche de oa
meni, Adam şi Eva, au călcat porunca dumnezeiască încă in 
raiul cel pământesc, le-a făgăduit un Răscumpărător. Aceasta 
făgăduinţă în cursul veacurilor a înoit-o prin mijlocirea proroci- 
lor, cari au spus când şi unde are să sosească Messia, cel do
rit şi aşteptat de întreg neamul omenesc. Părintele ceresc a 
mai spus şi aceea, că va trimite anumiţi solitori, cari să-i pre
gătească calea. Aşa, prin mijlocirea prorocului Malahia z ic e : 
»Iată eu trimit îngerul meu şi va găti calea înaintea feţei mele 
şi îndată va veni la Biserica sa Domnul, pe care voi îl căutaţi, 
şi îngerul legăturii, pe care voi îl voiţi, iată vine, aşa zice 
Domnul atotţiitorul« (Mal. 3, 1). Prin mijlocirea prorocului Isaia 
dă de ştire Domnul, că înaintea Fiului său va trimite pe cineva,
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care să-i pregătească calea, care va îi »glasul celui ce strigă 
în pustie: gătiţi calea Domnului, drepte faceţi cărările Dumne
zeului nostru« (40, 3). Lâ vremea sa cuvintele prorocilor se 
plinesc. Dumnezeu trimite pe loan Botezătorul, care venind în 
lume pentru a pregăti lumea la primirea Răscumpărătorului, 
după cum aţi auzit şi din sf. Evanghelia de astăzi, nu înce
tează a striga : »gătiţi calea Domnului, drepte faceţi cărările lui.«

Acel Răscumpărător al neamului omenesc vine şi la noi. 
Ii place să fie cu noi, în noi. Dar pentruca să poată veni şi 
rămânea cu noi, trebue să-i pregătim calea, trebue să facem 
drepte cărările Lui.

Vom vedea în cursul cuvântării de astăzi, care-i calea cea 
dreaptă pe care a umblat Hristos şi mai apoi cum sunt căile 
pe cari umblăm noi.

I.

Mântuitorul Hristos a venit în lume, pentru ca să se mân
tuiască prin El lumea. Ne-a învăţat atât cu cuvântul său dum- 
nezeesc, cât şi mai ales cu pilda vieţii Lui. El este şi trebue 
să fie pilduitorul după care să ne îndreptăm, să ne întocmim 
vieaţa. Despre El ştim că a umblat numai pe cărări drepte. 
Drept a fost drumul Lui din sânul Părintelui ceresc până în 
ieslea din Viflaim. Dreaptă a fost calea Lui din Viflaim până 
în Eghipet şi de acolo în Nazaret. Drepte au fost căile Lui atât 
în vieaţa privată, cât şi în cea publică până sus pe muntele 
Calvarului. Căci, la adecă, unde ar şi duce drumul drept, decât 
la Calvar. . .  şi de acolo în ceruri. încă înainte ce ar fi sosit 
în lume Mântuitorul, cu veacuri înainte spunea Domnul, prin 
rostul prorocului-împârat David: »Ca un uriaş să alerge cale, 
din nurginea cerului ieşirea lui. .. şi întâmpinarea lui până la 
marginea cerului« (Ps. 18, 6—7). El rămâne statornic pe dru
mul pe care şi-a propus să meargă. De unde atâta statornicie ? 
El nu se abate dela această cale nici cu un pas, nici barem 
cât un fir de păr. Pentru ce ? Pentrucă calea Lui era voia Pă
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rintelui său. »In capul cărţii (sf. Scriptură) scris este pentru 
mine, ca sa fac voia Ta Dumnezeule« (Ps. 39, î l ) .  Aceste cu
vinte ale prorocului-împărat, care spun atât de mult, Sf. apos
tol Pavel le pune deadreptul în gura Mântuitorului, care, după cum 
ne spune în epistola către Evrei, z ice : «Atunci am z is : Iată viu, 
(în capul cărţii e scris de mine): ca să fac Dumnezeule, voia 
Ta« (10, 7). Din acestea se vede lămurit, că vieaţa Mântuito
rului este o carte deschisă, a căreia conţinut se poate cuprinde 
in următoarele cuvinte: împlinirea voinţii Părintelui ceresc. 
Intru împlinirea voinţii lui Dumnezeu merge atât de departe, 
încât poate să zică: »mâncarea mea este să fac voia celui ce 
m’a trimis, să săvârşesc lucrul lui« (Io. 4, 34). Mântuitorul o 
spune limpede, deschis şi în auzul gloatelor, că Fiul omului a 
venit nu pentru ca să facă voia sa, ci voia celui ce l’a trimis, 
a Tatălui. Dacă aceasta e calea, pe care a bătătorit-o Mântui
torul, e mai pe sus de orice îndoială, că pentru a ajunge la El 
este o singură cale, aceea de a face voia Părintelui ceresc. 
.Aceasta este calea cea dreaptă.

II.

Sa ne tragem acum socoata cu noi înşine. Să examinăm 
mai deaproape cărările, căile, pe cari le bătătorim noi. Sunt 
acelea cărări drepte ? Oare voinţa cea sfânta a lui Dumnezeu 
este îndreptarul vieţii noastre ?

Să ne oprim întâiu şi mai întâiu la ocupaţiile noastre 
zilnice, la ocupaţiile de fiecare zi, de dimineaţa până seara. 
Le facem toate cicestea numai pentru Dumnezeu. Când le facem 
ne ridicăm privirile numai spre ceruri, ori doară le mai arun
căm şi la cele pământeşti; căutând dacă le place altora, dacă 
sunt indestuliţi cu ceeace facem şi cum facem ? Dacă ne batem 
capul cu astfel de consideraţii şi mai ales dacă acestea sunt 
cele mai de căpetenie pentru noi, am apucat pe cai greşite, 
cărările noastre sunt strâmbe.

Dacă am făcut vre-o greşală, daca nu mi-a succes ceva,
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simt că sunt cuprins de un fel de nelinişte, mi-am pierdut 
toată voia. Pentru ce ? Pentrucă alţii mi-au băgat vină ? Pentrucă 
m’am făcut de ruşine înaintea altora? Dacă aşa-i cazul am 
apucat pe căi greşite, cărările sunt strâmbe.

Mă ocup cu multe lucruri, multe aş dori să le schimb, să 
le reformez, chiar şi lucruri de acelea, cari nu se ţin de mine ? 
De pildă: nu-mi place cum merg lucrurile la primărie. Nu-mi 
place cum merg lucrurile în curatoratul bisericii. Nu-mi place 
cum cântă cantorul în strană, nici cum îşi face slujba crâsnicul 
în biserică. Nu-mi place cum cântă tineretul în biserică, nu-mi 
place ce face şi cum face reuniunea mariană şi prin asta îmi 
neglijez lucrurile mele, nu-mi mai bat capul cu casa mea, cu 
familia mea, cu cele ce se ţin într’adevăr de mine. E cale 
dreaptă asta? De multeori, de cele mai multeori e drum lătu
ralnic, e cale strâmbă. ,Care-i calea cea dreaptă? Bătrânii în 
cuminţenia lor ziceau: »Ce nu putem noi schimba lăsăm în 
grija lui Dumnezeu.« Dacă văd, că ceva nu-i la loc, voiu spune 
odată celor ce sunt în drept şi pot să îndrepteze, apoi la toate 
le dau pace, căutând să-mi păstrez pacea şi liniştea sufle
tească.

Poate uneori mă interesează mult viitorul. Ce va fi şi cum 
va fi?  Şi aceasta-i o cale lăturalnică, o cărare strâmbă. Calea 
cea dreaptă este ca eu zi de zi să-mi fac lucrurile după cea 
mai bună ştiinţă şi conştiinţă a mea. Caut să-mi împlinesc cu 
toată conştienţiozitatea datorinţele, atât în cele sufleteşti, cât 
şi în cele vremelnice. Caut să-mi îndeplinesc datorinţele, pe 
cari le am ca om, ca bun creştin, ca prunc, ca fecior sau fată, 
ca soţie, ca mamă, ca bărbat (soţ de căsătorie) şi tată, caut 
să-mi îndeplinesc datorinţele ca sprijin al părinţilor mei sau ai 
soţiei mele ajunşi la bătrâneţe, neputinţe şi lipsuri, caut să-mi 
îndeplinesc datorinţele ca un bun credincios şi bun cetăţean, 
apoi toate celelalte le las în grija altora, mai ales în grija 
bunului Dumnezeu.

Să ne străduim să fim drepţi şi simpli faţă de creaturi.
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Inima să nu ne-o legăm de nici o zidire. Cu nime să nu ne 
lăsăm la prea mare intimitate. In toate să căutăm numai pe 
Dumnezeu, chiar şi în părintele nostru sufletesc. Dar în aceeaşi 
vreme să fim drepţi şi simpli chiar şi cu noi înşine. Să grijim 
ca neliniştea peste măsură asupra noastră să nu se înstăpâ
nească. Scăderile de cari suferim să ne străduim a le scăriţa 
curând, punându-ne toată nădejdea în darul lui Dumnezeu, 
fără de care nu putem face nici un bine. Iar dacă vedem în 
noi ceva bine, ceva însuşiri bune, acelea să le preţuim şi mul
ţumind lui Dumnezeu pentru toate, să ne străduim a le folosi 
toate spre mai mare mărirea lui Dumnezeu, căci tot ce facem 
spre mărirea lui Dumnezeu ne este de folos în cele spre mân
tuirea sufletului. Amin.

Botezul Domnului

Domnul nostru Isus Hristos după ce s’a înapoiat din Eghi- 
pet, unde l-au dus Iosif şi Maria, fiindcă Irod »căuta sufletul 
pruncului«, adecă voia să-l ucidă s’a aşezat în Nazaret. A ici 
şi-a petrecut copilăria, aici şi-a petrecut anii tinereţii, uitat 
de lume, necunoscut neştiut cu sudoarea feţii sale câştigându- 
şi pâinea de toate zilele, atât pentru sine, cât şi pentru 
Preacurata Lui Maică. Când plini 30 de ani, din rânduiala 
Părintelui ceresc, părăsi singurătatea Nazaretului, pentru ca 
să-şi înceapă activitatea publică.

Par’că vedem cu ochii sufletului nostru cu câtă gingăşie 
îşi ia rămas bun dela Mama Sa. Inima lui de fiu iubitor simte 
greul despărţirii, dar trebuie să plece, fiindcă Fiul omului a 
venit nu pentru ca să facă voia sa, ci voia celui ce l-a trimis,
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a Tatălui. Paşii lui se îndreaptă spre Jordan, unde era Ioan 
predicând botezul pocăinţii întru iertarea păcatelor. Isus se 
amestecă printre cei ce ascultau propovăduirea lui Ioan. Aş
teaptă să-i vină rândul, ca să primească şi el acel botez. Ioan, 
deşi nu văzuse pe Mântuitorului nici odată în vieaţa lui de până 
atunci, îl recunoaşte. La stăruinţele Mântuitorului îl boteză. Dar 
după ce iasă Isus din apa Iordanului, de vreme ce Spiritul sîânt în 
chip de porumb era asupra lui, dintru înălţimea ceriurilor se aude 
glasul Părintelui ceresc zicând: »Acesta este Fiul meu cel iubit, 
întru carele bine am voit«. In felul acesta arată Părintele ce
resc pe Fiul său, pentru aceea praznicul de astăzi se mai nu
meşte şi »Arătarea Domnului«.

Să vedem mai cu amănuntul cum se întâmplă botezul 
Domnului şi apoi cele ce au loc după acel botez.

I.

Ioan Botezătorul, trimis anume de Părintele ceresc pentru 
ca să pregătească neamul ales, şi prin el lumea, la primirea 
Răscumpărătorului, după ce timp îndelungat petrece în cea mai 
aspră pocăinţă, se aşează la un loc potrivit, lângă râul Iorda
nului, unde începe să îndemne lumea la pocăinţă botezând pe 
cei ce mergeau la el cu »botezul pocăinţii întru iertarea pă
catelor«. Şi sunt mulţi, foarte mulţi cei ce aleargă la Iordan 
pentru ca să asculte şi să se boteze dela Ioan. Intre ascultă
torii lui Ioan sunt oameni de toate vârstele şi de toate con
diţiile sociale. Găsim acolo botaşi cari mânau cămile, alături 
de păstori dela turmele din apropiere. Vedem acolo soldaţi, 
dar, printre ascultători găsim chiar şi cărturari şi farisei. Prin
tre aceştia se amestecă Isus. Deşi El este sfinţenia nemărgi
nită se amestecă printre păcătoşi, ca şi când ar fi asemenea 
lor. Aşteaptă până-i vine rândul la botez. Ioan până atunci nu 
cunoscuse pe Mântuitorul. El însuşi ne spune: »Şi eu nu l-am 
cunoscut«. (Io. 1, 31). De sigur a auzit despre Mântuitorul dela 
mama sa, Sf. Elisaveta, dar nu-1 văzuse încă. Când între cei ce 
erau să se boteze vede pe Isus, de sigur cu inima plină de
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bucurie, că în sfârşit îl vede, pătruns de adâncă smerenie, îi 
z ic e : poate ar trebui să schimbăm rolurile: »Eu am trebuinţa 
să fiu botezat de tine, şi tu vii la mine?« (Mt. 3, 14). Desigur 
Mântuitorului i-a căzut bine, s’a bucurat mult văzând atâta 
smerenie la Inainte-mergătorul său, dar cu o blândeţă mai pe 
sus de fire îi z ic e : »Lasă acum, căci aşa ni-se cade să împli
nim toată dreptatea«. (M t 3, 15). La rândul său Ioăn, de sigur 
luminai de darul dumnezeesc, a priceput că Mântuitorul deo
parte vrea să deie o minunată pildă de smerenie, de altă parte 
vrea să arete că botezul lui Ioan este îndreptăţit, fiindcă în- 
chipueşte botezul pe care-1 va aduce El, care va boteza cu 
»Spirit Sfânt şi cu foc«. (Lc. 3, 16).

Acum, cu ochii sufletului meu, par’că văd pe Isus cum 
după ce depune haina de pe deasupra se bagă în apă, îşi pune 
mâinile în semn de cruce pe piept, de vreme ce Ioan rostind 
rugăciunea obişnuită Ia botezul său, îi toarnă apa pe cap. Ce 
putea simţi Ioan în aceste clipe? De sigur era străbătut de 
aceleaşi simţeminte, ca şi preotul, care rostind Ia sf. Altar cu
vintele »luaţi mâncaţi«... cu ochii credinţei sale vede pe Isus 
într’o stare atât de smerită, ascuns sub forma pâinii... ori ca 
preotul, care în scaunul de mărturisire aude suflete alese şi 
curate, cerând deslegare de păcate. Ce minunată pildă de sme
renie ne dă Mântuitorul, care se arată lumii ca un păcătos de 
rând, deşi El este sfântul sfinţilor şi izvorul a toată sfinţenia. 
Cât de mult trebue să preţuim şi noi smerenia, dacă Mântui
torul a preţuit-o atât de mult, încât nu numai că a deprins-o 
în cursul întregii lui vieţi pământeşti, ci aşteaptă dela învăţă
cei să înveţe dela El, zicând: »învăţaţi dela mine că sunt blând 
şi smerit cu inima«.

II.

Dar să vedem ce se întâmplă după botezul Mântuitorului. 
»Şi după ce a fost botezat Isus a ieşit din apă«, zice sf. Evan
ghelie, pentru ca plecându-şi ghenunchii să se roage. Şi pe
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când Mântuitorul în genunchi cu Mâinile pe pept era »ru- 
gându-se s’a deschis ceriul«, iar Părintele ceresc şi Spiritul 
sfânt l-au preamărit. Da, rugăciunea deschide ceriurile dea
supra noastră pentru ca apoi să aducă asupra noastră binecu
vântarea Părintelui ceresc şi mângâierea Sfântului Spirit. Din 
sfintele scripturi vedem că şi Petru« pe când a mers pe co- 

perişul casei ca să se roage... a văzut ceriurile deschise«. 
Când apostolii şi cei împreună cu ei »toţi petreceau cu o inimă 
în rugăciune... s’au umplut toţi de Spirit sfânt«. (Fp. 2, 2-4). 
De asta să nu se mire nime, căci Domnul cu multe veacuri 
înainte prin rostul înţeleptului spunea că »rugăciunea celui sme
rit norii va pătrunde«.

Dar îndată ce se adânceşte Isus în rugăciune, iată că un 
sgomot se aude. Un sgomot asemenea aceluia, de care însoţite 
sunt îulgerile. Dintru înălţime un nor luminos se lasă spre pă
mânt, un nor care se aseamănă cu porţile raiului. Raze de 
strălucitoare lumină se revarsă din acel nor, raze care învăluie 
pe Mântuitorului într’o lumină cerească. In mijlocul acelui val 
de lumină se vede un porumb alb ca zăpada, care s’a pogorît 
din ceriu : este Spiritul Sfânt, care în chip de porumb se aşează 
deasupra Mântuitorului. Din înaltul ceriurilor un glas ca de tu
net răsună. E glasul Părintelui ceresc care zice: »Acesta e 
Fiul meu cel iubit, întru care bine am voit«. (Mt. 3, 17).

Ceriurile se deschid, pentru ca să arete că Fiul lui Dum
nezeu din ceriuri a venit, pentru ca pe noi la ceriuri să ne ri
dice, pentru ca să fim şi noi acolo unde El îşi are tronul mă
ririi deadreapta lui Dumnezeu Tatal. Spiritul cel sfânt a lui 
Dumnezeu se aşează deasupra Mântuitorului pentru ca să ve
dem plinindu-se prorocia, care de veacuri vestea acest lucru. 
Şi glasul Părintelui ceresc ne asigură că lsus este Fiul iubit 
al Tatălui, pentru ca să credem şi crezând vieaţă să avem. 
Insuş Părintele ceresc îl arată pe Fiul, pentru ca mai târziu 
când ne va spune acelaş lucru să mai auzim de pe buzele

2
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aceluiaş Dumnezeu Tatăl ca aşteaptă dela noi ca pe acesta 
să-l ascultăm.

Domnul nostru şi-a dovedit misiunea dumnezeeasca de 
atâtea ori atât cu cuvântul, cu învăţătura cât şi prin multele 
semne şi minuni pe cari le-a săvârşit. Părintele ceresc, la naş
terea Mântuitorului şi-a trimis îngerii ca să fie mărturii nemin- 
cinoase, iar cu prilejul botezului Mântuitorului însuşi Părintele 
ceresc glăsueşte, spunând respicat că cel ce s’a botezat în 
Iordan dela Ioan, este Fiul lui Dumnezeu, Messia cel făgăduit 
şi cu atâta dor aşteptat

Noi credem şi mărturisim ca Isus este Fiul lui Dumnezeu. 
Dar o mărturisire numai cu buzele nu ajunge. Trebuie să măr
turisim pe Hristos mai ales prin faptele noastre. Vieaţa să ne-o 
întocmim după cum ne-a învăţat atât cu cuvântul cât şi cu 
pilda vieţii Lui, pentru ca să putem la El ajunge şi cu El sâ 
rămânem pentru toată veşnicia. Amin.

Dumineca după botez

HRISTOS ÎND EAM NĂ L A  PO C Ă IN ŢĂ

După ce Ioan Botezătorul a botezat pe Mântuitorul în râul 
Iordanului, predică şi mai departe acelaş lucru: botezul po
căinţei întru iertarea păcatelor. Oamenii de toate vârstele şi 
de toate stările merg să asculte cuvântul lui. Ascultătorii în
grijoraţi întreabă ce trebue să facă. El răspunde tuturor. Răs
punde ostaşilor. Are însă cuvinte deosebit de aspre faţă de 
farisei. Vorbeşte limpede, răspicat, spunând verde în ochi tot
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ce avea sa spună. Pe vremea aceea stăpânea Irod. Acesta 
trăia în nelegiuire cu soţia fratelui său. Ioan nu-1 cruţă nici pe 
irod. Ii spune oblu în faţă că nu se cuvine să ţină soţia fra
telui său. Irod, care ţinea mult la Sf. Ioan Botezătorul, fiindcă 
adeseori cerea sfat delà el, şi ascultând sfaturile lui umbla biné, 
pus la cale de femeia lui nelegiuită, aruncă pe marele proroe 
în temniţă. Auzind Isus că Ioan este prins, după cum se spune 
în sf. Evanghelie de astăzi, se duce în Galilea, de sigur pentru 
ca să împlinească ceea ce veacuri în urmă a fost spus marele 
proroe isaia, care zicea: »Poporul ce şedea întru întunerec a 
văzut lumină mare, şi celor ce şedeau în laturea şi în umbra 
morţii lumină le-a răsărit »De atunci a început Isus a predica 
şi a zice : »Pocâiţi-vă, căci s’a apropiat împărăţia ceriurilor«.

Din începutul predicării Mântuitorului se desprind două lu
cruri, şi anume : El predică pocăinţa, iar în locul al doilea pune 
în vedere apropierea împărăţiei ceriurilor. Să le luăm pe rând.

I.

Venind pe lume Inainte-mergătorul Domnului, Sf. Ioan Bo
tezătorul, cu glas puternic de mare proroe, îndeamnă lumea la 
pocăinţă. >Pocăiţi-vă zice el, că s’a apropiat împărăţia ceriu
rilor*. Imbrăcându-se în haine aspre din păr de cămilă, încin- 
gându-se cu curea, nutrindu-se cu lăcuste şi cu miere sălba
tică, prin pilda vieţii lui cuvintează şi mai grăitor acelaş lucru: 
pocăinţa.

Vine Mântuitorul lumii. Când să-şi înceapă activitatea 
publică întâiu şi mai întâiu merge la Ioan Botezătorul, delà 
care primeşte »botezul pocăinţii întru iertarea păcatelor*. Cine ? 
Isus; despre care marele apostol al neamurilor zice, că-i »sfânt, 
fără răutate, fără spurcăciune, despărţit de păcătoşi, şi mai înalt 
decât ceriurile, care nu are lipsă... ca în toate zilele să aducă 
jertfe, întâiu pentru păcatele sale« . . .  (Evr. 7, 26-27). Acest 
Sfânt al sfinţilor primeşte botezul pocăinţii întru iertarea pă
catelor. Dar şi cu graiul său Isus vesteşte acelaş lucru: Po
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căiţi-vă«, zice El, cum s’a putut vedea din si. Evanghelie de 
astăzi. Pocăiţi-vă, spun neîncetat apostolii Domnului. Pocăiţi-va 
strigă neîncetat următorii apostolilor, episcopii şi preoţii din toate 
vremurile. Pocăiţi-vă strigă Biserica Domnului nostru Isus Hri- 
stos, care în marele sobor dela Trient învaţă că »vieaţa creş
tinului este o continuă (necontenită) pocăinţă«. Aşa e vieaţa 
adevăratului creştin este o necontenită pocăinţă.

Acum să ne aţintim privirile asupra noastră. Fiecare să se 
gândească şi să-şi tragă socoata cu sine însuşi. Noi suntem 
creştini. Noi spunem că credem în evanghelie. Spunem că sun
tem învăţăceii Domnului nostru Isus Hristos. Spunem sus şi 
tare că suntem iii credincioşi a adevăratei biserici a Mântuito
rului. Până aici toate bune. Dar oare ţinem noi pocăinţă? Ce 
fel de pocăinţă ţinem ? Ce raport este între pocăinţa şi între 
păcatele noastre? Suntem noi destul de râvnitori întru primirea 
sfintei taine a pocăinţii? Cum ne pregătim la sfânta spove
danie ? Ce fel de rezultate am ajuns până acum ? Cum ţinem 
posturile ? Cum ţinem zilele de înfrânare, pe care ni-le porun
ceşte Biserica ? Bunul Dumnezeu, în milostivirea sa faţă de noi 
se îngrijeşte ca zi de zi să trimeată ori să lase asupra noastra, 
anumite necazuri şi greutăţi, se îngrijeşte ca fiecare din noi 
zi de zi să-şi aibă crucea suferinţelor sale. Cum ne purtăm 
aceea cruce ? Să nu scăpăm din vedere un lucru: rodul po
căinţii este iertarea păcatelor. Dorim să ajungem la iertarea 
păcatelor, însă nu-i iertat să uităm că : fără pocăinţă nu-i ier
tare de păcate. Un mare învăţat şi mare sfânt al Bisericii, Sf. 
Augustin z ic e : »Păcatul trebuie să sufere, ori aici prin pocăinţa, 
ori în ceialaltă lume prin foc. Pocăinţa e de mare preţ! Cei 
osândiţi o ştiu foarte bine asta, dar nu mai pot avea nici o 
nădejde de iertare, fiindcă nu mai au timp să ţină pocăinţa«.

II.

In locul al doilea Mântuitorul ne pune în vedere că s’a
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apropiat împărăţia ceriurilor. Despre apropierea împărăţei ce- 
riurilor vorbit-a şi Si. Ioan Botezătorul. In cuvântările pe cari 
le ţinea, nu înceta a spune: pocăiţi-vă ca s’a apropiat împă
răţia ceriurilor. Vedem că şi Mântuitorul chiar dela începutul 
propovăduirii sale, după cum adevereşte şi. si. Evanghelie de 
astăzi, îndeamnă oamenii la pocăinţă, îiindcă, după cum zice 
El, s’a apropiat împărăţia ceriurilor. Oare care-i »împărăţia ce
riurilor«, despre a căreia apropiere vorbeşte Mântuitorul? îm
părăţia ceriurilor despre care vorbeşte Isus în acest loc este 
aici pe pământ, e Biserica Mântuitorului şi anume: Biserica 
luptătoare. împărăţia ceriurilor s’a apropiat, este de faţă, noi 
suntem membrii acestei biserici, suntem, să zicem aşa, supuşii 
născuţi ai acestei împărăţii a ceriurilor. In aceasta biserică fie
care, punându-se sub drapelul sfintei cruci, trebuie să lupte 
împotriva lumii, a diavolului, a trupului. Aceştia sunt duşmanii 
noştri neîmpăcaţi. Unul sau altul dintre aceştia, de cele mai 
multe ori însă toţi deodată, se năpustesc asupra noastră pentru 
ca ducându-ne pe căile păcatului să încetăm a mai fi membri 
vii ai împărăţiei lui Dumnezeu pe pământ. Atacurile lor sunt 
puternice. Aceşti duşmani ai noştri nu vreau să ştie de odihnă, 
nu vreau să cunoască nici un repaos. Ne hărţueşte când unul, 
când altul, când toţi deodată, fiindcă ei ne vreau în ghiarele 
morţii, în ghiarele păcatului, fiindcă păcatul este moartea su
fletului, moartea vieţii după dar.

Dar nici de adevărata împărăţie a ceriurilor nu suntem 
departe. Clipa, când din biserica luptătoare din care facem 
parte până suntem în aceasta lume, ajungem în biserica birui
toare (învingătoare), în ceriuri, sau că pierdem aceea fericită 
împărăţie pentru totdeauna, nu-i departe. Cum am putea zice 
ca împărăţia aceea este departe, când zi de zi suntem tot mai 
aproape de ea? Cum am putea zice că-i departe de noi, când 
vedem ca vieaţa omenească este atât de scurtă, iar moartea este 
atât de aproape ? Cum am putea zice că împărăţia aceea ^ste 
departe, când ne dăm seama că moartea va decide chestiunea
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aceea mare: că vom ajunge în raiu ori doară in iad, şi încă 
pentru totdeauna?

Că vom muri este prea sigur. Dar când vom muri, e de 
tot nesigur. Si. Augustin ne asigură ca după cum e vieaţa • 
noastră pământească, aşa are să fie şi moartea ; şi cum ne va 
fi moartea aşa are să îie şi veşnicia. Suntem gata pentru clipa 
aceea atât de însemnată ? Sau dacă tocmai nu suntem gata, 
ne străduim să ne pregătim ? Când va veni Fiul omului nu 
ştim. însuşi Domnul ne spune: nu ştiţi nici ziua nici ceasul. 
Fericit va fi acela pe care Fiului omului, dreptul Judecător îi 
va afla priveghind, dar vai de acela, pe care-1 va afla lene
vind, nepregătit. Drept aceea să dăm ascultare cuvântului Dom
nului, care ne zice: »Pocăiţi-vă, că s’a apropiat împărăţia iui 
Dumnezeu.« Amin.

s s s »

Dumineca leproşilor

DESPRE P Ă C A T

Sfânta evanghelie de azi ne povesteşte vindecarea alor 
zece bărbaţi leproşi. Noi, cari n’am văzut oameni cuprinşi de 
aceasta boală, nu ne putem inchipui destul de viu grozăvenia 
şi urîciunea leprei. Ea face să cadă carnea de pe om bucată 
de bucată. Să vezi un om căruia i-a căzut nasul, buzele, ure
chile, căruia i-se văd vinele şj oasele şi care tot mai trăieşte! 
Iată ceva grozav. Un mort — aşa zicând — care mai umbla. 
Sfiâţii aseamănă lepra cu păcatul. Ceace este lepra pentru
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trup aceea e păcatul pentru suflet Şi cu atât mai grozav este 
păcatul decât lepra cu cât e mai scump sufletul decât trupul. 
Pentru ca să avem o teamă sfântă faţă de păcat să vedem azi 
urîciunea şi răutatea păcatului.

I.

Am putea să cuprindem urîciunea păcatului, dacă am putea 
să înţelegem cât este de frumos un suflet fără de păcat Dar 
cine va putea să înţeleagă frumuseţea care răpeşte şi inima lui 
Dumnezeu? Sfânta Ecaterina de Siena a fost învrednicită din 
partea lui Dumnezeu să vadă un suflet în statul darului sim
ţitor, fără păcat de moarte. Atât a fost de fermecată de fru
museţea lui, încât de atunci începând a sărutat urmele paşilor 
acelora, cari se trudesc pentru mântuirea sufletelor. Părintelui 
său sufletesc i-a zis: „ 0  Părinte, dacă aţi vedea frumuseţea 
sufletului care se află în statul darului sfinţilor, pentru un sin
gur suflet de aceasta V’aţi da de o mie de ori vieaţa!“

Sfânta Francisc * a Romana îşi vedea îngerul păzitor. In 
acela lumina darului era atât de mare, încât ar fi întunecat şi 
strălucirea soarelui. Sufletele fără de păcat de moarte se asea
mănă cu îngerii, dar şi un singur păcat de moarte le face 
asemenea diavolilor. Câteodată urîciunea sufletului se oglindeşte 
şi în trup. Marele pictor, Leonardo da Vinci, a lucrat multă 
vreme la minunata sa pictură: Cina cea de Taină. Intr’o vreme 
căuta un model de pe care să vopsească faţa Mântuitorului, 
Spre marea lui bucurie, într’o biserică din Roma, printre cân
tăreţii din cor, a văzut un tânăr cu faţa frumoasă şi blândă. 
II chema Petru Bandinelli, Tânărul a primit bucuros ca după 
faţa lui să picteze faţa lui Isus. După doi ani pictorul căuta un 
model pentru faţa lui Iuda. Ii trebuia o faţă pe care să fie 
întipării păcatul. A  găsit în sfârşit un tânăr a cărui faţă era 
îmbătrînită prea de vreme, pe care se vedea semnul ruinei 
sufleteşti. Dar când a fost pus în faţa »Cinei celei de Taină« 
şi pictorul a început să picteze faţa lui Iuda, omul a început



24 P. LEON L MANE

să plângă cu amar. Era acelaşi Petru Bandinelli care a stat de 
model pentru ţaţa lui Isus. începuse o vieaţă plină de păcate şi 
în doi ani de vieaţă destrăbălată faţa sa de Hristos s’a schimbat 
în faţa lui Iuda.

Se întâmplă foarte rar ca păcatul sa schimbe şi faţa, dar 
totdeauna schimbă sufletul. Ce groază ne-ar cuprinde, dacă ne- 
ar fi dat să putem vedea sufletele întinate cu păcate de moarte- 
Câţi âu faţa frumoasă dar sufletul de diavol, pentrucă au păcate 
de moarte! Dacă şi-ar vedea sufletul în aceea stare, poate ar 
muri de groază.

II.

Vom cunoaşte cât de cât răutatea păcatului dacă vom 
socoti că el este o vătămare, o dispreţuire şi o nerecunoştinţâ 
faţă de Dumnezeu.

a) Răutatea unei vătămări, după cum zice Sf. Toma, se 
măsoară, după persoana care o sufere şi după persoana care 
o săvârşeşte. Pentru a ne face să înţelegem aceasta Fr. Olgiati 
aduce această pildă.

Un Ion oarecare, mergând la armată şi spunând »prostulea 
unui simplu soldat ca el, nu fu pedepsit: când dădu aceeaşi 
poreclă caporalului său, fu pedepsit cu 10 zile carceră: când 
îi spuse acelaşi lucru şi sergentului, pedeapsa îi crescu şi mai 
mult, zicându-i tot astfel şi locotinentului, colonelului, genera
lului. .. fu pedepsit din ce în ce mai aspru. El nu putea 
înţelege, şi-şi zicea: »Vina mea a fost în toate cazurile aceeaşi, 
eu n’am zis niciodată mai mult decât „prostule*, pentru ce dar 
atâta deosebire de pedeapsă ? E adavărată nedreptate! El nu 
ştia că mărimea pedepsei se măsoară cu cinstea persoanei 
vătămate.

Cine este Dumnezeu pe care îl vatămă oamenii? „E l este 
împăratul împăraţilor şi Domnii Domnilor“ . (Apoc, 17, 14). 
Dar oamenii, toţii oamenii la olaltă, cine sunt? „Ca o picătură 
din cadă, ca un scuipit“. (Isaia 40, 15). Chiar toate neamurile
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sunt ca o nimica înaintea lui Dumnezeu, după cum zice tot 
Isaia (40, 17): „Toata neamurile întru nimica s’au socotit“. Şi 
atunci ce este un om faţă de Dumnezeu? Nici cât un fir de 
praf faţă de toată lumea. Şi acest nimic cutează să vateme pe 
Dumnezeu; să calce poruncile lui Dumnezeu; chiar să înjure 
pe Dumnezeu! Cine va putea măsura vătămarea ce i-se face 
lui Dumnezeu şi prin un singur păcat de moarte ?

b) Păcatul este şi o dispreţuire a lui Dumnezeu. Omul 
când păcătueşte pune în cumpănă prietenia lui Dumnezeu şi 
lucrul oprit. Şi în locul prieteniei lui Dumnezeu, al darului lui 
Dumnezeu, el alege pofta lui, voia lui. Cât de ticăloase sunt 
lucrurile pentru cari părăsesc oamenii pe Dumnezeu! Pentru o 
brazdă de pământ, pentru o nebună fală, pentru îndestulirea 
mâniei ori a poftei dobitoceşti omul dispreţuieşte pe Dumnezeu. 
„Mă spurcă pe mine, către norodul meu, pentru o mână de orz, 
şi pentru o bucăţică de pâine“. (Ezechiil 13, 19). O ce dispreţ 
pentru bunul Dumnezeu, când în locul lui omul alege o plăcere 
•ticăloasa sau orice lucru trecător! Vai cât este de dispreţuit 
bunul Dumnezeu din partea oamenilor! Cât aleargă unii după 
prietenia celor mari ai lumii, cât aleargă alţii după bunătăţile 
şi după desfătările cele trecătoare, iar prietenia lui Dumnezeu 
şi buuătâţile cele nemărginite, făgăduite de El nici nu le bagă 
în seamă! Ce amară durere vor simţi într’o zi când vor cunoaşte 
cât de fără de preţ şi deşarte au fost lucrurile pentru cari au 
dispreţuit pe bunul Dumnezeu! Numai să nu fie prea târziu 
aceasta părere de rău.

e) Păcatul mai este şi o nerecunoştinţâ faţă de Dumnezeu, 
Nimic nu răneşte mai mult inima unui binefăcător decât nere- 
cunoştiinţa acelora pe cari i-a iubit şi le-a făcut bine. Şi oare 
cine ne-a făcut nouă atâta bine cât ne-a făcut bunul Dumnezeu? 
El ne-a dat acea gură pe care o folosim ca să-L vătămăm. 
El ne-a dat ochii şi urechile şi toate mădulările pe cari le facem 
arme de nedreptate împotriva Celui ce ni le-a dăruit.

Dar bunul Dumnezeu nu numai, că ne-a dat tot ce avem,
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ci ne-a şi răscumpărat cu vieaţa şi sângele său. Şi apoi cu ce-i 
răsplătim noi toate aceste? — Cu vătămări, cu multe şi grele 
vătămări ! De aceea pune sfânta Biserică în gura lui Isus această 
plângera sfâşietoare : Poporul meu ce ţi-am făcut sau cu ce te
am supărat ? Pe orbii tăi i-am vindecat şi pe leproşi Uam curăţit 
şl pe bărbatul ce era în pat l'am îndreptat. Poporul meu ce ţi- 
am făcut şi cu ce mi-ai răspic tit ?

Nu este deci în lumea asta un lucru mai urit şi mai râu 
decât păcatul. De aceea sfinţii nici nu s’au temut de nimic, 
numai de păcat.

Maria de Brabant trăia o vieaţă curată şi sfânta departe 
de lume. Un tânăr stricat a încercat să o ducă la păcate. Şi 
pentrucă n’a putut să-şi ajungă scopul şi-a făcut un plan drăcesc. 
A  furat un lucru preţios din casa în care tânăra sfântă îşi câş
tiga pâinea cea de toate zilele, l ’a ascuns în coşul ei şi i-a zis : 
»Dacă nu-mi faci pe voie, te voiu pârî şi voi dovedi, că ai 
furat«. Fecioara trebuia să aleagă: ori să păcătuiască ori dacă 
nu, să fié socotită de hoaţă şi să fie judecată la moartea cea 
mai crudă, după legile de atunci. Dar ea plină de tărie îşi zise : 
»M a i bine să sufăr o moarte ruşinoasă decât să păcătuiesc«. 
Nenorocitul de tânăr a părît’o şi Maria Brabant a fost îngro
pată de vie.

Iată care trebue să fie hotărirea fiecăruia dintre noi : „mai 
bine moartea decât păcătui“. Da, mai bine moartea decât să 
vătămăm să dispreţuim şi să amarim pe bunul Dumnezeu. Mai 
bine moartea şi orice durere în lumea aceasta, unde toate trec, 
decât chinurile iadului cari nu trec niciodată. Amin.



Dumineca Îmi Zahelu

DESPRE 1SUS DIN SFÂNTA TAINĂ

CUVÂNTUL ADEVĂRULUI 27

Sîânta Evanghelie de astăzi ne poveşte o întâmplare foarte 
plăcută şi mângâietoare. Isus — după ce a vindecat pe un 
orb — trecea prin Ierihon. Lume multă îl însoţia. Zaheiu mai 
marele vameşilor şi om bogat, voia să vadă şi el pe Isus. Dar 
fiindcă era mic de stat şi fiindcă Isus era încunjurat de popor, 
ca să-l poată vedea, s’a urcat într’un smochin. Lui Isus i-a 
plăcut dorinţa sfântă a lui Zaheiu, de aceea i-a făcut o cinste 
la care nici nu se aştepta. Trecând pe lângă el i-a zis: „Za- 
heiti, grăbeşte de te pogoară, mei astăzi în casa ta trebuie să 
r ă m â i (Luca 19, 5). Ne putem închipui ce bucurie pe Za
heiu. Nu numai, că poate să vadă pe Marele Făcător de mi
nuni, dar îl va avea de oaspe în casa sa. „Şi grăbindu-se, s’a 
pogorî!, şi i-a primit pe dânsul bucurându-se“. (Luca 19, 6).

O vremuri sfinte, când bunul Dumnezeu a petrecut cu 
oamenii şi a intrat să mănânce şi să odihnească în casa lori 
Cât au fost de fericiţi ochii cari Lau văzut şi urechile cari l-au 
auzit! Insă putem să fim şi noi tot atât de fericiţi, numai sa 
avem credinţă pentrucă Isus a rămas cu noi în sîânta Taină a 
Cuminecăturii şi El vine nespus de bucuros nu numai în casele 
noastre dar chiar în sufletele noastre.

I.

înainte de patimile sale Isus a mângâiat pe apostolii săi 
cu aceste cuvinte: „Nu vă uoiu lăsa orfani; voia veni la vot“, 
(Ioan 14, 18). Cât de minunat şi-a împlinit Isus aceasta făgă
duinţă ! El vine la noi, pe altarele bisericilor noastre, de fie
care dată când se săvârşeşte sfânta Liturghie. Când a trăit cu 
oamenii Isus — ca om — era numai într’un loc: ori în Ieru
salim ori în ierihon ori într’alt Ioc; dar acum este în fiecare
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biserică, unde este preot şi se păstrează sfânta cuminecătură. 
Isus este tot atât de bun ca atunci. El şi acum este atotpu
ternic, El şi acum este gata să ne ajute în toate necazurile 
şi greutăţile noastre. Este adevărat, că acum El nu se mai 
arată ochilor noştrii în chip omenesc, ci ascuns sub forma pâinii 
şi a vinului, dar El este acelaşi ca atunci.

Sfântul Aloisiu de Gonzaga găsea atâta bucurie şi pace 
înaintea Iui Isus din Sfânta Cuminecătură încât ar fi stat acolo 
mereu. Mai marii lui însă nu l-au putut lăsa să stea cât or fi 
voit el, ci i-au pus anumit timp. Tânărul sfânt asculta, dar câtă 
greutate simţea când trebuia să părăsească pe Isus. Dacă am 
avea credinţa vie atunci şi pentru noi cel mai fericit timp ar 
fi acela petrecut înaintea Iui Isus din sfânta Taina.

Fericirea cea mai mare a îngerilor şi a sfinţilor în cer este, 
că văd pe bunul Dumnezeu faţă la faţă. Şi iata că pe acelaş 
Dumnezeu îl avem şi noi în Sfânta Cuminecătură. Cine va 
putea înţelege vreodată o iubire atât de mare a lui Dumnezeu 
faţă de oameni? Căci zice bunul Dumnezeu: „îmi place să lo
cuiesc cu fiii o a m e n i lo r O Dumnezeul meu, numai bânătatea 
ta cea nemărginită poate face acest lucru! îţi place să locuieşti 
cu noi cari ne purtăm faţă de Tine ca şi faţă de un străin. 
Ba şi mai rău, căci în câte biserici petreci Tu neluat in seamă 
ca şi cum nici n’ai fi acolo. Cu câta durere te uiţi la sărmanii 
tăi fii cari nici nu te cunosc.

Ii.

Dece a rămas Isus cu noi în sfânta Enchamtle ? Pentru 
ca să ne fie soţ de călătorie câtă vreme trăim de pă
mânt şi să ne ajute în toate necazurile şi greutăţile. Ei stă 
acolo în căsuţa aceea de pe altar ziua şi noaptea şi ne chiamă 
pe toţi cu gingăşie: , Veniţi la mine toţi cei osteniţi şi îmoovă- 
raţi şl eu vă uoiu odihni pe voi". Pe cum atunci când a um
blat cu apostolii pe pământ a făcut numai bine cu toţi, aşa şi 
acum El aşteaptă pe toţi ca să le facă tuturor numai bine.



CUVÂNTUL ADEVĂRULUI 29

Când a fost printre oameni în mod văzut Isus a vindecat 
boale şi a făcut multe minuni, dar El face minuni şi acum 
când stă ascuns în Sfânta Cuminecătură. Sf. Grigore Nazian- 
zenul spune, că soră-sa Gorgonia suferea de o boală pe care 
nici un medic n’a putut s’o vindece. Atunci ea văzând, că nu 
primeşte ajutor şi mângâiere dela oameni, s’a întors să caute 
uşurare la lsus. In tăcerea nopţii, s’a dus cu multă greutate 
până la biserica din apropiere şi acolo a rugat ferbinte pe Isus 
s’o vindece. Rugăciunea-i smerită a fost ascultată, Isus a vin
decat-o de boala sa.

In oraşul Lourdes din Franţa, acum câţiva ani, pe când 
preotul purta pe Isus din Sfânta Cuminecătură şi cu el mergea 
mulţime multă de popor, mai mulţi bolnavi aşezaţi pe paturile 
lor strigau: „A'«se Fiul lui David, milueşte-mău. Şi iată, că un 
greu bolnav se scoală dintr’odată de pe patul său şi merge 
cu ceialalţi. Isus l-a făcut de tot sănătos. In felul arătat Isus 
din sf. Cuminecătură a mai vindecat, tot acolo şi pe alţii.

Şi cine va putea oare spune câte mângâieri şi cât ajutor 
primesc aceia cari se roagă cu credinţă către Isus din Sfânta 
Euharistie! In toate ne ajută Isus, dar El are mai multă grijă 
de sufletele noastre. Cine cunoaşte pe Isus, cine crede în Isus, 
acela va alerga la El în toate ispitele, greutăţile şi suferinţele 
sale şi totdeauna va primi ajutor, întărire şi mângâiere. Şi 
pentru ca să-i spui lui Isus suferinţele tale ori pentru ca să-i 
ceri ajutor nu-i de lipsă ca să mergi îndată la biserică. Cine 
poate merge la biserică totdeauna când are necazuri? E de 
ajuns ca de acolo de unde te afli să-ţi îndreptezi gândul şi 
inima către Isus de pe altar. Oricât ai fi de departe de bise
rică El te va auzi şi-ţi va veni în ajutor.

Isus a rămas cu noi mai cu seamă pentru ca să fie  nutre- 
mânt dulce al sufletelor noastre. Pentru trup El ne-a dat pâinea, 
iar penfru suflet a voit să ni-se dea pe Sine însuşi, de hrană 
cerească. Intâiu Isus însuşi a voit să schimbe pâinea în trupul 
său şi vinul în sângele său. La cina cea de pe urmă a luat
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pâine, a binecuvântat-o şi a z is : „Luaţi mâncaţi acesta este 
trupul meu.u Apoi a luat păharul cu vin şi a zis: „Beţi dintru 
acesta toţi, acesta este sângele meu ... “ Aceasta a fost cea din- 
tâiu sfântă Liturghie şi cei dintâiu cari s’au cuminecat au fost 
apostolii. îndată apoi Isus le-a dat apostolilor porunca şi putere 
ca să facă şi ei sfânta Liturghie, să schimbe şi ei pâinea în 
trupul lui şi vinul în sângele lui. Apostolii au dat puterea 
aceasta şi altora, pe cari i-au sfinţit de episcopi şi de preoţi.

Creştinii cei dintâiu au înţeles cu mult mai bine decât noi, 
ce dar împărătesc ne-a făcut Isus, când a voit să ni-se dea 
în sfânta Cuminecătură. Ei ascultau sfânta Liturghie în fiecare 
zi şi se şi cuminecau în fiecare zi. Din sfânta Cuminecătură 
primeau dânşii aceea putere minunată, care i-a ajutat să moară 
mai bine decât să supere pe bunul Dumnezeu. Şi nu e mirare, 
pentrucă atunci când ne cuminecăm bine, sufletul nostru se 
uneşte atât de mult cu Isus, încât este una cu EI. Cine ne va 
putea abate dela calea cea bună când Isus cel atotputernic 
este cu voi? Ce putere este în lumea aceasta, care să ne poată 
despărţi de Isus, dacă noi vrem să rămânem cu El? lată aşa
dar pentru ce se pot feri de păcat aceia, cari se cuminecă des 
şi bine. Isus este tăria lor, Isus este care luminează sufletele 
lor să vadă toată deşertăciunea bunătăţilor celor cari trec, Isus 
este care ii mângâie, îi întăreşte şi îi conduce.

Acela care crede, că Isus este de faţă în sfânta Cumi
necătură şi totuşi nu se cuminecă decât odată la an, este mai fără 
de minte decât omul care ar avea o baie de aur din care ar 
putea scoate în fiecare zi mult aur, dar totuşi el nu vrea să 
scoată decât odată la an.

Sfânta Cuminecătură este cel mai bun leac împotriva tu
turor slăbiciunilor şi a greutăţilor noastre, căci Isus, izvorul 
tuturor bunătăţilor este de faţă în ea.

Dacă ai multe necazuri în familie, cuminecă-te des şi vei 
vedea, că toate îţi vor fi mai uşoare. Dacă eşti sărac şi trebue 
să te trudeşti mult şi-ţi este amară vieaţa, cuminecă-te des şi
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vei vedea, că Isus toate ţi le va îndulci şi uşura. Dacă zici, 
că îţi este atât de greu să te reţii delà păcate, delà sudalmi» 
delà beutură, delà rele, cuminecă-te des si vei simţi că Isus îţi 
dă tărie ca să-ţi poţi ţine sufletul curat

De încheiere aş vrea ca în sufletele voastre ale tuturora 
să se întipărească adânc cuvintele marelui sfânt Alfons de 
Liqori: „ Trebue să fim  convinşi, că un suflet nu poate nici să 
facă, nici să gândească vre’un lucru mai plăcut lui Isus Hristos, 
ăecât mergând să se cuminece cu o stare sufletească potrivită 
unui atare oaspe, pe care vrea să4 primească în inima sa*... 
Amin.

Trei Ierarhi

PENTRU CE TREBUIE SĂ CINSTIM PE SFINŢIT

In vremurile de mult trecute, trăit-au în părţile răsăritului 
trei bărbaţi, cari trăiau în mare curăţenie şi multe fapte bune, 
slujind lui Dumnezeu cu toată credinţa şi păzindu-se cu cea 
mai mare grijă de orice păcat. Vestea lor a străbătut până la 
mari depărtări atât pentru ştiinţa şi învăţătura lor, cât şi pentru 
vieaţa lor evlavioasă. Sf. Maică Biserică s’a şi îngrijit ca pe 
aceştia să-i aşeze în scaune vlădiceşti, pentru ca prin învăţă
tura lor să lumineze multe minţi întunecate, iar prin pilda vieţii 
lor să întoarcă pe mulţi de pe căile rătăcite la vieaţă cu ade
vărat creştinească. Numele lor au fost: Vasile, Gregoriu şi Ioan.
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Nădejdile pe cari şi-le-a pus Biserica în ei nu au fost zadar
nice. Ajunşi în scaunele arhiereşti, pe cari nu le-au căutat, pe 
cari nu le-au dorit şi le-au ocupat numai din ascultare, prin 
învăţătura şi vieaţa lor sfântă ajung să fie trei luceferi ai Bise
ricii Mântuitorului, trei stâlpi şi mari apărători ai sfintei Bise
rici, care pe atunci era mult hărţuită de duşmanii ei. Până au 
fost în vieaţă ei s’au silit spre sfinţenie. După moarte, sf. Bise
rică înşiruindu-i între sfinţii ei, porunceşte ca pomenirea lor să 
se prăznuiască din an în an, pentruca aducerea aminte de ei 
să fie un puternic îndemn pentru sufletele creştine să urmeze 
pilda vieţii lor.

Astăzi, când din rânduiala sf. noastre biserici prâznuim 
pomenirea acestor mari luceferi ai bisericii o să vă arăt pentru 
ce cinstim pe sfinţi.

Este un lucru bun să cinstim, să dăm anumit cult sfinţilor 
lui Dumnezeu. Când cinstim pe sfinţi facem un lucru plăcut 
lui Dumnezeu. Se pune întrebarea: de unde putem şti, ca 
cinstirea sfinţilor este un lucru plăcut lui Dumnezeu? învăţă
toarea noastră negreşelnică totdeauna, a învăţat că este lucru 
bun a cinsti pe sfinţi. Acest lucru ni-l’a arătat şi prin pilda ei, 
căci ea în toate vremurile a cinstit, a dat anumit cult sfinţilor. 
Vedem apoi, că Dascălii sfintei biserici în toate vremurile au 
învăţat la fel, fără ca unul sau altul să se fi abătut dela aceasta 
învăţătură. La acestea se mai adaugă faptul că, drept credin
cioşii creştini în toate vremurile au dovedit multă râvnă pentru 
punerea în practică, întru deprinderea acestei învăţături.

Dar oare pe ce se întemeiază învăţătura şi practica aces
tei învăţături ?

1. C instim  p e  s f in ţi, fiin d că  însu şi D u m n ezeu  î i  cinsteşte. 

însuşi faptul acesta ajunge pentru ca să înlăture orice îndoieli. 
Cum să nu fie iertat a-i cinsti, dacă însuşi Dumnezeu îi cinsteşte. 
Dar îi cinsteşte Dumnezeu? Până când sfinţii erau pe pământ 
au slujit lui Dumnezeu, s’au închinat Domnului şi Dumnezeu
lui lor, Creatorului şi Răscumpărătorului lor, prin munca lor,
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prin suferinţele lor, prin virtuţile lor, prin minuni, prin moarte 
şi de multeori chiar şi prin mucenicie. Când aceştia au ajuns 
în veşnicia fericită a lui Dumnezeu, la rândul Său, îi cinsteşte. 
Mântuitorul a spus-o lămurit, că are să proslăvească pe tot cel 
ce îl va proslăvi pe El. Şi Dumnezeu, care-i credincios făgă
duinţelor sale, de fapt îi şi proslăveşte. Numele lor sunt scrise 
în cartea vieţii, ei vor fi sălăşluiţi în casele Domnului şi vor 
fi cu aleşii Lui. Ei iau parte la laudele pe cari le aduc Dom
nului cetele cereşti şi necontenit văd faţa Dumnezeului celui 
preainalt Cărţile sfinte ne spun, că Dumnezeu i-a făcut ca să 
fie stâlpi ai împărăţiei Lui. Le-a dat un alt nume, i-a încunu
nat cu cununa vieţii, pe mulţi dintre ei i-a preamărit încă aici 
pe pământ, prin necontenite minuni. însuşi Dumnezeu lucrează 
în numele lor. Dacă însuşi Dumnezeu cinsteşte pe sfinţi, ne 
putem închipui că ne-ar opri să facem şi noi acelaş lucru, 
adecă să-i cinstim? Dumnezeu ne-a dat o pildă, pe care aş
teaptă s’o urmărim. însuşi Dumnezeu le-a dat un alt nume, 
deci ne va îngădui să le zicem sfinţi. El i-a îngăduit în curţile 
sale, iar noi nu vom lăsa icoanele lor în casele noastre.

Duşmanii Bisericii spun, că prin aceea, că cinstim pe sfinţi 
scăriţâm din închinăciunea şi din cultul ce se cuvine numai 
lui Dumnezeu. Spusele lor sunt lipsite de orice temeiu. Iată pentru 
ce. Noi dăm lui Dumnezeu închinăciunea ce se cuvine fiinţei 
celei mai înalte, îi dăm cinstea care se cuvine Lui şi numai 
Lui, pe când pe sfinţi îi cinstim ca pe slujitorii şi prietenii lui 
Dumnezeu. Vedem apoi, că în lume, să zicem la curtea împă
rătească, numai împăratului şi împărătesei se dă titlul de Majes- 
tate, titluri mari şi cinste mare însă se dă şi miniştrilor, numai 
cât nu li-se zice Majestate. Afară de aceea, noi dăm cult lui 
Dumnezeu pentru desăvârşirile Lui fără margini, cari pornesc 
dela Sine, pe când pe sfinţi îi cinstim pentru vredniciile şi 
darurile pe cari ei le-au primit dela Dumnezeu. Când lăudăm 
lumina lumii, lăudăm şi soarele, fiindcă luna îşi primeşte lumina
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dela soare. Tot aşa când cinstim pe sfinţi, cinstim şi pe Dum
nezeu, fiindcă tot ce au şi ce sunt ei, au primit dela Dumnezeu.

II.

Noi cinstim pe sfinţi şi pe urma faptului că sfintele scrip
turi, can sunt cuvântul sc is al Iul Dummzeu, în multe locuri 
au cuvinte de laudă şi cinste faţă de sfinţi. Să luăm Eclesiastul 
(Cartea înţelepciunii lui Isus Fiul lui Sirah). Şase capitole con
secutive (44— 50), laudă oamenii mari şi sfinţii ai Vechiului 
Testament. Primele lui cuvinte sună aşa: »Să lăudăm pe băr
baţii cei măriţi şi pe părinţii noştri în neamul lor« (Cap. 44, 1). 
Urmează apoi laudele lui Enoh, care a fost mutat în paradis: 
Noe, care a fost aflat desăvârşit şi drept; Avraam, marele pă
rinte a multor neamuri, căruia altul asemenea nu s’a aflat, care 
a păzit Legea Celui Preaînalt, Isaac, căruia i-a dat Dumnezeu 
binecuvântarea tuturor neamurilor ; Moise, prin care a dat Dom
nul porunci poporului său. . .  fâcându-1 să audă glasul său; 
Aaron, căruia i-a dat preoţia poporului; Josue, cel tare în răz
boaie, următorul lui M oisi; Samuil, cel iubit de Domnul său, 
care a ajuns domn peste neamul său; David, care a ucis pe 
uriaşul Goliat, David, care cu leii se juca ca şi cu iezii şi cu 
urşii ca şi cu mieii o ilor; Solomon, care s’a »umplut ca un 
rîu de înţelegere«; Ilie, a căruia cuvânt ca »făclia ardea«, cu 
cuvântul lui a oprit ceriul şi de trei ori a pogorît fo c ; Ezechia, 
care a văzut carul heruvimului. Dacă Dumnezeu prin sf. Scrip
tură laudă sfinţii Legii Vechi, noi nu avem dreptul să lăudăm 
pe sfinţii Legii Noui? Nu avem dreptul să spunem despre el 
că sunt cei iubiţi ai Domnului, făcuţi desăvârşiţi prin dar, mu
taţi în raiu si încununaţi de Dumnezeu? Şi dacă Sf. Elisaveta, 
până încă era în vieaţă Preacurata Fecioară are pentru ea cu
vinte de laudă, acum, că ea este în ceriuri să nu putem şi noi 
zice: »Binecuvântată eşti între fem ei?«

Şi de altcum, in vieaţa de toate zilele vedem că lumea 
îşi cinsteşte eroii Pe oamenii mari ai lumii îi laudă şi preamă-



CUVÂNTUL ADEVĂRULUI 35

iese în scris şi în cuvântări ţinute cu graiul viu. Portretele lor 
împodobesc nu numai clădirile oficiale, ci şi casele particulare, 
li-se  ridică monumente. Fiecare ţară este plină cu astfel de 
monumente. Străzile capătă numele oamenilor mai însemnaţi, 
cari s’au distins ca literaţi, politiciani, mari patrioţi, soldaţi, 
artişti în muzica, poeţi, pictori, descoperitori etc. De fapt toţi 
oamenii mari din toate vremurile sunt cinstiţi în oarecare chip 
pentru lucrurile mari pe cari le-au săvârşit.

Dacă lumea îşi cinsteşte eroii săi în felul acesta, oare 
pentru ce nu am cinsti noi pe eroii virtuţii, pe sfinţi, cari s’au 
biruit pe sine, arătându-ne calea care duce la ceriuri. Oare 
locuitorii slăviţi ai ceriului sunt mai puţin vrednici de cinste 
decât locuitorii acestei lumi?

Lucrul e lămurit. E bine şi se cade să cinstim pe sfinţi. 
Să nu uităm însă că cea mai nimerită cinste pe care le-o pu
tem da este: să ne căutăm a ne întocmi vieaţa după pilda 
vieţii lor, pentru ca la vremea sa să putem ajunge ca împreună 
cu ei să lăudăm şi preamărim pe Dumnezeu întru toţi vecii. 
Amin.

întâmpinarea Domnului

Sf. Biserică prăznueşte astăzi prezentarea Preacuratei Fe
cioare Maria în biserica din Ierusalim, pentru ca să plinească 
cele rânduite în legea lui Moisi pentru femeile cari au născut. 
Preacurata împreună cu Sf. Iosif merg la biserică unde împlinesc 
toate cele rânduite prin legea curăţirii: pe micul Isus îl oferă
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lui Dumnezeu, iar după ce plătesc preţul de răscumpărare îî 
primesc iarăşi înapoi. Când toate cele rânduite în lege au fost 
plinite, iată că un bătrân, cu numele Simeon, om drept şi sfânt, 
căruia i-a făgăduit Dumnezeu că nu va muri până va vedea pe 
Mântuitorul lumii, se apropie de dumnezeescul Prunc, aduce 
mulţumită lui Dumnezeu că l-a învrednicit să vadă pe Mântui
torul lumii, apoi se roagă de Domnul zicând minunata rugă
ciune, pe care o auzim şi noi la vecernie: Acum slobozeşti pe 
robul Tău, Stăpâne, dăpă cuvântul Tău în pace, că văzură ochii 
mei mântuireaj Ta, pe care ai gătit-o înaintea feţei tuturor 
noroadelor« . . .

Pe când Iosif şi Maria mirându-se ascultau cuvintele ros
tite de dreptul Simeon, acesta î-i binecuvântează, zicând apoi 
către Preacurata; »Iată acesta este pus spre căderea şi scularea 
multora din Israil, şi ca semn, căruia i-se va zice împotriva. 
Şi prin însuşi sufletul tău va trece sabie, ca să se descopere 
dela multe inimi cugetele «.

Să luăm lucrurile pe rând şi să cumpănim cuvintele 
bătrânului Simeon.

Dreptul Simeon înainte de toate binecuvântează pe Iosif 
şi Maria. El îi numeşte fericiţi pe urma faptului că au fost în
vredniciţi ca bunul Dumnezeu să reverse atâta dar asupra lor. 
In aceeaşi vreme el le doreşte tot binele şi toată binecuvântarea 
Domnului asupra lor şi pe mai departe. Binecuvântare. Mare 
lucru este binecuvântarea, mai ales binecuvântarea preotului 
are o deosebită putere. Chiar pentru aceea va trebui să ne 
străduim să preţuim după cuviinţă binecuvântarea preoţeasca 
şi să ne străduim s’o dobândim cât mai deseori. Să nu pier
dem nici un prilej. Mai ales să căutăm să ne împărtăşim de 
binecuvântarea preotului, pe care o dă la sfârşitul sf. liturghii. 
Este un lucru foarte urât dacă la sfârşitul sf. liturghii credin
cioşii părăsesc biserica înainte de ce ar primi binecuvântarea 
preotului. Dar nu numai că este un lucru urât şi necuviincios, 
dar în aceeaşi vreme este şi o mare pierdere pentru credincioşi.
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Tot aşa părinţii vor face foarte bine, dacă se vor obişnui să-şi 
binecuvânteze copiii în fiecare zi, pentru ca bunul Dumnezeu 
să-i ferească de tot răul atât trupesc cât şi sufletesc. Bine- 
cuvântaţi-i mai ales când se depărtează de acasă, pentru ca 
ori încotro îşi vor întoarce paşii, să-i însoţească binecuvântarea 
părinţească.

Intorcându-şi privirile spre Isus, dreptul Simeon zice Prea
curatei: »Acesta (acest copil) este pentru căderea şi scularea 
multora din Israil«. Proroceşti cuvinte. Aceste cuvinte se potri
vesc întâiu şi mai întâiu poporului ales al Iui Dumnezeu. Hristos 
a fost pus pentru scularea acelora dintre Jidovi, cari au crezut 
întru El şi au trăit după învăţătura Lui. Prin El şi-au câştigat 
mântuirea. Dar El a fost pus şi pentru căderea acelora; cari nu 
au crezut întru El, cari L-au urât şi prigonit, pentru ca mai pe 
urmă să-L ţintuiască pe lemnul crucii Aceştia au căzut din 
vina lor, pentru necredinţa lor. Dar aceasta prorocie priveşte 
întreagă omenimea. Hristos este pus pentru ruina, pentru că
derea necredincioşilor şi a ereticilor, cărora credinţa cea ade
vărată a fost propovăduită, dar ei n’au primit-o, pentru căderea 
acelora, cari s’au desfăcut de adevărata biserică a lui Hristos, 
precum şi pentru toţi aceia, cari cred, însă vieaţa lor nu este 
în conglăsuire cu credinţa. In aceeaşi vreme £1 este pus pentru 
scularea acelora, cari ţin credinţa şi trăiesc cum îi învaţă cre
dinţa, după poruncile credinţei. Acum să ne gândim la noi. 
Este Isus pentru scularea ori pentru căderea noastră ? Aceasta 
atârnă cu totul delà noi. El este pentru scularea noastră dacă 
■credem întru El şi ne rânduim vieaţa cum ne învaţă credinţa. 
Altcum EI este pentru căderea, pentru ruina, pentru pierzarea 
Şi osândirea noastră.

Dreptul Simeon îşi continuă prorocia zicând despre Isus: 
acest prunc e »ca semn, căruia i-se va zice împotrivă«. Şi 
aceasta prorocie s’a împlinit S’a împlinit până încă Isus era în 
vieaţă aici pe pământ, pentru că El întâmpină împotrivire ori 
încotro îşi îndreaptă paşii. Poporul ales, care se gândea numai
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la cele pământeşti nu dorea un Răscumpărător, care să-i slo- 
bozească din robia păcatului şi din lanţurile diavolului, ci mai 
vârtos unul, care să-i scape de jugul stăpânirii Romanilor. Ei • 
nu doreau un Mesia, care să le propovăduiască şi să ceară 
dela ei să îie săraci cu spiritul, înfrânare de sine şi să urască 
lumea, ci unul care să facă din ei o naţie puternică şi bogată 
în bunuri pământeşti. Dar fiindcă Isus a venit în lume pentru 
cu totul altceva, ei L-au respins, nu L-au primit. 1

Şi de, atunci până astăzi toate veacurile sunt mărturie că I 
prorocia dreptului Simeon: că acest prunc e »semn căruia i-se | 
va zice împotrivă«, s’a îndeplinit. Căci chiar din ziua sf. Ru- ; 
sălii, când prin pogorîrea Spiritului sfânt se zemisleşte Biserica 
a căreia cap nevăzut este acel Prunc, aceasta Biserică nu a 
încetat a avea lumea împotriva sa. La început, Biserica trecu : 
prin cele mai înfricoşate prigoniri timp de trei sute de ani. 
După aceea vine lupta necredincioşilor, ereticilor de tot felul, i 
Veacuri dearândul dăinueşte aceasta luptă. Nu a încetat nici | 
astăzi. Ba astăzi se pare că-i mai înverşunată ca ori când, { 
căci astăzi duşmani fără număr, înainte mergătorii lui Anticrist, ţ 
luptă împotriva Bisericii cu graiul şi în scris ba chiar şi cu f 
puterea brută, încercând s’o şteargă de pe faţa pământului. Sa \ 
nu vă temeţi. Nu vă pierdeţi curajul. Biserica nu va fi nici i 
odată biruită. Ea este clădită pe stâncă, pe piatră, iar porţile 
iadului nu vor ieşi biruitoare asupra ei niciodată. Acest Prunc. 
Dumnezeu-Omul, este cu ea. El este puterea, El este tăria ei. j 
Toţi aceia, cari vreau să fie cu Hristos, vor sta ca un zid ne- ; 
clintit în jurul Bisericii, după cum se aşteaptă dela fiecare 
adevărat şi credincios fiu ai ei.

Acum dreptul Simeon îndreaptă câteva proroceşti cuvinte 
către Preacurata Fecioară, zicând : »Şi prin însuşi sufletul tau 
va trece sabie«. Despre ce sabie vorbeşte bătrânul Simeon ? De 
sigur nu despre ceva sabie de fier, ci despre cea mai adâncă 
supărare şi de cea mai negrăită durere, care avea să sfâşie 
inima de mamă a Preacuratei. Cine va putea spune cât de mult f
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;; a suferit Preacurata, când Isus a părăsit-o, pentru ca să-şi 
* înceapă activitatea publica! Cât de mult a trebuit să sufere ea, 

în cursul vieţii publice a Mântuitorului, văzând că pentru toate 
binefacerile Lui este răsplătit cu nemulţumire, ură şi cea mai 
neomenoasă prigonire ? Ce a suferit ea când stătea la picioarele 
crucii ? Şi cum sufere ea ? Cu resignare. Fără cuvânt de 
murmur. Şi cum să ne gândim la noi Câtă vorbărie, câtă mur- 
murare, câtă sudalmă şi cât blestem, când trebuie să îndurăm 
nişte suferinţe cari sunt numai mărunţişuri în asemănare cu 
suferinţele Maicii Preacurate!

Cele mai de pe urmă proroceşti cuvinte ale dreptului, în
dreptate şi ele către Preacurata, sunt acestea: »ca să se des
copere dela multe inimi cugetele». înţelesul acestor cuvinte 
este următorul: Mărie, întristarea ta pentru patimile şi moartea 
lui isus, va descoperi cele dinlăuntru ale omului şi va arăta, 
dacă e pentru ori împotriva lui Hristos. Patimile şi moartea lui 
au fost piatra de încercare pentru inima omului. Cei smeriţi cu 
inima înclină spre Hristos, pe când trufaşul, sumeţul şi cei ce 
iubesc lumea nu vreau, nici nu sunt în stare să priceapă rostul 
vieţii smerite, sărăcăcioase şi înfrânate a lui Isus. Acestora nu 
le trebuie Hristos. Aşa a fost atunci, aşa-i astăzi. Ce vom face 
noi? îndreptar pentru noi să fie cuvintele sf. apostol Pavel, 
care în scrisoarea către Galateni z ic e : »Mie să nu-mi fie a mă 
lăuda fără numai în crucea Domnului nostru, Isus Hristos, prin 
care mi-s’a răstignit lumea, şi eu lumii « (6, 14). Amin.
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DESPRE RUGĂCIUNE

Sfânta Tereza spunea odatâ celorlaite călugăriţe, că ar voi 
să fie preot şi apoi să se urce pe un munte înalt, de unde să 
poată predica cu un glas atât de puternic încât să o audă 
lumea întreagă.

— Şi despre ce ai predica, o întrebară.
— Le-aş spune numai atâta': oameni fără de minte, rugaţi-vâ.
înaintea ochilor sufletului său era atât de limpede că fără

de rugăciune nu este mântuire şi niciun bine, iar de altă parte, 
că prin rugăciune putem câştiga tot binele dela Dumnezeu, 
încât se foarte mira cum de oamenii lasă Ia o parte tocmai 
rugăciunea. Şi toţi sfinţii au fost pătrunşi de acest mare adevăr: 
totul prin rugăciur e şi nimic fără rugăciune. Ei au învăţat aceasta 
chiar dela Isus Hristos. Dumnezeiescul Mântuitor, poate că la 
nimic nu ne îndeamnă mai adeseori şi cu mai multă stăruinţă 
decât la rugăciune. Şi merge până acolo încât ne zice: „Se 
cade pururea a se ruga şi a nu înceta“. (Luca 18, 1). Insă nu 
orice rugăciune este primită înaintea lui Dumnezeu, nu orice 
rugăciune ne poate câştiga binecuvântarea lui Dumnezeu.

In sfânta evanghelie de azi Isus ne zugrăveşte înaintea 
ochilor sufletului nostru o pildă de rugăciune rea şi o altă pildă 
de rugăciune bună.

I. Rugăciunea rea. Isus zice: Doi oameni au intrat în bise
rică să se roage, unul fariseu şi altul vameş. Fariseul stând aşa 
se ruga întru sine: Dumnezeule mulţumescu-ţi că nu sunt ca şt 
ceialalţi oameni: jefuitori nedrepţi, preacuwari, sau ca şl acest 
vameş. Postesc de două ori în săptămână; dau zeciuială din 
toate câte am“. (Luca 18, 10— 12). Iată o rugăciune rea, pentrucâ
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iese din o inimă trufaşă, măreaţă. Precum nu poate ieşi apă 
•curată dintr’un izvor noroios, murdar, tot aşa nu poate ieşi o 
rugăciune bună dintr’o inimă plină de trufie. Nu cer milă cei 
bogaţi ci cei săraci. Dar dacă cineva se ţine tare şi mare şi 
bogat in toate, cum va cere el atunci milă dela Dumnezeu? 
•Poate, că va zice cu gura, dar în inima lui nu va fi pătruns 
de ceeace zice şi aşa rugăciunea lui nu va fi sinceră. Cel trufaş 
chiar dacă n’ar zice cu gura, ca fariseul din evanghelie, totuşi 
In inima sa pe alţii îi va judeca şi îi va dispreţui, iar pe sine 
se va înălţa şi aşa rugăciunea lui va fi urîciune înaintea lui 
Dumnezeu. „CJrîtă este înaintea Domnului şi înaintea oamenilor 
t r u f i a (Inţ. lui Sir. 10, 7). Rugăciunea fără de smerenie nu 
este plăcută înaintea lui Dumnezeu.

Păcatul trufiei este mult mai răspândit de cum s’ar crede. 
Iată câteva semne de pe cari se poate cunoaşte dacă avem 
trufie în suflet: Cel trufaş vede greşelile altora şi de obiceiu le 
vede mai mari, dar pe ale sale nu Ie vede, ori le vede mai 
mici decât sunt. Cel trufaş judecă aspru pe alţii, dar pe sine 
se ştie totdeauna desvinovăţi. In alţii vede foarte degrabă 
greşelile, dar faptele lor cele bune nu le prea ia în seamă; pe 
când la sine vede de obiceiu numai fapte bune, iar Ia greşeli 
nu se opreşte, pentrucâ se socoteşte bun şi virtuos, De aceea 
aproape pe nimeni nu socoteşte aşa de bun şi drept ca şi pe 
sine. In urmare aşteaptă să fie cinstit de toţi şi-i place mult 
când alţii îl laudă. Pe alţii ii socoteşte de neînsemnaţi şi vor
beşte de sus cu ei. Dacă face vre’un lucru bun îi place să-l 
vadă alţii şi să-l laude. Cel trufaş se mâhneşte când alţii sunt 
socotiţi mai cu minte, mai buni, mai de ispravă decât el. Dim
potrivă se bucură dacă altul ajunge să fie dejosit, par’că prin 
dejosirea altuia s’ar ridică el.

Multă nedreptate şi răutate se află în trufie. Nedreptate, 
pentrucă darurile lui Dumnezeu le socoteşte, că ar fi meritele 
lui, cu toate că tot binele ce-1 avem il avem dela Dumnezeu, 
căci zice Spiritul Sfânt: „Ce ai ce n’al prim it? Ş i dacă ai primit
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pentru ce te făleşti ca şi cum n’ai f i  primit ?“ Trufia este ca şi 
otrava, căci precum otrava strică şi mâncările cele mai gustoase 
aşa şi trufia strică şi faptele cele mai bune. Trufia a stricat 
faptele cari altfel ar fi fost bune ale fariseului din evanghelie. 
El de fapt a postit şi a dat zeciuială, dar le-a făcut, din fala 
ca să-l laude alţii şi să-l socotească evlavios, de aceea nici 
n’a avut nici un folos din ele. încă şi rugăciunea — care de 
altfel este un lucru atât de sfânt — o strică trufia. De aceea 
ne îndeamnă Sfântul Spirit: „Nu te trufi cu inima ta . . .  că în 
trufie este p ie r d e r e (Tabia 4, 16). „Că începutul păcatului este 
t r u f i a (Inţ. lui Sirah 10, 13).

II.

Rugăciunea hună. Pilda de rugăciune bună ne-o dă Isus 
în persoana unui biet vameş, care pentru oficiul său era socotit 
de păcătos, Vameş şi păcătos, înaintea Evreilor era tot una. j 
nIaiâ vameşul — continuă — Isus în sf. evanghelie — stând j 
departe, nu îndrăsnea să-şi ridice nici ochii la ceriu, ci-şi bătea î 
pieptul, zicând: Dumnezeule, f i i  milostiv mie păcătosului. Zic vouă, j 
că acesta s’a pag n it mai îndreptat la casa sa decât acela: căci j 
tot celce se înalţă smeri-se-va; iar celce se smereşte, înălţa-se-va“ . \

Prin ce s’a deosebit rugăciunea vameşului de a fariseului? j 
Fără îndoială prin aceea, că a pornit din o inimă umilită. A  î 
pornit din o inimă care îşi recunoaşte greşelile cu părere de 
rău şi cu gând de a se îndrepta. Bietul vameş nu vede nimic i 
în sufletul său pe ce s’ar putea răzima, se razima numai pe [ 
mila cea nemărginită a lui Dumnezeu. Nici nu are timp sa mai j 
vadă şi greşelile altora, măcar că nu departe de el era îariseul 
cel plin de trufie şi de păcate. Vede în sufletul său prea multe 
greşeli, cum s’ar mai putea gândi şi ia greşelile altora? De 
aceea nu cutează nici ochii să şi- î ridice spre cer ci-şi bate 
pieptul cu durere, zicând: „Dumnezeule, f i i  milostiv mie păcă
tosului“.

Putem vedea în acel sărman vameş toate semnele unui
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suflet smerit. Cel dintâiu semn fără de care nimeni nu poate 
primi iertarea păcatelor sale este a le recunoaşte înaintea lui 
Dumnezeu, a recunoaşte că suntem păcătoşi. Dar nu a le recu
noaşte cu nepăsare, ca şi cum păcatele noastre nici n’ar fi aşa 
mare rău, ci a le recunoaşte cu părere de rău şi cu hotărîre 
de a se îndrepta. Auzi pe unii zicând: „ ferta-ne-a Dumnezeu“ 
şi calcă poruncile lui Dumnezeu mai departe. Aceasta-i o încre
dere foarte ciudată, care vatămă pe bunul Dumnezeu, căci 
seamănă a batjocură.

Tocmai aşa s’a întâmplat odată. Cineva avea oaspeţi, nişte 
clerici. Era zi de post, Miercuri ori Vineri. Omul nostru a voit 
să-şi omenească pe cinstiţii săi oaspeţi cât mai bine, deci le-a 
pregătit mâncare cu carne. Unul din clerici a băgat de seamă 
şi a spus celuilalt. Ce să facă? Nu pot să mănânce carne în 
zi de post, căci e păcat greu. Atunci plimbându-se prin grădină 
unul dintre clerici a zis gazdei: — la uite ce fasole frumoasă. 
Ce bună mâncare ar fi din ea.

— D’apoi că noi pregătim carne.

— Dar nu se poate că-i zi de post.

— Ierta-ne-a Dumnezeu.

— Nu ne-a ierta.

— D ’apoi nu-ţi mânca?
— Nu putem. Atunci gazda casei a dat poruncă să facă 

mâncare de fasole verde. Şi astfel porunca sfintei biserici s’a 
păzit.

Aşa dar cei smerit îşi recunoaşte păcatele cu părere de 
rău şi cu hotărîre de îndreptare. Celor ce spun, că nu au păcate 
trebue să le amintim ceeace zice Spiritul Sfânt la I. Ioan 1,8: 
MDe vom zice, că păcat nu avem, pe noi înşine ne înşelăm şi 
adevărul nu este întru n o i..."  Sfinţii şi-au plâns cu amar şi 
păcatele cele mici. Ei s’au socotit de mari păcătoşi deşi unii 
dintre ei n’au făcut niciodată vreun păcat greu. Aşa Sf. Dominie. 
înainte de-a intra în vreun sat sau oraş îngenunchia şi se ruga
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bunului Dumnezeu, ca să nu pedepsească satul ori oraşul acela 
pentru păcatele sale, deşi n’a avut niciun păcat greu.

Alt semn de pe care se poate cunoaşte un suflet smerit 
este acela că nu judecă pe nimeni. Chiar dacă ar vedea pe 
alţii făcând şi păcatele mari îşi zice, că aceia nu-şi dau seamă 
ce fac ori, că nu cunosc răutatea păcatului. Iar când n’ar putea 
nici cum să-i desvinovăţească, totuşi im-i judecă, ci se gân
deşte la păcatele sale.

Cel smerit chiar dacă a făcut vreo faptă bună nu se 
laudă nici nu-i place să fie lăudat, de oarece ştie, că lui Dum
nezeu i-se cuvine lauda, fără de ajutorul căruia n’ar fi putut 
face nimic.

Cel smerit sufere cu răbdare toate greutăţile, durerile, 
batjocurile şi prigonirile, pentrucă ştie că este vrednic de încă 
şi mai multe suferinţe pentru păcatele sale.

De aceea: „Dumnezeu... celor smeriţi le dă dar“ . (I, Petru 
5, 5). Şi cu ajutorul darului, cel smerit se va face din zi în zi 
tot mai plăcut lui Dumnezeu şi-şi va aduna multe şi mari 
merite pentru vieaţa cea veşnică.

Să învăţăm aşa dar din sf. evanghelie de azi, că rugăciunea 
ce iese din o inimă trufaşă nu este bine plăcută înaintea lui 
Dumnezeu, pentrucă trufia otrăveşte şi faptele cele mai bune, 
dar că o rugăciune pornită dintr’o inimă smerită va câştiga toate 
cele de lipsă dela Dumnezeu şi pentru vieaţa aceasta şi pentru 
vieaţa cea veşnică, Amin.
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Dumineca Fiului răiĂcit

DESPRE INDURAREA LUI DUMNEZEU

In sfânta Evanghelie de astăzi Mântuitorul nostru Isus 
Hristos ne arată într’o pildă, răutatea noastră faţă de Dumne- 
nezeu şi mila şi îndurarea lui Dumnezeu faţă de noi, sărmanii
păcătoşi.

I.

Răutatea noastră faţă de Dumnezeu. „Un om avea doi 
f i i.  Şi a zis cel mai tânăr tătâne-său: Tată, dă-mi partea, ce 
mi-se cade din avuţie! Şi le-a împărţit lor avuţia. Ş i na după 
multe zile, adunând toate fiu l cel mai tânăr, s’a dus într’o ţară 
departe, şi acolo şi-a risipit toată avuţia, vieţuind în desmerdări“.

Tatăl este bunul Dumnezeu, iar noi, unul fiecare dintre 
noi, când ne abatem dela poruncile lui, suntem fii rătăciţi. Pre
cum feciorul din Evanghelie a rănit inima bunului său tată pă- 
răsindu-1, aşa şi noi rănim dragostea de tată a lui Dumnezeu, 
când îl părăsim, călcând poruncile lui.

Ce-i lipsea fiului rătăcit în casa tatălui său? Nu-i lipsea 
nimic, căci bunul său tată se îngrija de toate. II păzea ca pe 
ochii din cap de tot ce ar fi putut să-i amărască zilele. S ’a în
grijit de creşterea lui, de hrana lui, de toate, de toate. Nu ştia 
acel fiu ce-i lipsa şi sărăcia decât din auzite. De sigur, că nu-i 
lăsa să umble de banii lui şi să facă şi ce nu se cade. Şi asta 
nu-i plăcea acelui nenorocit fiu. Inzadar i-a spus Tatăl său, 
că binele lui o cere ca să se înveţe a trăi o vieaţă regulată, 
pentru că altfel nu se va alege nimica din el, înzadar au fost 
şi mustrările părinteşti, toate încercările au fost înzadar. Fiul 
cel tânăr voia să trăiască slobod, să facă ce-i place şi cum îi 
place lui. Atunci tatăl văzând, că nici cum nu o poate scoate 
cu el la un capăt bun, i-a dat partea lui din avere, pe care o 
cerea. II vor bate pe el păcatele lui, se gândea întristatul tată.

Câtă durere pe inima sărmanului tată, că n'a fost înţeles
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de fiul său! Atât de îerbinte îl iubea şi toate le-a rânduit aşa 
ca din fiul său să facă un om de cinste şi de omenie. Iar 
acela credea, că îi vrea răul, pentrucă nu-1 lăsa să-şi facă de 
cap. Şi acum iată că se duce, chiar fără să-şi ia rămas bun. 
Nenorocit fiu, vei plăti tu scump această nerecunoştinţa faţă 
de tatăl tău! Şi într’adevăr în scurtă vreme şi-a cheltuit toată 
avuţia cu prietenii şi cu femeile cele stricate. Şi s’a făcut foa
mete în acea ţară şi nenorocitul a început să-şi cumpere ceva 
pâine cu care să-şi stâmpere foamea. Ajuns zdrenţos şi flă
mând departe de ţara şi casa tatălui său. Ce era să facă ? S’a 
băgat de slugă la un om şi acela l-a trimis cu porcii. Nici 
mâncare nu i-a dat să se sature şi dorea să-şi stâmpere foamea 
cu roşcoavele din care mâncau porcii, dar nimeni nu i le da.

Iată aşa ne purtăm şi noi faţă de bunul Dumnezeu când 
păcătuim, cum s’a purtat fiul cel rătăcit faţă de tatăl său. Ce 
ne lipseşte oare câtă vreme rămânem în casa Tatălui nostru, 
păzind poruncile lui ? El se îngrijeşte ca după truda noastră să 
avem de toate şi mai cu seamă să avem pacea inimii fără de 
care toate bogăţiile şi desfătările lumii nu ne folosesc la ni
mic. Poruncile cari ni le-a dat, toate servesc spre binele nostru 
cel mai mare. Şi „poruncile grele nu sunt“ , pentrucă totdeauna 
este gata să ne ajute numai să-l rugăm. Intr’adevâr, când El 
ne ajută, peste toate greutăţile trecem cu uşurinţă, ba chiar 
necazurile şi durerile le purtăm cu răbdare ori chiar cu bu
curie. Insă când căutăm să trăim mai slobod, îndată pacea cea 
curată şi sfântă ne părăseşte. Iar dacă mergem până acolo, 
încât părăsim pe Tatăl nostru făcând vre-un păcat de moarte, 
atunci am pierdut darul sfinţitor, bogăţia câştigată de Isus prin 
patimile şi moartea sa ; atunci sărmanul nostru suflet este zdren
ţuit în mod îngrozitor. Stăpânul şi Tatăl acestui suflet nu mai 
este Dumnezeu, ci diavolul, care îl „ trimite să pască porcii 
îl face să cadă mai adânc şi mai adânc în păcate. Iar foamea 
după fericire îl roade cumplit, pentrucă nu-1 poate sătura nu
mai Dumnezeu. »N u  este pace celui fărădelege.“ .
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II.

Bunătatea şi m ila lu i Dumnezeu faţă de păcătosul care 
se întoarce străluceşte minunat din sf. Evanghelie de astăzi 
La ce se putea aştepta pe dreptul fiul cel rătăcit din partea 
tatălui său? Ar fi meritat să fie trimis înapoi în lume. Dar 
când s’a întors cu părere de rău pentru faptele sale »încă de
parte fiind, l-a văzut Tatăl lui, şi i-s ’a făcut m ila; şi alergând, 
a căzut pe grumazii lui, şi l-a sărutat. Ş i a zis fiu l: Tată, gre- 
şit-am la cer şi înaintea ta, şi nu mai sunt vrednic a mă chema fiu l 
tău*. Dar Tatăl a poruncit slugilor să aducă hainele cele din- 
tâiu ca să-l îmbrace, să-i aducă încălţăminte în picioare şi apoi 
să taie viţelul cel gras şi să se veselească, pentrucă fiul său 
acela »era mort şi a înviat, şi pierdut era şi s’a aflat.«

întocmai aşa ne primeşte şi pe noi bunul Dumnezeu, când 
ne întoarcem cu adevărată părere de rău şi cu gând de în
dreptare dela păcatele noastre. Şi nu numai, că ne primeşte, 
dar El ne cheamă cu nespusă duioşie şi milă. «Lâpădaţi dela 
voi toate pâgânătătile voastre. . .  Şi pentru ce muriţi, casa lui 
Israil?« (Ezechiil 18, 31). Când omul face păcat greu scoate 
pe bunul Dumnezeu din sufletul său. Dar ce face Dumnezeu? 
» lată eu stau la uşă şi bat.« (Apoc. 3, 20). Bunul Dumnezeu 
stă la uşa inimilor noastre şi cere intrare. Nu poate însă intra 
într’o inimă unde este păcat de moarte, de aceea ne roagă prin 
Sf. Apostol Pavel care zice: »Ragâmu-vă în locul lui Hristos, 
tmpăcaţi-vă cu Dumnezeu«. (II. Cor. 6, 20).

Isus Hristos este păstorul cel bun, care dacă i-s’a rătăcit 
o oaie, dacă vre-unul dintre noi s’a abătut dela calea porun
cilor lui, atunci El însuşi porneşte să-l caute. Acum îi grăieşte 
prin glasul conştiinţei, apoi prin o predică ori prin moartea 
unui cunoscut ori îi trimite vre-o boală, ca să-şi aducă aminte 
de starea sufletului său şi ca să se întoarcă, ca nu cumva să 
moară aşa şi să se osândească pe veci.

Cine-şi va pierde încrederea, când ştie că însuşi Dum
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nezeu Ü caută, îl aşteaptă, îl roagă să se împace cu El? Daca 
El şi atunci ne caută când fugim de El, cum nu ne va primi 
atunci când noi îl căutăm şi ne întoarcem cu părere de rău 
dela răutăţile noastre?

Mare păcat ar face acela care şi-ar pierde încrederea în 
Dumnezeu. Aşa păcat a făcut Iuda, căci după ce l-a vândut 
pe Isus, a crezut, că nu, Dumnezeu nu-1 mai poate ierta, deşi 
Dumnezeu l-ar fi iertat şi pe el. Isus a spus unei călugăriţe 
sfinte: „Sa scrii, scumpa mea Benigna, să scrii, ca toţi să ştie : 
de sigur, că o sută de păcătoşi mai mult mă vatămă decât unul 
singur. Dar dacă acest unul ar f i  plin de neîncredere, el singur 
mi-ar răni Inima mai mult decât acei o sută, pentrucâ neîncre
derea face în Inima mea cea mai adâncă rană. Căci doar atât de 
mult iubesc pe oameni“ . (Vieaţa Soréi Benigna Consolată Ferrero).

Dragii mei, să nu supărăm pe bunul Dumnezeu, pentrucâ 
este Tatăl nostru care ne iubeşte cu gingăşie. Sa ţinem toate 
poruncile lui cu dragă inimă, pentrucă toate sunt date pentru 
binele nostru cel mai mare; dar dacă cineva a avut nenoro
cirea să supere pe Dumnezeu, să nu dea ascultare diavolului 
să nu-şi piardă încrederea. Nu poate omul face păcate atât de 
mari pe cari Dumnezeu să nu le poată ierta, când vede pă
rere de rău şi hotărîre de îndrepdatre. » Dumnezeu nu voieşte 
moartea păcătosului, ci să se întoarcă păcătosul dela calea sa şi 
să fie viu«. (Ezéchiil 33; l i ) .  Amin.
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i Dumineca lăsatului de carne

SEMNELE VENIRII LUI ISUS 
LA JUDECATA CEA MARE

Dacă aţi fost cu băgare de seamă ia cele ce s’au citit din 
si. Evanghelie astăzi, aţi auzit că bunul nostru Mântuitor, lsus 
Hristos, spune înainte, proroceşte cum are să se întâmple ju
decata din urmă. După cum ne-a descoperit tot lsus Hristos 
aceasta judecată va avea loc numai la sfârşitul lu nii. Lumea în 
care trăim, văzduhurile şi toate cele din văzduhuri dintre cari 
numai o parte, şi încă neînsemnată, o vedem nu vor ţine pen
tru totdeauna. Va veni o vreme că acestea vor avea un sfârşit, 
lumea se va sfârşi. După sfârşitul lumii va urma judecata a 
toată lumea, mai numită şi judecata universală, sau judecata 
de obşte.

Când va fi judecata de obşte nu ştim. Dumnezeu singur ştie 
când va fi aceasta judacată, nouă nu ne-a descoperit nouă timpul 
judecăţii. Nu ne-a descoperit bunul Dumnezeu nici aceea când 
va fi sfârşitul lumii. Nu ne-a descoperit nici anul nici ziua. 
Ne-a descoperit însă anumite semne cari vor vesti apropierea 
judecăţii, precum şi aceea cum are sâ se întâmple aceea 
judecată.

De data asta am să vă arat care sunt semnele, care vor 
vesti apropierea judecăţii, urmând ca pe anul viitor, dacă mă 
va ţinea Dumnezeu în vieaţă, să vă arăt, pe baza descoperirei 
dumnezeeşti, cum se va face aceea judecată.

Să luăm lucrurile pe rând.

lsus Hristos a spus înainte, a prorocit întâmplările mai 
însemnate, cari vor avea loc înainte de venirea Lui pentru

4
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judecata cea mare. Dumnezeu, şi de altădata, a trimis anumite 
semne pentru a trage luarea aminte a celor interesaţi. Aşa s’a 
întâmplat înainte de dărâmarea Ierusalimului, după care a ur
mat împrăştierea poporului ales. S’au văzut pe ceriuri nişte forme, 
cari înfăţişau nişte armate puternice înaintând spre Ierusalim. 
Intr’o seară, pe când în biserica din Ierusalim se ţinea slujba 
de seară, întreaga biserică a fost învăluită într’un val de lumină, 
după care s’a pornit un vânt puternic, de vreme ce se auzîa 
un glas zicând: »Să mergem de aici«. Un anumit om, ce se 
părea că-i nebun, alerga încoace şi încolo, strigând într’una: 
»Vai de Ierusalim! Vai de biserică! Vai de mine!», care apoi, 
lovit de o săgeată aruncată de romani, a căzut mort. Dumnezeu 
va face semne cu mult mai înspăimântătoare înainte de ju
decata cea mare, pentru a îndemna pe cei buni să se pregă
tească cât mai bine la venirea dumnezeescului Judecător, iar 
pe cei răi să-i îndemne la pocăinţă.

Ce semne vor fi acelea?
»Şi vor fi semne în soare, şi în lună şi în stele«, aşa zice 

Domnul (Lc. 21, 25). »Soarele se va întuneca, şi luna nu-şi va 
mai da lumina sa, şi stele vor cădea din ceriu, şi puterile 
ceriurilor se vor clăti« (Mt. 24. 29). Sf. loan apostolul şi evan
ghelistul, care într’o viziune le-a văzut toate acestea, scrie: 
»Iată s’a făcut mare cutremur de pământ, şi soarele s’a înegrit 
ca un sac de păr, şi luna întreagă s’a făcut ca sângele; şi ste
lele ceriului au căzut pe pământ cum îşi leapădă smochinul 
smochinele cele crude, când se clăteşte de vânt mare; şi ceriul 
s’a întors ca o carte închisă, şi toţi munţii şi toate insulele s’au 
mişcat din locurile sale« (Apoc. 6, 12— 15). Toate corpurile 
cereşti îşi vor lăsa locurile lor şi se vor lovi unul de altul, 
aducând ruină şi groază, cum se întâmplă când două trenuri 
se ciocnesc în mersul lor.

Pentru ce vor avea loc aceste semne ? Pentru ce se vor 
întâmpla toate acestea ? Răspunsul ni-1 dă Sf. Ieronim, în urmă« 
toarele cuvinte: »Vom fi pedepsiţi prin toate acestea, fiindcă
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am păcătuit în toate, pentru ca să se plinească ce s’a zis prin 
înţeleptul: -Şi va da războiu cu el lumea împotriva celor fără 
de minte« (Inţe. lui Solomon, 5, 20). Oamenii abuzează, se fo
losesc rău de soare, lună şi stele, căci necontenit, ziua şi noaptea 
păcătuesc, pentru aceea, la vremea sa, la vremea, răzbunării, 
Dumnezeu se va folosi de aceste corpuri cereşti, necinstite prin 
viciile şi crimele oamenilor, pentru ca să pedepsească pe păcă
toşii, care nu se întorc, nu se pocăesc. Soarele se va întuneca, 
luna nu-şi va mai da blânda ei lumină, şi nici o stea nu se va 
mai vedea în nemărginirea văzduhurilor. Ce vor face, cum se 
vor simţi oamenii, când îşi vor aduce aminte de păcatele lor, a 
căror mărturii tăcute şi amuţite au fost soarele, luna şi stelele ? 
O, dragilor mei creştini, nu folosiţi nici lumina zilei, dar nici 
întunericul nopţii pentru a săvârşi păcate.

Şi de vreme ce toate corpurile cereşti vor fi turburate şi 
pe cale de a se topi pământul încă va apuca pe aceeaşi cale. 
întreg pământul se va clăti şi se va cutremura din închieturi, 
nu cum se întâmplă astăzi ici coalea,. . .  ci întreg pământul, cu 
întreagă suprafaţa lui se va cutremura în chipul cel mai în
grozitor. Oraşe întregi se vor preface în ruine, îngropând ne
numărate mulţimi de gloate. Râurile îşi vor lăsa alviilor lor 
obişnuite, acoperind cu valurile lor toate împrejurimile. Mările 
spumegând cu furie vor rumpe toate zăgazurile, iar valurile lor 
ridicându-se chiar şi peste munţii cei mai înalţi vor acoperi 
ţări şi împărăţii, ducând cu sine tot ce găsesc în cale, nenumă
rate trupuri omeneşti. Ploaie de foc va cădea din cerîuri, râuri 
de foc vor izbucni din adâncurile pământului pentru ca apoi în 
valuri cât munţii răstogolindu-se pe tot întinsul pământului să 
mistuie tot ce vor întâlni în cale. Vânturi puternice se vor porni 
din cele patru colţuri ale lumii, pădurile cele mai mari vor 
cădea la pământ ca holdele vara, clădirile cele mai mari şi mai 
puternice se vor face asemenea cu pământul, de vreme ce 
foamea şi ciuma vor secera vieţile milioanelor de oameni ce 
vor mai fi rămas in vieaţă. Mânia lui Dumnezeu se va simţi
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pe întreg pământul, după cum ne asigură însuşi Mântui
torul zicând: »va fi atunci nevoie mare, care nu a mai 
fost din începutul lumii până acum, nici nu va mai fi . . .  
de nu s’ar scurta zilele acelea, n’ar scăpa nimeni«. (Mt, 
24, 21).

Cine poate să se gândească la zilele acelea fără să se 
cutremure ? Dar poate veţi z ic e : »Acestea sunt departe, noi nu 
vom ajunge să le vedem, pentru ce să ne înfricăm, pentru ce 
să ne cutremurăm? Că sunt departe ori aproape n’o ştim Dar 
să presupunem că toate acestea se vor întâmpla numai peste o 
mie de ani, noi şi atunci vom trăi şi le vom fi mărturii. »Cum,» 
»veţi zice,« dar nu vom muri peste câţiva ani? vom ajunge 
vârsta de o mie de ani?« Dragilor mei. Când vom muri, pen
tru unul fiecare din noi va fi sosit sfârşitul lumii. Soarele, luna 
şi stelele nu vor mai fi pe ceriu pentru noi. Pământul cu tot 
ce are, cu toate bunătăţile lui va fi perit pentru noi. Trupurile 
noastre vor fi aşezate în mormânt, iar sufletele se vor prezenta 
la scaunul de judecată a lui Dumnezeu.

Cumpăniţi bine, iubiţi creştini, aceste adevăruri şi stră- 
duiţi-vă a vă întocmi vieaţa după învăţătura ce ne-o dau 
acestea. Să nu iubim lumea aceasta în mod neorînduit, Pentru 
plăcerile trecătoare ale acestei lumi să nu vătămăm pe Domnul 
şi Dumnezeul nostru, pierzându-ne cele veşnice pentru cele 
vremelnice.

Cele ce se vor întâmpla înainte de venirea lui Hristos la 
judecată, se vor întâmpla şi înainte de moartea oricărui om. 
Când se va prezenta la judecata din urmă osânditul va fi 
cuprins de frică şi cutremur, fiindcă va vedea că ceea ce a 
pierdut nu a pierdut numai pe o vreme, ci pentru totdeauna, 
pecând dreptul se va mângâia cu dulcea nădejde, că încă numai 
câteva clipe de luptă şi apoi biruinţa. Acelaş lucru se va în
tâmpla şi cu prilejul morţii. »Moartea păcătoşilor este rea« zice 
psalmistul. Dar a dreptului ? Ne spune Spiritul sfânt: »celui ce 
se teme de Domnul bine-i va fi întru cele mai de pe urmă, şi
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I în ziua sfârşitului său va afla har« Eccl. 1, 12), »căci scumpă 
| este înaintea Domnului moartea cuvioşilor lui« (Ps. 115). Fă-ne
I Doamne parte de o astfel de moarte. Amin. 
fc

Dumineca lăsatului de brânză

PENTRU CE TREBUIE SĂ POSTIM

In sfârşit a adus Dumnezeu vremea sfântă a postului mare. 
in cursul acestuia va trebui să deprindem deosebite lucruri de 
pocăinţă, şi în mod deosebit să ne înfrânăm gustul, să ne re
ţinem dela anumite mâncări, altcum îngăduite. Aşa porunceşte 
sfânta Biserică. Dar cât de mulţi sunt acei creştini, cari nu-şi 
mai bat capul cu porunca postului. O seamă, cari se ţin mai 
învăţaţi ca alţii, îşi bat joc de post spunând că-i post pentru 
omul prost şi pentru cerşitori. Păcătosul, care ar avea mai 
mare nevoie de post, crede că nu-i dator să postească. Cei lân
cezi în ale credinţei, cari nu sunt nici reci, nici calzi, 
caută fel de fel de fel de scuze pentru a nu se îngreuna cu 
închipuita povară a postului. Unii se feresc de post, pe motiv 
că suîer de ceva boală trupească. Alţii spun că nu pot posti 
îiindă lucrează din greu. Cei mai mulţi nu postesc fiindcă nu-şi 
bat capul cu sufletul şi a lui mântuire, cărora acum le trebuie 
numai trai bun şi veselie, apoi cu sufletul va fi ce va f i . . .  
trăind astfel spre sminteala creştinilor buni şi cu frica lui Dum
nezeu.

Pentru ce-i aşa de nesocotită şi nebăgată în seamă po-
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runca postului? Fiindcă oamenii zilelor noastre nu sunt con
vinşi pe deplin că sunt datori să postească, şi fiindcă пи-şi dau 
seama despre foloasele mari ale postului când e vorba de mân
tuirea sufletului.

De data asta o să vă arăt pentru ce suntem datori să 
postim.

1.

Su n tem  d a to r i să p os tim , fiind că  la  asta  ne în d a to reş te  

p iiă a  M â n tu ito ru lu i. Din sf. Evanghelie ştim că Isus s’a retras 
în pustietate, unde a petrecut 40 de zile şi 40 de nopţi în po
stul cel mai aspru, fără să mănânce ori să beie ceva. Să nu 
creadă nime că Isus nu a simţit nici foamea nici setea. Fiind 
El om adevărat simţea atât foamea cât şi setea ca ori care 
alt om. însăşi sf. Evanghelie ne spune că-i »era foame«. La 
adecă El nu era ifevoit să postească. El putea să-şi stâmpere 
foamea în ori ce clipă prin o minune, căci doară era atotpu
ternic. Afară de aceea, El nu postea pentru ca să-şi ispăşească 
păcatele, fiindcă El era însăşi sfinţenia şi izvorul a toată sfin
ţenia. Pentru ce posteşte? O face numai pentru noi. Posteşte 
pentru ca să ne deie nouă pildă şi pentru că să ne facă păr
taşi vredniciilor postului său. »Scris este«, zice Sf. Ambrozie, 
»că cel ce mărturiseşte că se ţine de Hristos, că-i a lui Hri- 
stos, trebuie să umble pe cărările pe cari a umblat El, In ur
mare, dacă zici că eşti creştin, tu trebuie să faci întru nepu
tinţele tale, ce a făcut El în desăvârşirea Lu i; El, care nu avea 
păcat a postit 40 de zile, tu, care ai păcătuit greu, nu vreai 
să petreci 40 de zile în post. El a postit pentru păcatele tale, 
nu pentru ale Lui, şi tu, creştinule, nu vreai să posteşti pentru 
păcatele tale. Cum poţi fi liniştit în conştiinţă? Cum te poţi 
numi creştin, de vreme ce tu te saturi, când Isus flămânzeşte 
pentru tine.« Isus este modelul nostru. După pilda lui trebuie 
să ne îndreptăm vieaţa dacă vrem să ne mântuim. »Căci pe 
cari i-a hotărît mai înainte, pe aceia mai înainte i-a şi rânduit 
să fie asemenea chipului Fiului său, ca să fie dânsul mai în-
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i  tâiu născut între mulţi fraţi«, zice Sf. Pavel (Rom. 8,29). Cum 
i  ne întocmim vieaţa după a lui Isus, dacă în loc să ne înfrânăm 
I  stăpânindu-ne pofta trupului, şi postind, noi nu vrem să ştim 
I de înfrânare, îndestulind pe toate căile gustul nostru? Iar dacă 
| nu ne întocmim vieaţa după a lui Hristos, cum ne vom mântui? 
îf
? '  IL

T reb u ie  să p o s tim  fiin d că  ne ob lig ă , ne p oru nceşte  B ise 

rica. Odată au mers la Isus ucenicii lui Ioan Botezătorul şi l-au 
întrebat zicând: »Pentru ce noi şi fariseii ajunăm mult iar uce
nicii tăi nu ajună?«. La aceasta întrebare Isus răspunde: »vor 
veni zile când se va lua dela ei mirele, şi atunci vor ajuna«

; (Mt. 9, 35). Având în vedere aceste cuvinte ale Mântuitorului 
; şi pilda Lui, apostolii de sigur au ajunat, au postit mult, în-
I . demnând cu toată stăruinţa pe credincioşi să facă la fel. Mulţi
* sfinţi Părinţi spun că postul cel mare a fost rânduit de apo-
• stoli. Sf. Ieronim zice: »Noi postim 40 de zile, fiindcă aşa am 

primit dela apostoli,« iar sf. Leon cel Mare cere ca »rânduiala 
apostolicească cu privire la postul de 40 de zile să se observe 
(ţină) cu toată stricteţa.«

La începutul creştinătăţii, deşi postul de 40 de zile nu 
era poruncit ci numai recomandat, se ţinea de toţi creştinii 
foarte aspru. Atunci nu era lipsă de poruncă, fiindcă credin
cioşii posteau şi fără poruncă. Ce fel de creştini suntem noi, 
dacă astăzi nu ţinem postul şi dacă-i poruncit? Astăzi postul 
mare este poruncit. Văzând Biserica că căldura credinţi creşti
nilor scade, cam prin suta a patra a dat porunca postului mare. 
Sf. Ambrozie zice: »A  posti peste an este virtute şi-i vrednică 
de răsplată deosebită, dar a nu ajuna în Post (postul de 40 de 
zile) este păcat de moarte.

III.

Suntem datori să postim pentru ca să ne pregătim cum se 
cuvine pentru praznicul Paştilor. Paştile sunt praznic de fiecare
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an, intru aducerea aminte de plinirea muncii pentru răscumpă
rarea, noastră. Noi trebuie să ne pregătim pentru acest praznic, 
pentru a ne împărtăşi în rodurile răscumpărării. Pregătirea stă 
mai ales în aceea că stârpim, ne scăpăm de obiceiurile noastre 
rele, ne înfrânăm patimile, ne schimbăm voinţă pornită spre 
rele, ne îmbunătăţim vieaţa. Dar ce poate fi mai potrivit pentru 
a Ie ajunge toate acestea decât un post străbătut de pocăinţă ? 
Biserica rândueşte deci postul de 40 de zile pentru ca toţi creş
tinii printr'o adevărată căinţă, să se poată înnoi sufleteşte şi prin o 
întoarcere sinceră să se pregătească Ia primirea sfintelor taine. 

Cei mai vechi părinţi ai Bisericii au socotit postul de 40 
de zile ca o vrednică şi potrivită pregătire pentru praznicul 
cel mare al Paştilor, şi pentru primirea sf. împărtăşanii de 
către toţi credincioşii. Sf. Augustin z ic e : »Pentru ca să putem 
primi cu mai multă vrednicie tainele răscumpărării ne pregătim 
prin un post de mântuire aducător de 40 de zile. < Leon cel 
Mare, z ic e : »Dupăce duhul pierzării nu se năpusteşte cu mai 
multă furie asupra membrelor lui Isus ca atunci când aceştia 
se pregătesc să prăznuiască cele mai sfinte taine, rânduiala 
Sfântului Spirit foarte potrivit trage luarea aminte a poporului 
creştinesc să se pregătească în cursul postului de 40 de zile, 
la prăznuirea paştilor prin acte de pocăinţă. Cine nu ţine porunca 
postului de 40 de zile, este lipsit de spiritul creştinesc, şi nu 
se poate aştepta dela el să se pregătească de Paşti şi sa pri
mească sfânta taină cu folos,«

Unii vor zice: acuma c vreme de războia, .şi sf. Părinte 
a dat deslegare dela post pentru toată lumea. Adevărat ca este 
deslegare dela post. Dar trebuie să ne însemnam că deslegarea 
s’a dat fiindcă mulţi, mai ales cei din părţile năpăstuite de pră
pădul războiului nu pot, ori numai cu foarte mare greu ar putea 
posti. Dar oare se poate zice despre noi că nu avem cu ce 
posti? Dimpotrivă. Mâncări de post avem, din darul iui Dum
nezeu, pe când la cele de »dulce« ajungem mai cu greu. în 
legătură cu deslegarea trebuie să ne mai însemnăm un lucru,
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pe cari mulţi îl uită, ori se iac că-1 uită. Când se dă deslegare 
de post, cel ce primeşte deslegarea este obligat să facă anu
mite lucruri evlavioase, de obiceiu să rostească anumite rugă
ciuni. In urmare dacă nu putem să postim ori vrem să ne fo
losim de deslegare, să ne străduim a face cu toată râvna lu
crurile de evlavie de cari este legată deslegarea, căci dacă 
mâncăm de dulce fără a face acele lucruri, e tot atâta cât a 
nu ţinea postul fără deslegare. Cine se foloseşte de deslegare 
bine face, iar cine posteşte tot postul, şi mai bine face. Amin.

£ » s & 3i

Dumineca g din post

CHEMAREA LUI F1LIP ŞI A LUI NATANAIL

Sf. loan Botezătorul era lângă riul Iordanului, unde predica 
şi boteza. Vede că se apropie de acel loc Mântuitorul. Nu-1 
văzuse, deci nici nu-1 cunoscuse, dar, luminat de darul lui 
Dumnezeu, zice învăţăceilor săi: »Iată Mielul lui Dumnezeu, 
eelce ridică păcatul lumii. Acesta este de care am zis: După 
miné vine bărbal, care înainte de mine a fost, căci mai înainte 
de mine era. Şi eu nu l-am cunoscut ; ci ca să fie arătat el 
lui îsrail am venit eu să botez cu apă« (io. 1, 29-31). A  doua 
zi, mai de cu seară, era loan numai cu doi dintre învăţăceii 
lui. Văzând pe Isus umblând pe acolo a zis din nou: Iată Mielul 
lui Dumnezeu. Cei doi ucenici se iau după Mântuitorul. Acesta-i 
întreabă că unde merg. Ei, în loc să spună unde merg, întreabă 
pe Mântuitorul unde locueşte. Isus le răspunde: »veniţi şi vedeţi«. 
Se duc cu El şi rămân acolo până în ziua următoare. Unul
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dintre cei doi ucenici era Andrei, fratele lui Simon. Când se 
întâlneşte Andrei cu fratele său îi zice: »Aflat-am pe Mesia (ce 
se tâlcueşte Hristos)«. II duce pe Simon la Mântuitorul. Când 
îl vede Mântuitorul îi zice: »Tu eşti Simon, fiul lui loan: tu te 
ve i chema Chifa (ce se tâlcueşte Petru.«

Acum Isus avea trei ucenici, pe Petru şi pe fratele aces
tuia cu numele Andrei, precum şi pe loan. La aceştia se alătura 
încă doi, Filip şi Natanail, mai târziu numit Vartolomeiu, a 
căror chemare se istoriseşte în sf. Evanghelie de astăzi. Sa 
vedem cum se întâmplă chemarea lui Filip, cum îl chiamă pe 
Natanail precum şi conversaţia dintre Isus şi Natanail.

I.

Mântuitorul era în ţinutul Betaniei, unde era loan botezând 
în rîul Iordanului. Se vede că Isus numai pentru aceea a venit 
în acest ţinut, pentru ca să-şi aleagă nişte învăţăcei, cari au 
umblat în şcoala Inaintemergătorului Său, cari au auzit mărtu
risirea pe care o făcuse loan despre Mântuitorul, care în urmare 
erau destul de pregătiţi, pentru ca să fie ucenicii Lui. Aici a 
aflat Mântuitorul pe Andrei, loan şi Petru. Aceştia au văzut pe 
Isus, au crezut întru El, L-au urmat. Isus tocmai voia să meargă 
cu aceşti trei bărbaţi înapoi în Galiiea, când se întâlneşte cu 
Filip, care era din acelaş ţinut şi cunoscut al acelora. Isus zice 
lui Filip numai atâta: »Vino după mine.« Acesta ascultă, merge 
după Mântuitorul, devine ucenicul Lui. Ce mare dar a lui Dum
nezeu. Isus îl chiamă, iar el ascultă cuvântul de chemare, merge 
după Mântuitorul. Cum a ajuns el la Isus? Prin mijlocirea lui 
Ardrei şi a lui Petru, cari erau din acelaş ţinut, îi erau cunos
cuţi, ba prietini chiar. Ce folositoare prietinie, care duce la 
Hristos. Intre cei din aceeaşi ţară cu mine, între cei din neamul 
meu şi între prietinii mei câţi sunt râvnici în slujba lui Dum
nezeu, virtuoşi, evlavioşi. Dar oare evlavia lor mă face şi pe 
mine să le urmez pilda? Dar îndemnul oamenilor puţin ajunge 
dacă însuşi Isus nu-mi z ic e : Vino după mine. De câte ori a
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adresat Isus aceste cuvinte pline de dragoste, de câte ori a 
şoptit El inimii m ele: Vino după Mine. De câte ori mi-a zis: 
vino după Mine, şi nu după pofta trupului, vino după Mine 
şi nu după lume, vino după Mine şi nu după pornirile tale, 
cum sunt mânia sumeţia, incăpăţinarea, vino după Mine şi nu 
după acele lucruri de nimic, cari sufletul ţi-1 ostenesc, inima 
ţi-o înmoaie iar mai pe urmă sufletul ţi-1 osândesc. Vino după 
Mine, ca şi Filip, care îndată ce l-am chemat lasă toate şi se 
face ucenicul Meu.

II.

Filip nu se îndestuleşte cu aceea că el devine ucenicul 
Mântuitorului, ci numai decât mai duce unul la învăţătorul. Avea 
un prietin cu numele Natanail. II cercetează, fiindcă ardea de 
dorul să-l facă fericit II întâlneşte şi-i zice: »Am  aflat pe acela, 
de care a scris Moise în lege şi prorocii, pe Isus, fiul Iui Iosif 
din Nazaret.« Cât de vrednică de laudă este râvna lui Natanail. 
Ne batem şi noi capul cu binele sufletesc al prietinilor noştri, ori 
doară ne îndestulim cu atâta că le facem rost de ceva foloase 
pământeşti şi de petreceri? Să ştiţi că nu am putea face prie
tinilor noştri un serviciu mai bun şi un lucru mai mare, decât 
dacă-i aducem mai aproape de Dumnezeu. Adevărat că lucrul 
acesta nu merge aşa de uşor, nenumărate fiind piedecile cari 
stau în calea unei năzuinţe de felul acesta, dar adevărata râvnă, 
a căreia temeiu este răbdarea şi dragostea, toate le birueşte. 
Nici Natanail nu a dat crezare numai decât lui Filip. Când 
aminteşte că Isus e din Nazaret, Natanail arată un fel de ne
încredere, zicând: »Din Nazaret poate fi ceva bun«? Dar nouă 
nu ni-se întâmplă acelaş lucru, când voim să aducem pe cineva 
la calea cea bună ? Ce să facem în astfel de cazuri ? Să ne 
inaniem?. Să lăsăm lucrul baltă, punând capăt chiar şi prie- 
tiniei ce ne-ar lega de un astfel de om? Să vedem ce face 
Filip? »Vino şi vezi.« Vină cu mine şi vezi însuţi pe învăţătorul, 
vorbeşte cu El şi te vei convinge că nu-i un om de rând, ci
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este Fiul lui Dumnezeu. Şi într’adevăr aceasta este calea cea 
mai bună de urmat, când vrem să aducem la calea cea bună 
pe rătăciţi, de altcum buni la inimă. Vină şi vezi, ce se întâm
plă in biserica noastră, ce fac în biserică, auzi ce propovădueşte 
preotul, vino şi vorbeşte cu preotul, descopere-i toată starea 
sufletului tău, spovedeşte-te, cuminecă-te şi vei vedea că creş
tinătatea este lucrul lui Dumnezeu.

III.

Ce face Natanail? Ascultă cuvântul de chemare a lui 
Filip, merge cu el, pentru ca să vada pe Isus. Văzând îsus că 
se apropie Natanail z is e : »lată cu adevărat Israilitean, în care 
vicleşug nu este.« Mântuitorul, Atotştiutorul, ştia prea bine că 
Natanail este un om cinstit, care era, ce-i drept, oarecum orbit 
de anumite prejudecăţi, însă cerca adevărul în mod sincer. 
Natanail simţea că Isus îi vede inima, de aceea î! întreabă: 
»De unde mă cunoşti«? Isus îi răspunde: »Mai înainte, până ce 
nu te-a chemat Filip, când erai sub smochin, te-am văzut« 
Natanail acum îşi dă seama că Isus nu-i un om de rând, de 
aceea zice: »Rabi, tu eşti Fiul lui Dumnezeu, tu eşti împăratul 
iui Israil.« Ce minunată mărturisire de credinţă. Isus nu tăgă- 
dueşte. Dimpotrivă. II întăreşte în aceasta credinţă zicând: 
»Pentru că ţi-am zis, că te-am văzut sub smochin, crezi, mai 
mari decât acestea vei vedea... Adevăr vă grăesc : De acum 
veţi vedea ceriul deschis şi pe îngerii lui Dumnezeu suindu-se 
şi pogorindu-se pe Fiul omului.« Natanail, ce-i drept, nu a 
priceput cuvintele Domnului, dar a crezut fiindcă era convins 
că Isus este Fiul Iui Dumnezeu. Prejudecăţile lui dispar văzând 
cu ochii, îndoielile pe cari le avea până acum pier, se risipesc. 
Cu cât e mai sinceră inima, cu atâta e mai tare credinţa.

Acelaş Hristos ne chiamă şi pe noi. Şi nouă tuturor şi 
unuia fiecăruia dintre noi îndreaptă acelaş cuvânt de chemare: 
»Vino după mine.« Ne dăm noi seama cine ne chiamă ? Luăm 
in serios chemarea Lui? Dăm ascultare acelui cuvânt de che-
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! mare ? El ne vrea aproape de El. Se ascunde dinaintea ochilor 
noştri trupeşti, fiindcă vrea să ne apropiem de El, să privim 
la El cu ochii credinţei. Aşteaptă să-L descoperim în Taina 
dragostei Lui sfinte, şi apoi să strigăm şi noi, ca oarecând 
Natanail: Tu eşti Fiul lui Dumnezeu. In aceasta credinţă tre
buie să trăim. De aceasta credinţă trebue să ne călăuzim. Va 
veni odată vremea, când vom vedea pe Fiul omului venind pe 
norii ceriurilor cu mare mărire înconjurat de sfinţii săi îngeri. 
Dacă astăzi ascultăm cuvântul Lui de chemare, El ne va chema 
şi atunci, ne va zice şi atunci: veniţi după mine, veniţi bine
cuvântaţii Părintelui meu de mdşteniţi împărăţia ceriurilor pentru 
toată veşnicia. Amin.

Dumineca Il^a din post

ISUS VINDECĂ UN SLĂBĂNOG

Mântuitorul, după ce a părăsit casa părintească din Na- 
zaret, s’a aşezat în Capernaum, un oraş lângă ţărmurul lacului 
Genezaretului, care, tocmai fiindcă era foarte cercetat de ne
gustori, era cât se poate mai potrivit pentru propovăduire. De 
aici merge Isus în ţinuturile locuite de poporul ales, pentru ca 
apoi să se întoarcă din nou la aceasta a două locuinţă a Sa 
Venind odată în Capernaum a auzit poporul că este în casă, 
deci în scurtă vreme s’a adunat popor mult. Atunci au adus la 
El un slăbănog. Fiind popor mult nu l-au putut băga în casă



62 P . LEON I. MANU

pe uşă, ci a descoperit casa şi făcând o deschizătură l-au lăsat 
înaintea Mântuitorului. Văzând Isus credinţa lor a zis slăbă
nogului: »Fiule, iartăţi-se păcatele«. Intre cei de faţă erau şi 
nişte cărturari. Aceştia auzind cuvintele Mântuitorului, gândeau 
în sine: »De ce grăeşte acesta aşa? Huleşte! Cine poate ierta 
păcatele, fără numai unul Dumnezeu?« Isus, care cunoştea şi 
gândurile, le-a zis: «De ce cugetaţi aceasta în inimile voastre?« 
Apoi îi întreabă, zicând: »Ce este mai lesne a zice slăbă
nogului : Iartă-ţi-se păcatele, sau a z ic e : »Scoală şi-ţi iea patul 
şi umblă?« Ci ca să ştiţi că Fiul omului are putere să ierte 
păcatele pe pământ, (a zis slăbănogului): Iţi z ic : »Scoală, ia-ţi 
patul şi mergi în casa ta«. Slăbănogul numai decât îşi luă patul 
şi a ieşit înaintea tuturor, încât se mirau toţi, şi preamăreau 
pe Dumnezeu.

Ne oprim mai ales la trei lucruri: iertarea păcatelor, des
coperirea gândurilor ascunse şi vindecarea slăbănogului. Le vom 
lua pe rând.

I.

Pe slăbănog îl aduc la Mântuitorul. Fiindcă nu-1 pot pune 
înaintea Mântuitorului pe uşă, descoper casa. »Şi văzând Isus 
credinţa lor, a zis slăbănogului: Fiule iartă-ţi-se păcatele«. Ce 
cuvinte plăcute. Ce cuvinte dulci. Mai dulci decât mierea, 
pentru inima, care simte cât de amară este vieaţa, pentru cel ce 
prin păcatele sale a părăsit pe Domnul şi Dumnezeul său. Dar 
oare aceasta era dorinţa slăbănogului ? De sigur el nu s’a 
gândit la boala lui sufletească, de care vrea să-l scape Isus 
mai întâiu, deşi starea păcătoasă este un rău cu mult mai mare 
decât ori ce boală trupească. Dar aşa-i firea noastră omenească. 
Ne îngrijim mai bine de trup decât de suflet. Ce învăţătură 
minunată ne dă Domnul, când vorbeşte cu slăbănogul despre 
păcatele lui şi nu despre boala lui trupească. Ne învaţă prin 
aceasta că ori ce necaz ce ne ajunge în aceasta vieaţă vine 
dela păcat. Ne mai învaţă că cel mai mare necaz al nostru este
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I  păcatul de care trebuie să ne străduim a ne scăpa înainte de 
I  ori ce alt necaz. Ne mai învaţă în sfârşit că prin răbdare îm- 
I preunatâ cu înfrângerea inimii ne învrednicim a ne scăpa de 
I necazurile trupeşti, cărora moartea le pune capăt, 
f  lartă-ţi-se păcatele. Ce cuvinte de uşurare sunt acestea 
| pentru bolnav. Dar totuşi, prin ce se împărtăşeşte bolnavul în 
f acest dar? Ne spune sf. Evanghelie: «Şi văzând Isus credinţa 

lor«. Pentru credinţă. Pentru a cui credinţă? Nu atâta pentru 
, credinţa slăbănogolui, cât mai vârtos pentru credinţa acelora, 
. cari cu mare greu şi cu multă trudă l-au dus la Isus. Pentru 
; aceasta credinţa vitejească se vindecă slăbănogul atât trupeşte 
j cât şi sufleteşte. Vedem deci că prin credinţă vie şi prin încre- 
? dere putem câştiga darul întoarcerii şi iertării nu numai pentru 
[ noi ci şi pentru alţi păcătoşi. Drept aceea să nu intrelăsăm a 
\ ne ruga zilnic cu credinţă vie şi cu mare încredere în bună- 
f tatea lui Dumnezeu pentru întoarcerea păcătoşilor. Mântuitorul 
[ cel bun, văzând credinţa şi dorul nostru de a ajuta pe cei pă- 
i catoşi, de sigur va adresa unuia sau altuia dintre păcătoşi 
| aceleaşi cuvinte pe cari le-a adresat slăbănogului zicând: 
; »Iartă-ţi-se păcatele«.

II.

»Şi erau acolo unii din cărturari şezând şi cugetând întru 
inimile sale: De ce grăieşte acesta aşa? Huleşte! Cine poate 
ierta păcatele, fără numai unul Dumnezeu?« Fariseii se smin
tesc la auzul acestor cuvinte, ce se desprind de pe buzele 
dumnezeescului Mântuitor. Au avut pentru ce să smintească? 
Adevărat că numai Dumnezeu poate ierta păcatele, dar pentru 
ce vedeau ei în Isus numai un om? Nu ştiuau ei că Isus fă
cuse multe minuni, şi încă de acelea, de cari nici un proroc 
nu făcuse? Nu simţiau ei cum »putere ieşia din El«, care tă- 
măduia pe bolnavi? Şi în cazul cu slăbănogul din sf. Evan
ghelie, pentru ce nu mai aşteaptă cu judecata lor până vor 
vedea ce se va întâmpla cu slăbănogul? Pentru ce toate ace-
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stea? Pentru ca să aibă Isus prilejul să le zică: De ce cuge
taţi acestea în inimile voastre?«. Pentru ca aceştia să-şi deie 
seama că cel ce cunoaşte şi tainele cele mai ascunse ale oame
nilor nu-i om de rând. »Pentru ce cugetaţi acestea întru ini
mile voastre?« Barem de nu am uita nici odată aceste cuvinte 
ale Domnnului? Ce folos avem din aceea că ne străduim a 
tăinui anumite lucruri înaintea oamenilor? Ce ne foloseşte ca 
înaintea oamenilor ne arătăm buni ? Să nu uitănr că Isus vede 
in inimile noastre, şi ne va judeca după cele ce vede în acele 
inimi. El vede toate gândurile ce se părândă prin mintea noa
stră. Vede toate gândurile noastre lumeşti şi necurate. Vede 
toate bănuielile, judecăţile noastre temerare. Vede toate gân
durile noastre de duşmănie, toate dorinţele de răzbunare. Vede 
toate simţemintele noastre, tot ce murdăreşte faptele noastre. 

Să ne examinăm inimile şi apoi să ne străduim a le ţine cu
rate, aşa că să fie curate înaintea Aceluia, care toate le vede 
şi le judecă după cum sunt într’adevăr, nu cum se par înaintea 
oam’enilor.

III.

După ce Isus dojeneşte pe cărturari pentru bănuielile lor 
lipsite de ori ce temeiu, le z ic e : »Ce este mai lesne a zice slă
bănogului : iartă-ţi-se păcatele, au a z ice : şcoala şi-ţi iea patul 
şi umblă ? Ci ca să ştiţi, că Fiul omului are putere să ierte 
păcatele pe pământ (a zis slăbănogului): Iţi zic: scoală, ia-ţi 
patul şi mergi în casa ta«. Şi slăbănogul »s’a sculat îndată şi 
luându-şi patul a mers înaintea tuturor.« Şi lăudau pe Dum
nezeu«. Abia rosteşte Isus aceste cuvinte, iată că slăbănogul 
se face sănătos, deplin sănătos. Se scoală, îşi iea în spate 
patul şi pleacă, lăudând pe Dumnezeu Acela, care mai 
înainte nu se putea nici mişca, acum umblă, ba este în stare 
să-şi ducă şi patul.

Din acestea vedem cum trebue să facem pentru ca să ne 
însănâtoşăm pe deplin din slăbănogia noastră sufletească. Se
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■înţelege dela sine că pentru a ne dobândi însănătoşirea sufle- 
Btească avem lipsă de darul lui Dumnezeu, căci fără mărturisire
■ şi fără deslegare, nu-i însănătoşire deplină, însă şi noi trebue 
ş Să lucrăm împreună cu acel dar. Putem lucra împreună în trei
feliuri, şi anume: întâia trebue să ne sculăm, trebue să ne 

ţ sculăm noi de noi, şi să nu aşteptăm ca alţii să ne scoale, 
alţii să ne ajute, alţii să ne sprijineascâ, fiindcă după ce darul 
lui Dumnezeu ne-a întărit puterile sufleteşti, pe acelea trebue 
să le deprindem să le folosim la toate cele bune. In locul al 

-doilea: trebue să luăm şi patul şi să-l ducem, adecă trebue să
■ ne lăpădăm de patimile şi înclinările rele şi mai ales de lenea 
ş în cele sufleteşti In locul al treilea: trebue să mergem acasa, 
l trebue să ne retragem în cele dinlăuntru ale noastre, şi în loc

de a căuta plăcere în petreceri şi veselii, opintindu-ne toate 
puterile sufleteşti, să ne ocupam cu cele ale sufletului.

Să ne străduim a ţine în bună rânduială casa sufletului 
; nostru. Dacă ne ajunge ceva boală trupească să căutăm a ne 
\ vindeca mai întâiu de boala sufletească, pentru ca să ne învre

dnicim a auzi de pe buzele Mântuitorului cuvintele pe care le-a 
: rostit unui alt bolnav, căruia i-a zis: »Iată te-ai făcut sănătos: 

de acum să nu mai păcătueşti, ca să nu-ţi fie ceva mai rău« 
(Io. 5, 14). Amin.
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Dumineca din post

PREŢUL SUFLETULUI

Mântuitorul nostru Isus Hristos a venit în lume pentru ca 
să se mântuiască prin El lumea. Dupăce a plinit vârsta de 3® 
ani a început a vesti, a propovădui adevărurile veşnice aduse 
din ceriu pe pământ A  propovăduit cu cuvântul, dar a propo
văduit mai ales cu pilda vieţii sale. însuşi Spiritul cel sfânt a 
lui Dumnezeu ne spune despre Isus, că a început »a face şi a 
propovădui.« Cu pilda vieţii Lui ne arată cum trebue să ne 
tocmim vieaţa, pentru ca să avem siguranţa că suntem pe calea 
cea bună, pe calea mântuirii. învăţătura propovăduită de El se 
pare a fi o învăţătură nouă, fiindcă se abate mult dela părerile 
oamenilor de pe acele vremuri. Poporul jidovesc, numit şi popo
rul ales a lui Dumnezeu, se sbătea după bunurile trecătoare a 
acestei lumi, uitând cu totul, că omul are un suflet care trebue 
mântuit şi că trebue să renunţe la toate bunurile pământeşti, 
dacă aceasta o cere mântuirea sufletului. Mântuitorul, după 
cum aţi putut auzi din sî. Evanghelie de astăzi, are cuvinte cât 
se poate mai lămurite, pentru a arăta că bunurile pământeşti 
sunt nimica în asămânare cu sufletul, aşa că dacă bunurile pă
mânteşti ar primejdui mântuirea sufletului, mai îngrabă trebue 
să părăsim, trebue să renunţăm la toate bunurile pământeşti, 
decât avându-le acelea, sa ne osândim sufletul. »Că ce va folosi 
omului de ar dobândi lumea toată, şi-şi va pierde sufletul său?« 
Şi în zilele noastre sunt mulţi semeni de ai noştri, cari preţuesc 
mai mult cele pământeşti decât sufletul. Drept aceea de data 
asta mă voiu strădui să vă arăt cât preţueşte sufletul, pentru 
ca barem de acum înainte să-l preţuim după cum se cuvine.

Preţuesc oamenii sufletul după cum se cuvine ? Să vedem 
numai cum se prezintă lucrul în vieaţa de toate zilele. Are 
un om un proces mare. E vorba, că este in joc o avere mare. 
Câte nopţi nedurmite! Câtă alergare! Aleargă dela advocat la
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advocat. Se plânge la toată lumea. Cere sfat dela toată lumea. 
Dacă cineva îi recomandă un advocat bun, merge la el, îi pro
mite mărea şi sarea, numai să se lege să-i câştige procesul. 
Pentru a câştiga acel proces este gata la orice jertfă. Pentru ce 
atâta trudă? Pentru ce atâta alergare? Pentru ce atâta jertfă? 
E vorba de un lucru mare, de un lucru de mare preţ. Dar se 
vedem cum se poartă acelaş om faţă de sufletul său ? îşi bate 
el capul cu aceea, că sufletul lui este în primejdie de a se 
pierde? îşi bate capul cu aceea, că este Ia primejdia de a se 
osândi? Pentru a sufletului său mântuire aleargă el la aceia, 
cari îl pot ajuta? Cere sfatul, este el gata să urmeze sfatul 
celor ce vreau să-l ajute pe calea mântuirii ? Durere, n’o face. 
Pentru ce ? Pentrucă nu-şi dă seamă despre adevăratul preţ 
al sufletului său. Pentrucă el uită cu totul de cuvintele Domnu
lui, care ne asigură că, sufletul omului este mai scump decât 
orice în lume, mai scump chiar şi decât lumea întreagă. 
»Că ce va folosi omului, de ar dobândi lumea toată, şi-şi va 
pierde sufletul său?« Vei dobândi nu o avere pământească, 
nu o împărăţie pământească, ci vei dobândi toată lumea. . .  dar 
dacă ţi-ai pierdut sufletul, ai pierdut totul.

Pentru ce-i aşa scump sufletul ? Pentrucă avem un singur 
suflet. Vedem din vieaţa de toate zilele, că lucrurile cu cât 
sunt mai rari, cu atâta sunt mai scumpe. Chiar şi lucrurile de 
altcum nu de mare preţ, dacă se răresc li-se urcă preţul. Dacă 
fiecare om ar avea mai multe suflete, nu ar trebui să se sferme 
aşa de mult cu mântuirea lor, pentrucă dacă ar pierde unul, 
i-ar rămânea altul. Lucrul stă altcum. Avem un singur suflet, 
pe care dacă l-am pierdut am pierdut totul şi încă pentru tot
deauna.

Pentru ce-i aşa scump sufletul nostru ? Fiindcă-i a l nostru. 
Averile, bogăţiile, bunurile lumeşti nu sunt ale noastre, sufle
tul însă-i al nostru. Până suntem în vieaţă nu vedem lucrurile 
destul de limpede. Dar vine ceasul morţii Atunci vedem lim
pede. Vedem că toate cele pământeşti le părăsim. Lăsăm aici
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casă, grădină, moşie, vite, haine, aur, argint şi toate comorile. 
pe cari poate că le-am adunat în cursul vieţii noastre pămân
teşti Le lăsăm aici. Pentru ce? Pentrucă nu sunt ale noastre. 
Ce-i într’adevăr al nostru ducem cu noi. De ceialaltă parte 
însă ducem numai sufletul nostru cu faptele, fie acelea bune 
ori rele. Acestea le ducem, şi numai acestea, fiindcă numai 
acestea sunt ale noastre,

Pentru ce-i scump sufletul nostru? P e n tru că ’ i nem u ritor. 

Orice lucru, fie acela cât de mic sau neînsemnat, dacă e veş
nic, dacă ţine pentru totdeauna. . .  bunătatea lui e fără margini. 
Bunurile pământeşti sunt trecătoare. Astăzi sunt, mâine nu mai 
sunt. A i casă frumoasă. Vine un foc şi ţi-o mistueşte până în 
temelii. A i vite, Vine o boală şi ţi-le seceră de nu-ţi mai ră
mâne nici una. A i holde frumoase cu spicul plin, promiţătoare 
de mare belşug? Vine o grindină şi le face alăturea cu pă
mântul. Toate trec. Toate cele din lume sunt trecătoare. Vine 
o vreme, că încetează de a mai fi. Nu aşa sufletul. El este 
astăzi şi mâine şi totdeauna. Vine moartea, trupul trece iarăşi 
în pământul din care a fost alcătuit, dar sufletul nu încetează 
a mai fi, el nu moare, el trăieşte şi va trăi pentru totdeauna, 
îiindcă-i nemuritor.

Pentru ce-i scump sufletul nostru? P e n tru că  dacă l -c n i  

p ie rd u t udată , l~atn p ie rd u t p en tru  to tdeauna. In lumea asta şi 
dacă am pierdut ceva, lucrul pierdut îl putem găsi ori înlocui 
cu altul. Avem o casă. Vine un foc şi ne-o mistuie până la 
pământ. Cu ajutorul lui Dumnezeu şi a inimilor bune în scurtă 
vreme putem ridica o altă casă în locul ei. Avem  vite. Dă 
peste ele o boală lipicioasă, le curăţă pe toate. Cu încetul însă 
iarăş ne putem căpăta la vite. Ara avut o mare sumă de bani. 
Au venit nişte hoţi şi i-au furat, ori i-am pierdut. Poate că i-a 
găsit un om cinstit şi iarăşi ajung la noi, ori că pe încetul ne 
câştigăm alţi bani. Dar nu aşa cu sufletul. Am avut nefericirea 
să pierdem sufletul? E pierdut pentru totdeauna. Dacă ai avut 
nefericirea să treci din lumea aceasta sub greul păcatului de
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; moarte, fără a te împăca cu Dumnezeu, sufletul ajunge în locul 
de osândă, de unde nu va scăpa niciodată. Vor trece sute, 

i mii, milioane de ani, dar el tot acolo, tot în locul de osândă 
; va rămânea pentru totdeauna.
I Veţi zice, poate, nu-i destul că ştim, că sufletul nostru 
i este scump. Am dori să ştim cât preţuieşte sufletul. La aceasta 
; întrebare răspuns potrivit ne poate da numai Cel ce cunoaşte 

în mod neîndoielnic cât ajunge, cât preţuieşte sufletul. Fiecare 
( suflet a ieşit deadreptul din mâinile lui Dumnezeu, chiar pentru 

aceea, numai Dumnezeu ştie cât preţuieşte sufletul. Să vedem 
cum îl preţuieşte Părintele ceresc ? Dumnezeu Tatăl l-a creat 

: şi încă după a Lui chip şi asămânare şi cu iubire veşnică l-a 
iubit. Pentru suflet a creiat ceriul şi pământul, pentru el a

| creat chiar şi pe îngerii din ceriuri, ca să fie ocrotitori şi aju-
I tători pe calea mântuirii. Pentru suflet şi a lui mântuire a ve-
I nit în lume unul născut Fiu a lui Dumnezeu, care în ieslea
| dintr’o peşteră s’a născut, a trudit şi muncit din greu, a pro- 
I povăduit adevărurile veşnice, tuturor bine a făcut, pe bolnavi 
| a vindecat, pe cei neştiutori a învăţat, ba chiar şi morţi a în- 
r viat, pentru ca mai pe urmă după bătăi şi chinuiri negrăite, 
f- să-şi deie vieaţa pe lemnul crucii restignit între doi făcători 

de rele. Pentru suflet a pogorît Spiritul sfânt peste apostoli, a 
întemeiat Biserica lui Hristos, pe care o cârmueşte şi ocroteşte 
şi prin mijlocirea slujitorilor ei in sfintele taine ne împărtăşeşte.

Dacă nici aceasta nu ajunge pentru ca să vă daţi seama 
cât preţuieşte sufletul, uitaţi-vă la diavolul, care umblă ca un 
leu răcnind şi căutând pe cine să înghită, care după cum ne 
mărturisesc sf. evanghelii, gata este lumea întreagă să o deie 
pentru un singur singurel suflet

Să ne preţuim sufletul. Să ne dăm seama, că în lumea 
asta un singur lucru trebueşte, şi anume: sufletul şi a lui mân
tuire. Să ne străduim din toate puterile a ne petrece vieaţa 
pământească aşa, încât prin vieaţa de aici să ne putem asigura 
iericirea veşnică. Amin.
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Bunavestire

STRICĂCIUNEA PRICINUITĂ DE EVA 
REPARATĂ DE MARIA

Sărbătoarea de astăzi ne aduce aminte de un lucru de 
foarte mare însemnătate în istoria mântuirii neamului omenesc. 
Anume, hotărându-se întromenirea Cuvântului celui din veci 
născut al Tatălui, la plinirea vremii. Părintele ceresc caută o 
Mamă pentru Isus Hristos, Fiul Său dumnezeesc. Alegerea cade 
asupra Măriei, o smerită Fecioară din Nazaret. Dumnezeu tri
mite pe Arhanghelul Gavril, ca să-i aducă la cunoştinţă că a 
fost aleasă ca în sânul ei fecioresc să se zămislească şi din ea 
să se nască Mântuitorul lumii, Hristos. La vederea solitarului 
ceresc Maria este cuprinsă de frică. îngerul o linişteşte. Când 
îngerul îi spune vestea pe care era trimis să i-o aducă, ea pri
meşte aceasta veste cu nedumerire, fiindcă făgăduise lui Dum
nezeu că va trăi în feciorie nepătată. După ce însă îngerul o 
asigură că Spiritul Sfânt se va pogorî peste dânsa, şi că fe
cioria ei va rămânea neştirbită, îşi dă învoirea zicând: »lata 
roaba Domnului, fie mie după cuvântul tău.« îndată ce rosteşte 
Preacurata aceste cuvinte de învoire, Spiritul cel sfânt zămis
leşte în sânul ei fecioresc trupşorul Fiului lui Dumnezeu, care 
venea în lume pentru ca să răscumpere neamul omenesc că
zut în robia diavolului, când în raiul cel pământesc Eva căl
când porunca dumnezeească a păcătuit. Maria vine în lume ca 
o a doua Evă, pentru ca să tocmească, să repare ce a stricat 
prima Evă, strămoaşa neamului omenesc.

Cu alt prilej v-am arătat că necredinţa Evei a fost re
parată prin credinţa Măriei. De data asta am să vă arăt că 
trufia Evei a fost reparată prin smerenia, prin umilinţa MarieL
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I.

Eva a fost înşelată de diavolul la trufie şi prin asta a 
păcătuit. Diavolul, care în raiul cel pământesc îmbrăcă forma 
de şarpe, se strădui să facă pe Eva să păcătuiască. Călcând 
Eva porunca dumnezeească mai întâiu îşi arată necredinţa. Dar 
diavolul nu se îndestuleşte cu atâta. O ispiteşte deşteptând în 
ea trufia. Şarpele o întreabă de ce nu mănâncă din pomul din 
mijlocul raiului. Eva îi spune că a zis Domnul să nu mănânce 
ca să moară. Atunci diavolul cu mare şiretenie îi zice: »Nu 
veţi muri cu moarte... că ştie Dumnezeu că in ori ce zi veţi 
mânca dintr’ânsul se vor deschide ochii voştri şi veţi îi ca nişte 
dumnezei cunoscând binele şi răul«. (Fac. 3, 4-5). Cuvintele 
diavolului însemnau tot atâta ca şi când ar fi z is : Dumnezeu 
nu vrea nici binele tău, nici al bărbatului tău,.. prin aceea că 
vei mânca nu ţi-se va întâmpla nici un rău, dimpotrivă, vei 
trage mari foloase. Acum eşti supusă, trebuie să asculţi de 
Dumnezeu, dar îndată ce vei mânca din pomul oprit vei fi liberă, 
nu vei fi datoare la nici o ascultare faţă de Dumnezeu, Dum
nezeu nu-ţi va mai putea porunci căci tu vei fi ca dumnezeii. 
Acuma ochii tăi sunt întunecaţi, dar îndată ce vei mânca din 
pomul ştiinţei, ţi-se vor deschide ochii, vei cunoaşte binele şi 
răul, cunoştinţa ta va fi aşa de mare ca a lui Dumnezeu. Aceste 
cuvinte ale tatălui minciunei au făcut o adâncă impresie asupra 
Evei, şi au aprins în inima ei patima trufiei. Ea nu vrea să 
asculte, să se supună, nu mai vrea să fie zidire ci ziditor, 
Dumnezeu. Orbită, cum era, de cuvintele înşălătoare ale dia
volului, îşi vede mărirea în mâncarea din pomul cel oprit, aşa 
ca nimic nu o mai putea împiedeca să calce porunca dumne
zeească.

Dar sa nu fim pripiţi şi prea aspri în judecăţile noastre. 
Ceea ce s’a întâmplat cu Eva uşor se poate întâmpla cu ori 
care din noi. Nu se cere altceva pentru ca să cădem decât să 
ne lăsăm stăpâniţi de trufie. Lucrul este uşor de înţeles. Cel
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ce vrea să steie împotriva păcatului, are lipsa de darul Dom
nului, fără de care nu poate face nici un spor. »Fără de mine 
nu puteţi face nimic«, zice Domnul. Fără de darul lui Dum
nezeu nu ne putem împotrivi păcatului, nici nu putem să ră
mânem pe calea virtuţii. Dar, după cum ne asigură sf. apostol 
Petru Dumnezeu celor mândrii, celor făloşi, celor trufaşi, le stă 
împotrivă, şi numai celor smeriţi le dă dar (I. Petru 5, 5). 
Trufia este un fel de vulpe vicleana, care face pe om să creadă 
că tot ce linguşeşte patima este îngăduit ori barem nu-i un 
rău prea mare. Ne putem deci mira dacă omul trufaş se face 
vinovat de cele mai înfricoşate păcate fara sa simtă mustrări 
de conştiinţă? Oare păcatele nespus de supărătoare, cum este 
necredinţa şi lăpădarea de credinţa cea adevărată, nesupu
nerea, răzvrătirea împotriva autorităţii spirituale şi vremelnice, 
vorbirea de rău şi hula, ura şi duşmănia şi altele de felul 
acesta...  de unde izvoresc ? Din trufie şi numai din trufie. 
Tot aşa, când vezi pe un tânăr că se ţine mândru şi umblă 
mult după haine deosebit de frumoase, să şti că-i în primejdia 
de a-şi pierde curăţenia. Chiar pentru aceea va trebui să ne 
ferim de trufie mai mult decât de ori ce, fiindcâ-i cauza şi iz
vorul nesăcat al multor păcate şi fărădelegi.

11.

Maria prin smerenia ei a reparat trufia Evei. Oare unde 
se va găsi limba atât de limpede şi bine grăitoare, care sâ 
cuprindă în cuvinte potrivite frumseţa negrăită a smereniei Prea
curatei Fecioare? Să ne gândim numai la aceea cum se simte 
ea în clipa când îngerul Domnulului îi z ic e : »Bucură-te ceeace 
eşti plină de dar, Domnul este cu tine, binecuvântată eşti tu 
între femei«. Se bucură ? Dimpotrivă. Tremură. Pentru ce? 
Pentrucă în smerenia ei nu-şi poate închipui că acestea îi sună 
ei. Ea e neîncrezătoare fiindcă salutarea îngerului cuprinde o 
laudă prea mare. Vorbind despre smerenia Preacuratei dove-



Ipdită cu acest prilej, Sf. Leonard, zice: »Dacă îngerul ar fi zis 
* că ea e cea mai mare păcătoasă din lume, ea nu s’ar fi mirat 

prea tare, dar când aude că pune pe ea o laudă aşa mare, ea 
tremură din greu, fiindcă în smerenia ei dispreţuia ori ce laudă, 

■ şi nu dorea altceva decât ca Dumnezeu, făcătorul şi dătătorul 
a tot darul cel bun, să fie lăudat şi preamărit«. Intr’aceea în
gerul o linişteşte zicându-i să nu se teamă, aducându-i tot
odată la cunoştinţa că în sânul ei fecioresc se va zămisli Fiul 
lui Dumnezeu cu puterea Spiritului sfânt, şi că ea va fi Mama 
lui Dumnezeu fără să-şi piardă fecioria. Cum primeşte ea aceasta 
veste? Nu se lasă ea cuprinsă barem de un pic de mândrie? 
Nu. Dimpotrivă. Cu cât e mai mult lăudată şi slăvită, cu atâta 
se smereşte mai mult. Dându-şi seama de nemicinicia ei, răs
punde: »lata roaba Domnului; fie mie după cuvântul tau.« Sf. 
Bernard, meditând asupra acestei taine exlamă: >0 Regina
mea, cum ai putut avea o părere atât de smerită despre tine, 
de vreme ce erai atât de curată, atât de nevinovată şi atât de 
plină de dar ? Cum a putut smerenia prinde rădăcini atât de 
adânci în inima ta, când ştiai cât de mult te va lăuda şi te va 
ridica Dumnezeu? »Sf. Aifons susţine că »smerenia aceasta pro
fundă a adus pe Fiul lui Dumnezeu din ceriuri în sânul fecio
resc al Măriei«

Smerenie şi iarăşi smerenie! Iată de ce avem şi noi mai 
mare lipsa. Trebuie să fim îmbrăcaţi în haina smereniei, dacă 
vrem sa dobândim dragostea şi darul lui Dumnezeu. Sf. Au- 
gustin ne învaţă c ă : »Smerenia este temelia tuturor virtuţilor. 
Nu exista o mai bună pregătire pentru dobândirea darurilor 
cereşti decât smerenia.« Toate darurile de cari avem lispsă 
pentru mântuirea noastra, le primim daca suntem smeriţi cu 
inima. Nici chiar păcătoşii nu trebuie să-şi piardă nădejdea mân
tuirii dacă se smeresc adânc înaintea Iui Dumnezeu. Mare pă
cătos era vameşul. Cu toate acestea el află dar înaintea lui 
Dumnezeu. Pentru ce ? Pentru smerenia lui. Pentru vieaţa su
fletească nu-i nimic atât de important ca smerenia. Ea stră-
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jueşte şi apără celelalte virtuţi. Ea ne face plăcuţi înaintea lui 
Dumnezeu şi a oamenilor.

Astăzi când sî. Biserică cântă laudele Preacuratei care 
pentru smerenia ei negrăită devine mama lui Dumnezeu se 
cuvine s’o rugăm ca să îie mijlocitoarea noastră la Dumnezeu, 
dela care să ne câştige darul cu ajutorul căruia sa ne câşti
găm o smerenie cât mai adâncă, bine ştiind că inima înfrântă 
şi smerită Dumnezeu nu va urgisi, ci fericirea cea veşnică o 
va răsplăti. Amin.

Dumineca IV»a din post

DIAVOLUL SE STRĂDUEŞTE SĂ NE NEFERICEASCĂ 
ATÂT VREMELNIC CÂT ŞI PENTRU TOATĂ VEŞNICIA

Sfânta evanghelie de astăzi ne istoriseşte cum s’a dus 
odată la Mântuitorul un biet om al cărui fiu era cuprins de duhul 
necurat. Pe lângă aceea că pe nefericitul băiat l ’a făcut şi surd 
şi mut îl chinuia în modul cel mai îngrozitor: de multe ori în 
foc l’a aruncat, altă dată în apă, ca să-l piardă, îl scutura, 
făcea spume la gură, scrişnea din dinţi şi se usca. Nefericitul 
tată îşi iea copilul şi-l duce la ucenicii Domnului. Aceştia în
cearcă să fugărească pe necuratul, dar zădarnică le este truda. 
Văzând că ucenicii nu-1 pot ajuta îl duce la Mântuitorul, care 
înainte de a îndepărta pe diavolul pune la încercare credinţa
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părintelui. Când acesta strigând »cu lacrămi a zis: Cred, Doa- 
«ine, ajută necredinţei mele,«- Mântuitorul ceartă duhul necurat 
poruncindu-i să se depărteze din prunc. Diavolul »strigând şi 
mult scuturând« pe bietul băiat iasă din el.

Duhurile întunerecului, diavolii nu se odihnesc nici astăzi. 
Ei încearcă necontenit să pună stăpânire pe oameni, pentru ca 
să-i facă nefericiţi atât în vieaţa pământească cât şi în cea 
veşnica. Potrivnicul nostru, diavolul, după cum ne asigură sf. 
apostol Petru, »umblă ca un leu răcnind căutând pe cine sa 
înghită.« (I, 5,8).

I.

Diavolul încearcă să-i facă pe oameni nefericiţi în vieaţa 
pământească prin aceea că-i vatămă în bunurile precum şi în 
trupurile şi vieaţa lor. Cine se va îndoi despre acest lucru ? Sf. 
Scripturi, care nu sunt altceva decât cuvântul scris a Iui Dum
nezeu, ne păstrează multe şi învederate dovezi de felul acesta. 
In Testamentul vechiu, între alte multe cazuri despre cari se 
face pomenire, mă opresc la dreptul Job. însuşi Domnul ne 
spune că era om drept înaintea lui Dumnezeu. Şi iată că dia
volul îl despoaie de toate bunurile pe cari ie avea. Merge şi 
mai departe. Se atinge chiar şi de trupul lui, aşa că dreptul 
Job a trebuit să sufere chinuri grozave, ajungând mai pe urmă 
pe gunoaie afară de oraş.

Testamentul nou încă ne-a păstrat cazuri multe despre 
isprăvile duhului necurat O femeie avea duhul neputinţii, cum 
ne istoriseşte sf. Luca evanghelistul, »de optsprezece ani şi 
era gârbovă, şi nu putea să se îndrepfeze nici de cum« (13, 
11). In sf. evanghelie de astăzi se face pomenire de băiatul pe 
care diavolul î! făcuse surd şi mut. In alt loc al sf. evanghelii 
(M t 8,28-32) citim că doi oameni erau cuprinşi de duhurile 
necurate. Mântuitorul le porunceşte să iasă din acei nefericiţi. 
Diavolii ies, dar roagă pe Isus, să-i lase să între într’o turma 
de porci. Mântuitorul le îngăduie, iar după ce ei se bagă în 
porci toţi porcii se aruncară în mare, unde s’au înecat.
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Diavolul uneori s’a înstăpânit asupra trupurilor oamenilor, 
îăcându-i să pătimească de anumite neputinţe. Cei ce au ajuns 
în îeliul acesta sub stăpânirea diavolilor se numesc cuprinşi* 
de diavolul. Că au fost mulţi »cuprinşi de diavolul« se vede 
lămurit din si. scripturi. Sf. Marcu vorbeşte despre un »om cu 
duh necurat, care locuia în mormânturi, pe care nu putea nime 
să-l lege nici cu lanţuri« (5,1-13). Sf. Luca ne istoriseşte că 
Isus »era scoţând un drac, şi acela (omul din care a scos dra
cul) era mut. Şi a fost dacă a ieşit dracul, a grăit mutul, şi se 
m'rau popoarele« (11,14). Sfintele evanghelii deseori vorbesc 
despre Isus, care scotea draci. Aşa sf. Mateiu ne spune că 
«făcându-se seară, adusu-i-au mulţi îndrăciţi, şi scotea spiritele 
cu cuvântul, şi vindeca pe toţi bolnavii...« (8,10). Să nu creadă 
nime că atunci când vorbim de cei cuprinşi de diavolul înţe
legem nişte oameni cari sufereau de ceva boale fireşti, Sf. 
evanghelii spun lămurit că Isus »au alungat« pe diavoli, şi 
»vindeca pe toţi cei bolnavi«, deci aici e vorba de două lucruri 
deosebite: de vindecarea de boale şi de alungarea diavolilor. 
Afară de aceea, tot din sfintele scripturi ştim că uneori diavolii 
vorbeau din aceia pe cari i-au cuprins şi că poruncindu-li-se 
să iasă au ieşit şi au intrat în alte fiinţe, cum s’a întâmplat cu 
diavolii cari au intrat în porci.

Sfinţii Părinţi încă învaţă că diavolul poate să se înstă
pânească asupra trupurilor unor oameni. Istoria Bisericii şi 
Vieţile sfinţilor ne-au păstrat multe însemnări despre cazuri 
când diavolii au fost scoşi din anumiţi oameni. Adevărat că 
astăzi cazuri de feliul acesta sunt mai rari de cum erau în Tes
tamentul vechiu, dar asta fiindcă Hristos a supus puterea dia
volului, însă cazuri de înstăpânire a diavolului asupra trupurilor 
oamenilor au fost şi vor fi până la sfârşitul lumii, fiindcă numai 
atunci îşi va pierde diavolul toată puterea.

Diavolul poate să se atingă de oameni din afară, ba poate 
sa se înstăpânească şi asupra trupurilor oamenilor, însă pe măsura 
îngăduită de Dumnezeu, numai cât îi îngădueşte Dumnezeu,
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fără de a cărui vrere diavolul nu poate sminti nici un pâr din 
capul omului. Dumnezeu are obiceiul că uneori îngăduie dia
volului să aibă putere asupra omului. O face aceasta ori pentru 
ca să pedepsească pe om pentru anumite păcate, ori pentru a-! 
pune la încercări, dându-i prilejul să deprindă răbdarea sau 
alte virtuţi.

ii.

Diavolii încearcă să facă pe oameni să-şi piardă sufletele 
şi să fie nefericiţi pentru toată veşnicia. Stăpâniţi de acest gând 
diavolii se străduesc a povăţui oamenii pe căi rătăcite, a-i face 
să petreacă în păcate şi prin asta a-i duce la ruină, la osândă. 
Cine va putea tăgădui acest adevăr de vreme ce sf. scripturi 
şi predania ne adeveresc acest lucru mai pe sus de ori ce 
îndoială. Să ne gândim numai la strămoşii noştri Ce i-a făcut 
să păcătuiascâ ? Diavolul. (Fac. 3) Cine a pus în inima lui Juda 
din îseariot gândul de a vinde pe îsus? Diavolul. (Io. 13,2). 
Cine a ispitit pe Anania să minţească Spiritului sfânt şi să ţină 
o parte din preţul pământului vândut ? Diavolul. (Fap. 5,3). Ba 
necuratul a mers atât de departe încât a ispitit chiar şi pe 
Domnul nostru îsus Hristos pe când era în pustie. Toţi oamenii, 
şi mai ales cei evlavioşi, sunt supuşi la ispitele diavolului în
suşi marele apostol al neamurilor, sf. Pavel, care a fost răpit 
până la al treilea ceriu, se plânge că i-s’a dat imbolditor îngerul 
Satanei, ca să-l bată peste obraz, care să-l ispitească, pentru 
care lucru de trei ori a rugat pe Dumnezeu să-l alunge dela 
el (II Cor. 12,7-8).

In Vieţile sfinţilor citim că şi ei în repeţite rânduri şi în 
deosebite chipuri au fost ispitiţi de diavolul, care se folosea de 
cele mai iscusite mijloace pentru a-i duce la păcat Trebuie să 
se ştie că diavolul este un isteţ duşman. El nu-şi bate capul 
cu păcătoşii, cari şi altcum sunt în ghiarele lui, ci se foloseşte 
de toate mijloacele împotriva celor mai evlavioşi slujitori lui 
Dumnezeu, şi face tot ce-i stă în putinţă, pentru a-i pune sub
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stăpânirea lui. Sf. Francisc de Sales zice: »Cânii nu atacă pe 
căseni, ci numai pe streini. Tot aşa diavolul nu atacă cu tărie 
pe cei ce sunt deja a lui. In urmare, dacă el cercetează pe 
cineva este semn că acela încă nu-i al lui. Cu cât este cineva 
mai înaintat în virtuţi, cu atât mai mult trebue să se aştepte 
ta ispite mai puternice din partea diavolului.«

Multe şi felurite sunt mijloacele de cari se foloseşte dia
volul pentru a se înstăpâni asupra noastră. Dacă vrem să nu 
ajungem sub aceea stăpânire, care ne duce la osândă pentru 
totdeauna, trebue să ne străduim a cere cu totdeadinsul ajutorul 
darului dumnezeesc, străduindu-ne a lucra împreună cu acei 
dar. Dumnezeu nu ne-a făcut pentru ca să ne osândim, ci pentru 
ca să ajungem la £1 şi cu El să rămânem pentru toată veşni
cia. Să ne însemnăm însă bine cuvintele sf. Augustin, care ne 
asigură că Dumnezeu, care ne-a creat fără împreună lucrarea 
noastră nu ne va mântui fără împreună lucrarea noastră. Să 
priveghiem şi să ne rugăm, ca să nu cădem în ispită. Amin.

Dumineca V*a din post

1SUS ÎŞI PREZICE PATIMILE, 
MOARTEA ŞI ÎNVIEREA

Se apropie vremea când sf. Biserică va prăznui patimile, 
moartea şi mai apoi învierea din morţi a Domnului. Dumne
zeului şi Mântuitorului nostru Isus Hristos. Pentru acel mare 
praznic sî. Biserică ne pregăteşte prin aceea că rândueşte un
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post aspru de 40 de zile, aşteptând dela noi. ca în cursul acelui 
post sâ ne aducem adeseori aminte de patimile şi suferinţele 
Domnului, sa ne străduim a ne înfrâna dela anumite mâncări 
altcum îngăduite, să ne înfrânăm mai ales dela păcate, fiindcă 
păcatul a fost cauza patimilor Răscumpărătorului. El ştia înainte 
toate cele ce aveau să-L ajungă. Tot ce a suferit a suferit de 
bună voie, din dragoste faţă de noi oameni cari nu eram în 
stare sa facem dindestul, deci eram sortiţi osândei pentru 
totdeauna.

Pentru ca sa se vadă că a suferit de bună voie, şi ca nu 
cumva la vremea patimilor Sale apostolii să se amintească, 
Mântuitorul în repetiţe rânduri a vorbit cu apostolii săi despre 
cele ce aveau sa I-se întâmple. După cum aţi auzit citindu-se 
din sî. Evanghelie de astăzi, Mântuitorul vorbeşte despre pati
mile Sale, dar apostolii nu-1 înţeleg. Ba ce-i mai mult. Având 
şi ei păreri greşite, cum avea întreg poporul ales, despre Mesia, 
doi dintre apostoli cer dela Mântuitorui sâ-i aşeze pe unul 
deadreapta şi pe celalalt deastânga Sa »întru mărirea Sa«.

Să luăm lucrurile mai cu amănuntul.

I.

Isus cu apostolii era în drum spre Ierusalim. Intre altele 
Mântuitorul începe să le spună că »se vor împlini toate cele 
scrise în proroci despre Fiul omului«. Mântuitorul de multe ori 
a mers în Ierusalim. Acum însă merge pentru ultima oră, 
fiindcă peste câteva zile avea să pătimească şi să moară pentru 
noi. Când zice Mântuitorul că se vor plini toate cele scrise de 
proroci despre El, înţelege patimile şi moartea Sa. Prorocii, mai 
ales Isaia şi David, au descris până la amănunte nu numai 
vieaţa ci şi patimile Lui. Prorocul Isaia (cap. 53) zice că »n’are 
chip el nici m ărire,«... »n'avea chip nici frumuseţă««, gândind 
că »dela Dumnezeu este el întru durere, în chin şi în necaz*. 
Prorocul David spune că »iară eu sunt vierme, şi nu om ... 
sâpat-au mâinile mele şi picioarele m ele,... numărat-au oasele
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m ele. . .  împărţit-au hainele mele şi pentru cămaşa mea au 
aruncat sorţi. . .  şi a dat spre mâncarea mea fiere şi spre setea 
mea m’au adăpat cu oţet. . .  Dumnezeul meu, Dumnezeul meu. 
că m’ai lăsat«. Aceaste prorocii şi alte multe prorocii de felini 
acesta s’au împlinit întru Isus Hristos.

Isus ştia foarte bine că Jidovii au hotărât moartea Lui. 
Cu toate acestea merge în Ierusalim, unde lasă să fie primit 
ca un împărat. Pentru ce ? Pentru ca să arete poporului ales 
că El este Mesia, şi pentru ca să deie acestui popor prilejui 
să-L primească ca pe un împărat, ca să poată fi pedepsit daca 
ar întrelăsa s’o facă. Merge Isus în Ierusalim şi pentru ca sâ 
arete Jidovilor că ei nu L-ar fi putut omorî dacă El nu ar fi 
vrut Să ne însemnăm bine două lucruri: Dumnezeu dă fiecărui 
om darul de lipsă pentru ca să se poată mântui. Iar dacă unii 
nu se mântuiesc, asta se întâmplă din vina lor, fiindcă nu au 
lucrat împreună cu darul dumnezeesc. In locul al doilea trebuie 
Să ne însemnăm că omul poate să plănuiască multe de toate, 
dar succesul planurilor atârnă de Dumnezeu. Chiar pentru aceea 
dacă vedem că cei răi prigonesc Biserica lui Hristos şi-i prici- 
nuesc mult rău să fim siguri că n’ar putea-o face fără îngăduinţa 
lui Dumnezeu. Intre astfel de împrejurări să ne mângăiem cu 
asigurarea că tot ce trimite sau îngăduie Dumnezeu va fi spre 
binele celor ce iubesc pe Domnul.

II.

După ce Mâtuitorul trage apostolilor luare aminte că se 
vor împlini întru El toate ce s’au spus prin proroci despre EI. 
spune cu amănunte, ce anume vor face cu El. »Fiul omului va 
fi dat arhiereilor şi cărturarilor, şi-L vor judeca la moarte, şi-L 
vor da păgânilor; şi-L vor batjocuri, şi-L vor bate. şi-L vor scuipa, 
şi-L vor omori; şi a treia zi va învia«. Pe cum vedem Mân
tuitorul îşi prezice patimile şi moartea în cuvinte cât se poate 
mai limpezi. Pentru ce o face asta? Pentru ca să întărească 
credinţa apostolilor în El, ca nu cumva aceştia sâ se smin-
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teasc a văzându-L supus la cele mai neînchipuite umiliri. Când 
îsus era supus torturilor ei puteau z ic e : Ceea ce pătimeşte 
îsiis nu-i din întâmplare, nici nu-i fără ştiinţa şi voinţa Lui, 
căci doară Ei ne-a spus înainte ce are să I-se întâmple. Sufere, 
dar eu toate acestea Fiul lui Dumnezeu este. Patimile şi moartea 
Lui nu scâriţează, dimpotrivă, întăreşte credinţa noastră în El, 
în dumnezeirea Lui».

Isus a vorbii nu numai odata ci în repeţite rânduri despre 
patimile şi moartea Lui, ceea ce înseamnă că se gândea mult 
la ele. Faptul acesta trebuie să ne înbârbăteze şi pe noi, ca 
să ne gândim cât mai deseori la patimile şi moartea Lui. Cum- 
pănirea, mediiarea patimilor lui isus a fost chiar dintru început 
un fel de şcoala, în care sfinţii au învăţat calea desăvârşirii 
creştineşti. încă sf. apostol Pavel se gândea aşa mult ia pati- 
mile lui Isus, încât putea să spună că »nu am cugetat sâ ştiu 
ceva între voi. decât numai pe Hristos, şi pe acesta restignit«. 
(I. Cor. 2, 2). Sf. Filip Neri în fiecare zi se gândea timp mai 
îndelungat la patimile Domnului aşa ca cei ce au scris despre 
vieaţa acestui sfânt spun că din cumpănirea patimilor a învăţat 
mai mult decât din ori ce carte.

IM.

Mântuitorul a vorbit atât de limpede celor doisprezece, 
cu toate acestea aceştia nu L-au înţeles, aşa că doi dintre ei, 
lacob şi ioan, fii iui Zevedeiu, cer dela Mântuitorul să şadă 
unu! deadreapta, iar celalalt deastânga Lui, întru mărirea Lui. 
Pentru ce vorbesc in felul acesta? Pentrucâ încă şi ei se gân
desc ca ceialalţi Jidovi, cari aşteptau pe Mesia, dar îşi închi
puiau ca acela va fi un mare conducător de oaste, care va 
duce poporul ales din biruiuţa în biruinţă, care va supune po
poare multe ajungând poporul ales la mare putere şi mare 
belşug. Apostolii credeau, că Isus este Mesia, dar nu-şi puteau 
închipui ca tocmai pe El îl va ajunge o astfel de soarte, aşa, 
că cele spuse de Domnul credeau că se refer Ia altcineva, sau

ti



ca le-a grăit în figuri. Afara de aceea să nu uitam ca apostolii 
se gândeau >ca lumea«. Aceasta este cea mai de câpâtănie 
cauză că nu au priceput pe Mântuitorul. Cei de lume, cei ce 
se gândesc ca lumea nu pricepj şi nu pot pricepe cele mai pe 
sus de fire, cele dumnezeeşti. După ce însă în ziua de Rusalii 
s’a pogorît peste ei Spiritul sfânt, căzut-a vălul de pe ochii lor. 
şi au priceput toate cele spuse lor de Mântuitorul.

Vreţi să umblaţi totdeauna pe calea virtuţii şi adevărului? 
Nu vă lasaţi stăpâniţi, şi nu vă lăsaţi cârmuiţi de patimi, nici 
de lume, nici de spiritul lumii, ci urmaţi totdeauna calea pe 
care v-o arată Spiritul lui Dumnezeu, care vorbeşte prin mijlo
cirea sf. Biserici. Aduceţi-vă aminte cât mai deseori de pati
mile Domnului Isus Hristos. Aduceţi-vă aminte că El a pătimit 
şi murit pentru noi, pentru ca să ne scoata din robia păcatului. 
Aducerea aminte de dragostea Lui, care L-a ţintuit pe lemnul 
crucii, va nutri in sufletul nostru dragostea faţă de El, o dra
goste care'ne va ajuta să suferim toate pentru El. In feliul 
acesta trăind vom bătători calea pe care a bătatorit-o EI, vom 
ajunge la El şi vom rămânea cu El pentru toată veşnicia. Amin.

Dumineca Floriilor

CUM AU PRIMIT OAMENII BUNI PE ISUS LA 
INTRAREA LUI SOLEMNĂ IN IERUSALIM ?

Sf. Biserică prăznueşte astăzi intrarea solemnă a Mântui
torului în Ierusalim. Sf. Evanghelie ne istoriseşte pe larg cum 
s’a întâmplat aceea intrare. Mântuitorul era în satul Vitfagi, un
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sat în apropierea Ierusalimului. De aici trimite El doi ucenici 
sa meargă în satul care era înaintea lor, unde vor găsi o asină, 
pe care deslegându-o, împreună cu mânzul ei, s’o duca la El. 
Ucenicii fac întocmai. Aduc asina şi mânzul şi »deasupra lor 
vesmintele sale-«, iar pe Isus deasupra lor. Aşa porneşte Isus 
spre Ierusalim. In oraşul sfânt era popor mult, fiind vremea 
Paştilor, când se adunau Jidovii din toate părţile lumii ca să 
fie de faţa la acest praznic. La asta este a se adaoga împre
jurarea ca numai cu câteva zile în urmă isus a înviat din morţi 
pe Lazar, care de patru zile era în mormânt. Vestea aceasta 
se lăţise ca fulgerul. De aceea mulţime de oameni de prin 
localităţile învecinate au alergat în sfânta cetate, ca să vadă 
pe prorocul din Nazaret, care a făcut aceasta minune. Văzând 
gloatele ca vine Isus, unii şi-au aşternut hainele înaintea Lui, 
alţii au taiat ramuri din arbori şi le-au aruncat în calea Mân
tuitorului. Poporul care mergea înainte şi în urma Mântuitoru
lui, necontenit striga, zicând: Osana, Fiul lui David! Bine este 
cuvântat cel ce vine întru numele Domnului. Osana întru cei 
de sus. Poporul cel bun a primit pe Mântuitorul cu mare bucu
rie. Dar nu aşa cărturarii şi fariseii. Ei L-au primit ca duşmani. 
Inima lor era plină de ură şi mânie. Văzând întrârea triumfală, 
de care numai împăraţii aveau parte, îşi bateau capul cum L-ar 
putea omorî. Cât de mult se deosebesc cele două feluri de oa
meni întru primirea lui Isus.

Suntem în »vremea Paştilor«, când fiecare creştin, care 
îneâ nu s’a spovedit în cursul postului, dator este a primi pe 
Isus în sf. împărtăşanie. Dar oare II vor primi toţi pe o formă ? 
Desigur nu. Unii II vor primi ca căi buni la inimă, alţii ca 
fariseii şi cărturarii.

Să vedem de data asta cum primesc pe Isus în sf. Taină 
•a împărtăşaniei creştinii cei buni la inimă ?

I.

Auzind oamenii că se apropie Mântuitorul de Ierusalim,
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i-au ieşit Intru întâmpinare, pentru ca să-şi arete reverinţa faţa 
de El. Creştinii buni, în vremea aceasta a Paştilor se străduiesc 
să întâlnească pe Mântuitorul prin o pregătire bună la sf. Îm
părtăşanie. Ei ţin seamă de îndemnul Sf. Pavel, care zice : 
»Să se ispitească omul pe sine: şi aşa să mănânce din pâine 
şi să bea din păhar« (1 Cor. 11, 28). Isus, curăţenia şi sfinţe
nia fără margini, se sălăşlueşte numai în inimi curate, pentru 
aceea Imitaţiunea lui Hristos, zice sufletului creştin (C, IV, cap. 
12). »Eu sunt iubitorul curăţiei şi dătătorul a toată sfinţenia. 
Eu caut o inimă curată şi acolo este lăcaşul meu de odihnă. 
Pregăteşte-mi sală mare şi împodobită (Marcu 14, 15) şi voiu 
face la tine Paştile, împreună cu ucenicii mei De vreai sa 
viu la tine şi să rămân la tine, dă afară din tine aluatul cel 
vechi, şi curăţă lăcaşul inimii tale.« împăratul Frideric s’a dus 
odată la vânătoare. Acolo îl întâlneşte un nobil (un boier) care-i 
invită în castelul său. Văzând împăratul, că camera e plină cu 
pânză de păianjeni, se depărtă furios din castel zicând: »Ca
mera aceasta poate fi bună pentru nişte câini de vânătoare, dar 
nu pentru un împărat.« Cum poate Isus, împăratul cerului şi 
al pământului, să se săli|luiască într’un suflet murdărit cu pă
cat? Pentru ca să primim sf. împărtăşanie cu vrednicie trebue 
să fim liberi de orice păcat de moarte. »Să nu se apropie (de 
Isus), numai prietinii lui, şi nici unul care-i sgârcit, sau lacom 
sau necurat«, zice Sf. Ioan Gură de Aur. Drept aceea exami- 
nează-ţi nu numai prezentul, ci întreagă vieaţa ta trecută, cu 
deosebire spovedaniile de până acum, pentru ca să vezi dacă 
toate sunt in bună rânduială, pentru ca să te faci vrednic să 
faci o spovedanie şi împărtăşanie bună.

Când a intrat Isus în Ierusalim, unii au tăiat »ramuri de 
finic« (Io, 12, 13), alţii au tăiat »ramuri de copaci« (Mr. l i ,  8) 
pentru ca să-L întâmpine. Cu ramuri de finic şi de copaci tre 
bue să întâmpine pe Isus şi astăzi aceia, cari vreau să pri
mească sf. împărtăşanie cu vrednicie. Ei au crenguţe în mâini 
pentru ca să însemne biruinţa pe care au câştigat-o asupra
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lumii, a trupului şi a diavolului, şi pentru a arăta, că prin o 
mărturisire bună şi-au curăţit sufletul de păcate, s’au împăcat 
cu Dumnezeu, deci au linişte, pace în suflete. Cum stăm noi 
în privinţa aceasta ? Suntem gata să părăsim obişnuiţele rele, 
să înconjurăm prilejul ce duce la păcat, să desrădăcinăm din 
inimă toate înclinările rele şi patimile neorânduite? Suntem 
hotărîţi a ne schimba vieaţa în spre mai bine ? Dacă vrem se
rios să ne schimbăm vieaţa, va trebui să înconjurăm prilejul ce 
duce la păcat Dacă ai obiceiuri rele, scapătă-te din mrejele 
lor. Dacă ai înstrăinat dela cineva ceva, dă înapoi Dacă trăeşti 
în duşmănie cu aproapele, împacă-te. Cu un cuvânt : pune-ţi 
conştiinţa în rând, pentru ca schimbat şi reînoit sufleteşte, să 
te apropii cu vrednicie de sf. Taină a spovedaniei şi a împăr
tăşaniei

Când a intrat Isus în Ierusalim »mulţi îşi aşterneau hai
nele pe cale.« Şi astăzi, toţi aceia, cari vreau să facă o spove
danie bună, trebue să facă acelaş lucru în înţeles sufletesc. 
Cei ce vreau să se îndrepteze, pun la o parte, lapădă haina 
trufiei, lăcomiei, mâniei, urei, neruşinării, lăcomiei la mâncare, 
a neînfrânării, pentru ca să îmbrace haina umilinţei, curăţeniei, 
smereniei, înfrânării în mâncare şi beutură, a dragostei frăţeşti, 
a sârguinţei. . .  după cuvântul apostolului, care zice: »să lăpă- 
daţi după vieaţa cea dintâiu pe omul cel vechiu, care se strică, 
urmând poftele înşelăciunii: şi să vă înnoiţi cu spiritul minţii 
\'oastre, şi să vă îmbrăcaţi în omul cel nou, care a fost făcut 
după Dumnezeu în dreptate şi în sfinţenia adevărului« (Efes. 
4, 22—24). împărtăşirea cu vrednicie aşteaptă să ne înnoim 
atât modul de gândire cât şi purtarea, pentru ca să se asemene 
cât mai desăvârşit cu vieaţa lui Hristos. Sufletul trebue să 
moară pentru creaturi şi să trăiască pentru Creator, trebue să 
îndepărtăm din inimă tot ceeace nu-i despre Dumnezeu şi pen
tru Dumnezeu. » Dacă un suflet este cuprins de lucruri pămân
teşti, şi dacă-i în statul darului, dragostea faţă de Dumnezeu 
află puţin loc in inima aceluia», zice Sf. Alfons.
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In sfârşit, când mulţimile au văzut ca Isus întră în Ieru- 
salim, însoţindu-L, necontenit strigau: Osana Fiul lui David î 
Bine este cuvântat cel ce vine întru numele Domnului. Acelaş 
Hristos vine şi în inimile noastre. Ne străduim să-L primim cu 
aceleaşi cântece de slavă? Da, aşa fac sufletele evlavioase! 
Creştinii evlavioşi totdeauna primesc sf. Cuminecătură cu mare 
cinste şi cu multa devoţiune. Aceşti creştini adoarâ pe Isus 
nu nnmai cu graiul, ci mai vârtos cu inima. Ei ÎL lauda şi-L 
preamăresc. Cu smerenie îşi pleacă genunchii înaintea Lui şi-I 
mulţumesc. Ei îi promit supunere, dragoste şi că-I vor rămâ
nea credincioşi, cu toata încrederea în darul Lui.

Dar oare aşa am făcut noi până acum? Ne-am străduit 
ca în felul acesta să primim pe împăratul împăraţilor în sf. 
împărtăşanie? Durere, n’am făcut-o până acum. Vom face-o 
însă de acum înainte. Ne vom strădui să curăţim inimile de 
toată întinăciunea, vom îmbrăca haina sfinţeniei şi prin vieaţa 
noastră cu adevărat creştinească vom striga: Osana, Fiul lui 
David. Bine este cuvântat cel ce vine întru numele Domnului. 
Vino Isuse în inima mea, vino iubirea mea scumpă, adă cu Tine 
Şi dragostea Ta, iar pe Satana alungă-1 dela mine pe vecii 
vecilor. Amin.

lErinia zi de pa$if

PENTRU CE ŢINEM PAŞTILE ?

Apostolii Domnului erau stăpâniţi de un mare dor de a 
prăznui paştile împreună cu Domnul nostru Isus Hristos, învă
ţătorul lor dumnezeesc. In ziua cea dintâiu a azimilor mers-au
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apostolii la Mântuitorul, zicându-I: »unde vrei sa-ţi gătim să 
mănânci Paştile«! Mântuitorul te spune unde sa meargă pentru 
ca să gătească Paştile. Ei, cuprinşi de negrăită bucurie, se duc 
şi pregătesc toate după cum Ie-a fost spus Mântuitorul. In spre 
seară merge şi Isus cu ceialalţi apostoli şi mănâncă împreună 
mielul Paştilor, după rânduiala legii. Creştinii, chiar dela început, 
şi apoi în cursul tuturor veacurilor au ţinut praznicul Paştilor, 
care a fost şi este şi astăzi un praznic prea frumos şi de ve
selie aducător pentru toată suflarea creştinească. Apostolul nea
murilor, sî. Pavel, în scrisoarea sa către Corinteni îi îndeamnă 
să prăznuiascâ zicând: »Drept aceea să prăznuim» (I. Cor. 5, 8). 
Cuvintele marelui apostol ne suna şi nouă. Şi pe noi ne îndeamnă 
apostolul sa prăznuim. Dar nu ajunge atâta că vom prăznui. E 
mare deosebire între prăznuire şi prăznuire. Vom trage foloase 
din acest mare praznic numai dacă-1 vom ţine după învăţătura 
sf. apostol, care ne spune cum să prăznuim.

Urmând poveţele sf. apostol în cuvântarea de astăzi şi 
cea de mâine voiu încerca să vă arăt pentru ce trebuie să prâz- 
nuim, şi cum trebuie să prăznuim Paştile.

Se vedem mai întâiu pentru ce trebuie să prăznuim 
Fâşiile.

Noi prăznuim Paştile, fiindcă, după cum ne învaţă sf. Pavel 
„Paştiie noastre, Hrlstas, s’a junghiat pentru noia. Intre paştile 
legii vechi şi Paştile legii noui este o strânsă legătură. Paştile 
legii vechi închipuiau pe cele ale legii noui.

Noi ştim că după ce poporul ales a lui Dumnezeu a su
ferit mult în robia Eghiptului vine vremea slobozeniei lui. Pro- 
rocul Moise merge la Faraon şi cere să sloboadă poporul, ca 
să meargă în pământul pe care i-l’a făgăduit Domnul. Faraon 
nu vrea să ştie de porunca Domnului, pentru aceea Dumnezeu 
trimite mai multe pedepse asupra lui Faraon şi asupra Eghiptului. 
Când Faraon rămâne neînduplecat Dumnezeu trimite pe îngerul sau 
care omoara pe toţi cei întâiu născuţi atât între oameni cât şi 
între dobitoace. Pentru ca îngerul să cruţe pe Jidovi Dumnezeu
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le porunceşte ca ei să junghie câte un miel, iar cu sângele aceluia 
să ungă amândoi stâlpii uşii şi pragurile caselor In care vor 
mânca mielul. A  mai poruncit Dumnezeu ca mielul să fie fript 
şi să-l mănânce fiind mijloacele lor încinse şi încălţămintea în 
picioare şi toiegele in mâini, mâncând cu grabă. Intru aducerea 
aminte de aceasta întâmplare ei trebuiau să prăznuiască paştile 
în fiecare 'an, cum le-au prăznuit înainte de ce s’au depărtat 
din robia Eghiptului. Praznicul paştilor se începea in ziua a 14-a 
a lunei Nisan, cam pe la jumătatea a doua a lunei Martie şi 
prima jumătate a lunei April după socoata de astăzi, şi ţinea 
7 zile.

Noi prăznuim Paştile întru pomenirea slobozirei noastre 
din robia păcatului şi a diavolului, fiindcă pe aceea vreme s'a 
dus la îndeplinirea lucrul cel mare al răscumpărării noastre 
Cel mai de căpetenie lucru cu prilejui paştilor jidoveşti era că 
trebuia să taie un miel. Acel miel închipuia Mielul Paştilor 
noastre, care este Isus Hristos. Mielul Jidovilor trebuia să fie 
desăvârşit, fără prihană. Aşa a fost Hristos: fără pată, fără 
păcat, căci, după cuvinfele Sf. Pavel »arhiereu ca acesta tre
buia să avem noi, sfânt, fără spurcăciune, despărţit de păcătoşi, 
şi mai înalt decât ceriurile« (Evrei 7, 26). Mielul trebuia sa fie 
junghiat. Hristos a fost junghiat pe cruce, ca o jertfă pentru 
păcatele lumii. Nici un os de miel nu era iertat să fie zdrobit 
Nici un os din oasele Mântuitorului nu a fost zdrobit, cum era 
obiceiul ca să fie zdrobite oasele celor restigniţi. Sângele cu care 
Jidovii au uns stâlpii şi pragurile uşilor a făcut ca îngerul să 
nu între în casele lor ci să treacă pe lângă ele şi să-i cruţe. 
Tot aşa sângele Mântuitorului este preţul răscumpărării şi scă
pării noastre din ghiarele morţii veşnice. Jidovii trebuiau să 
mănânce mieiul junghiat şi fript. Noi trebuie să primim în sfânta 
Împărtăşanie pe Hristos, Mielul junghiat pe lemnul crucii. Cei 
netăiaţi împrejur şi streinii nu puteau lua parte la mâncarea 
mielului de Paşti. Asta o puteau face numai jidovii, şi dintre 
ei numai cei curăţiţi după lege. Tot aşa în legea nouă numai
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credincioşii curaţi de ori ce păcat greu, pot să se apropie de 
Masa Domnului, de sf. împărtăşanie.

II.

Noi ţinem în fiecare an praznicul paştilor pentru M eiu l 
nostru de paşti Isus Hristos, care a fost junghiat. Paştile sunt 
timpul, când Isus Hristos, Mielul lui Dumnezeu, s’a adus jertfă 
pentru noi pe lemnul crucii. Am putea să trecem peste acest 
timp fără ca să ne aducem aminte de aceasta mare jertfă adusă 
pentru răscumpărarea noastră? Am putea trece peste acest 
timp fără ca să mulţumim lui Dumnezeu pentru dragostea Lui 
cea peste măsură, care L-a silit să pătimească pentru noi ? Ce 
fel de creştini am fi, dacă n’ăm prăznui în fiecare an aceaşta 
iertfă a dragostei cu simţeminte de cea mai mare recunoştinţă ?

Paştile sunt timpul măritei învieri din morţi a Răscumpă
rătorului nostru. Dulcele nostru Mântuitor a venit în lume în 
cea mai mare sărăcie. întreaga Lui vieaţă nu a fost altceva 
decât o serie neîntreruptă de prigoniri şi suferinţe, pentru ca 
mai pe urmă să aibă parte de cea mai ruşinoasă moarte, pe 
lemnul crucii. Dar cum se schimbă totul cu învierea Lui. Umi
lirea Lui întru înălţare se schimbă iar dispreţuirea întru slavă. 
Suferinţele Lui se schimbă întru cerească fericire, iar moartea 
întru vieaţă fără de sfârşit. Pentru ce ? Pentrucă »smeritu-s'a 
ascultător făcându-se până la moarte, şi încă până la moartea 
crucii. Fentru aceea şi Dumnezeu L-a înălţat şi i-a dăruit nume, 
care este peste tot numele: ca în numele lui Isus tot genun
chiul să se plece, al celor cereşti, şi al celor pământeşti, şi al 
celor dedesupt; şi toată limba să mărturisească, că Domn este 
Isus Hristos în mărirea lui Dumnezeu Tatăl«. (Filip, 2, 9— 11).

Paştile sunt timpul în cursul căruia dumnezeescul nostru 
Mântuitor a împlinit lucrarea cea mare a răscumpărării noastre. 
Dacă Jidovii au prăznuit Paştile întru aducerea aminte de slo
bozirea lor din robia Eghiptului, cu cât mai vârtos trebuie să-, 
praznuim noi creştinii Paştile, fiindcă Isus ne-a mântuit din cea
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mai înfricoşată robie ce se poate închipui, din robia diavolului, 
fiindcă Isus a şters vina noastră, ne-a împăcat cu Ziditorul 
nostru, făcându-ne fii a îui Dumnezeu şi moşteni ai împărăţiei 
ceriurilor. Cum am putea trece peste vremea Paştilor fără sa 
prăznuim cu sufletul tot aşa de plin de mulţumită şi veselie ca 
şi al Jidovilor, dacă ne aducem aminte chiar şi numai aşa 
întreacăt, de negrăitul dar ai răscumpărării noastre ?

In sfârşit, Paştile ne aduc aminte de învierea noastră. 
»Căci de vreme ce prin un om a venit moartea, prin un om şi 
învierea morţilor. Căci precum mor toţi în Adam, aşa şi în 
Hristos toţi vor învia». (1. Cor. 15, 21—22). Hristos ne-a vred
nicit darul, ca odată şi noi, ca şi El, să ne sculam din mormânt 
cu trupul preăslăvit, şi apoi cu trupul împreunat cu sufletul 
să ne bucurăm de fericirea cea fără de sfârşit a raiului.

A^ înviat Hristos, şi noi vom învia. Dar nu toţi pe o formă. 
Vor învia cei buni întru învierea vieţii, întru învierea fericirei, 
iar cei răi întru învierea osândirei. Vom avea parte de învierea 
pe cari singuri ne-o pregătim aici pe pământ. Rostul vieţii 
noastre pământeşti este să ne pregătim pentru învierea vieţii 
cea de fericire aducătoare şi pururea ţinâtoare. Să mulţumim 
Domnului căci cu moartea Sa pe moarte a călcat, pentru ca 
nouă vieaţa cea veşnic fericită să ne dăruiască. Amin.
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A doua zi de Paşii

CUM SA PR ĂZN U IM  PA S T ILE ?

CUVÂNTUL ADEVĂRULUI

Cu prilejul paştilor prăznuim învierea din morţt a Domnului, 
Dumnezeului şi Mântuitorului nostru Isus Hristos. învierea din 
morţi a Mântuitorului este temelia credinţii noastre. Daca nu a 
înviat Hristos, zice si. apostol Pavel, zadarnică este credinţa 
voastra, zadarnică este propovaduirea noastră. Dar Hristos a 
înviat cu adevărat. învierea Lui este în aceeaşi vreme şi chi- 
zeuşirea învierii noastre. - Pre cum mor toţi în Adam, aşa în 
Hristos toţi vor învia,« zice apostolul. învierea lui Hristos este 
tăria nădejdii noastre.

Fiind atât învierea lui Hristos cât şi praznicul învierii de 
aşa mare însemnătate pentru noi, e bine să ne dăm seama cum 
trebue să prăznuim paştile, pentru ca să putem trage foloase 
din aceasta prăznuire. Sf. apostol Pavel, care ne îndeamnă cu 
totdeadinsul să prăznuim zicând: «Drept aceea să prăznuim,« 
în aceeaş vreme ne spune cum trebue să prăznuim. »Să prăz
nuim nu cu aluatul cel vechiu, nici cu aluatul răutăţii şi al 
vicleşugului: ci cu azimile curăţeniei şi ale adevărului« In 
aceste cuvinte ale apostolului avem programul zilelor de mare 
praznic a paştilor. Cei dintâiu lucru ce se cere dela noi in 
aceste sfinte zile este : să curăţim aluatul cel vechiu, să curăţim 
aluatul răutăţii şi al vicleşugului. A l doilea lucru ce se cere 
dela noi în aceste sfinte zile de praznic este: să ne facem 
frământătură nouă, pentru ca să prăznuim cu azimile curăţeniei, 
a sincerităţii, a gândului curat şi cu azimile adevărului. Să le 
luăm pe rând.

'  I.

Primul lucru, ce se cere dela noi în aceste sfinte zile este: 
să curăţim aluatul cel vechiu, să curăţim aluatul răutăţii şi ai
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vicleşugului. Aluatul cel vechiu pe care trebue să-l curăţim 
este păcatul. Păcatul cu drept cuvânt se numeşte aluat fiindcă, 
după cum aluatul dospeşte o mulţime de fărină, tot aşa păcatul 
străbate întreagă firea omului şi-i macină atât puterile trupeşti 
cât şi cele sufleteşti. Strică mintea omului prin aceea că o 
întunecă, li strică memoria prin aducerea aminte de tot felul 
de lucruri necurate. Ii strică voinţa prin aceea că o slăbeşte şi 
o porneşte spre rău. Slăbeşte trupul şi simţurile, folosindu-le de 
unelte puse în slujba răului, aducând asupra-i boale, dureri şi 
mai pe urmă moartea. Păcatul despoaie de toate vredniciile 
câştigate prin faptele bune şi câtă vreme rămâne omul în păcat 
nu poate câştiga vrednicii, fără de cari închisă este împărăţia 
ceriurilor.

După învăţătura sf. apostol aluatul cel vechiu este aluatul 
răutăţii şi a vicleşugului Şi într’adevăr este multă răutate în 
ori ce păcat Ce-i păcatul? O răsvrătire, o răscoală împotriva 
lui Dumnezeu, care este Domnul ceriul şi al pământului. Ce-i 
păcatul? Este o negrăit de rea lipsă de mulţumită faţă de cel 
mare binefăcător al nostru, faţă de Dumnezeu, care-i Părintele 
nostru negrăit de bun. Ce-i păcatul ? Nerecunoştinţa cea mai 
murdară faţă de Isus Hristos, care atât de mult ne-a iubit încât 
şi vieaţa şi-a dat-o pentru noi.

Când apostolul ne îndeamnă să curăţim aluatul răutăţii şi 
al vicleşugului are înaintea ochilor paştile Jidovilor. Jidovii erau 
opriţi de rânduiala legii să mânânce ceva dospit în cursul celor 
7 zile cât le ţineau paştile. Cei ce călcau aceasta rânduială a 
legii erau pedepsiţi cu moarte. »Şapte zile aluat să nu se afle 
în casele voastre, tot cine va mânca dospit, sufletul acela se 
va pierde dintru adunarea fiilor lui Israil« (Eşire, 12, 19). 
înainte de ce începeau paşţile Jidovii trebuiau să îndepărteze 
din casa ori ce pâine dospită, să caute cu totdeadinsul ca sâ 
nu rămână nimic dospit, şi să măture, sâ curăţe toată casa, 
pentru ca nimic dospit să nu poată rămânea. Tot aşa trebue să 
-ne străduim şi noi să îndepărtăm din inimile noastre tot ce-i
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păcătos, Încât acestea să rămână curate, cum sunt vasele cură
ţite cu multă sârguinţă.

Cum putem face acest lucru ? Mijlocul pe care Biserica 
jii-1 pune la dispoziţie, ba ni-1 impune chiar, este sf. taină a 
pocăinţii. Dacă vom primi aceasta sf. taină cu vrednicie, vom f i 
curaţi de ori ce pată a păcatului, după cuvântul Domnului, care 
zice : Cărora le veţi ierta păcatele, vor fi iertate. Aluat este in 
inimile tuturor. Unii au putut fi murdăriţi cu păcate grele. 
Venit-au paşti şi au trecut, iar ei au rămas tot cu pata păcate
lor pe suflet, fără ca să se curăţe de aluatul păcatului. Sunt 
atâţia cari nu au fost la mărturisire. Şi cine ar putea spune cât 
este de mare numărul acelora, cari au făcut mărturisire, însă 
nu au făcut mărturisire sinceră, deci s’au împărtăşit cu nevred
nicie. Aceştia în loc să se curăţe mai mult şi-au îngreunat 
sufletul. Alţii, în sfârşit, au păcate uşoare, sau lesne iertătoare. 
Dar şi acestea îngreunează conştiinţa, deci e bine ca şi de 
acestea să-şi curăţe conştiinţa, pentru ca să fie curaţi de ori 
ce păcat şi de ori ce greşală. Barem de s’ar folosi de acest 
timp prielnic pentru a face o mărturisire bună, prin care să se 
curăţe de aluatul răutăţii şi al vicleşugului.

II.

AI doilea lucru ce se cere dela noi în aceste zile de 
praznic este: să ne fa cem  fră m â n tă tu ră  nouă, p en tru  ca  să 

p râ zn u im  cu azim Ue cu ră ţen ie i, s in cerită ţii, g â n d u l cu ra t ( in te n 

ţie i curate)  şi cu azirn iie adevăru lu i. După cum aţi putut vedea 
apostolul face deosebire între frământătură dospită şi azimi. 
Când vorbeşte despre frământătură dospită, sub aceasta el în
ţelege vieaţa inmoraîâ, vieaţa păcătoasă. Curăţenia moravurilor 
nu sta numai în aceea că omul nu este îngreunat cu nici un 
păcat — nici greu nici uşor, — nici în aceea că nu-i stăpânit 
de nici o Înclinare păcătoasă voită, ci şi în aceea că deprinde 
virtuţile potrivnice păcatelor ori înclinărilor păcătoase. Hristos 
numeşte fericiţi pe cei curaţi cu inima, însă El socoate de curaţi
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cu inima deoparte pe cei ce urase din inimă ori ce păcat şi-l 
încunjură, de altă parte iubesc şi deprind tot ceeace place lui 
Dumnezeu. Drept aceea curăţenia moravurilor stă în aceea că 
încunjurăm răul şi facem binele. Cei ce nu fac răul, dar întrelasă 

face binele pe care-1 pot face, nu se pot socoti între slujitorii 
iui Dumnezeu cari au drept la fericirea veşnică. Dimpotrivă lor 
le suna cuvintele Domnului: > Tot pomul, care nu face rod bun, 
se taie şi în foc se aruncă« (Mt. 3, 10), fiindcă după cuvântul 
sf. apostol lacob: »relee ştie a face bine, şi nu face pncătueşte 
(4, 17).

Când apostolul vorbeşte despre frământatura nedospită, 
adecă despre azime, el înţelege adevărata dreptate, care-i drep
tate nu numai înaintea oamenilor ci şi înaintea lui Dumnezeu. 
Inima trebuie să fie bună, intenţia trebuie să fie bună, fiindcă 
dacă intenţia nu-i bună, nu-i curată, dreptatea e numai pe din 
afara, este numai înşălăciune. Din sf. Evanghelie ştim că fariseii 
şi cărturarii se arătau înaintea oamenilor ca nişte sfinţi Cu 
toate acestea Isus zice: «de nu va întrece dreptatea voastră 
mai mult ca a cărturarilor şi a fariseilor, nu veţi întră întru 
împărăţia ceriurilor« (Mt. 5, 20). Cărturarii şi fariseii erau drepţi 
pe dinafară, în ochii lumii, dar inimile lor erau pline de răutate, 
de trufie, de duşmănie, dor de răzbunare, de necurăţie. Pentru 
aceea îi aseamănă Domnul cu mormintele spoite »cari din afară 
se arată frumoase, însă din lăuntru sunt pline de oasele mor
ţilor şi de toată necurăţia« (Mt. 23, 27). Adevărata dreptate, 
care place lui Dumnezeu cere ca toate lucrurile noastre să le 
referim la Dumnezeu, ca în toate să căutăm cinstea şi mărirea 
lui Dumnezeu. Şi cele mai de frunte virtuţi, dacă îşi au temelia 
în trufie, nu au nici un preţ înaintea lui Dumnezeu, şi nu au 
nici o vrednicie pentru împărăţia ceriurilor. Pentru aceea ne 
trage luarea aminte Mântuitorul zicând: Luaţi aminte, dreptatea 
voastră să nu o faceţi înaintea oamenilor, ca să o vadă: altfel 
plată nu veţi avea dela Tatăl vostru, care este în ceriuri«- 
(M t. 6, 1).
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Să prâznuim deci, nu cu aluatul vechili al răutăţii şi vic
leşugului, ci cu azimile curăţeniei şi ale adevărului. Cel mai.de 
căpetenie lucru pe care-1 putem face, dacă încă nu l-am făcut, 
este sa ne curăţim sufletele de ori ce păcat, sa primim cu 
vrednicie sf. împărtăşanie. După aceea apoi să rămânem sta
tornici în slujba lui Dumnezeu, să păstrăm darul primit, pentru 
ca să ne învrednicim a prâznui paştile întru împărăţia ceriurilor. 
Amin.

Sfanţul €il*eorglite

MUCENICIE SUFLETEASCĂ

Sf. Biserică prăznueşte azi pomenirea sfântului măritului 
mare mucenic şi purtător de biruinţe Gheorghe. Sărbătoarea 
de astăzi face să ne gândim ia grele vremuri de mult trecute, 
la vremuri când împăraţii romani supuneau la mari chinuri pe 
cei ce se dovedeau a fi creştini. Intre multele şi marile prigo
niri îndreptate împotriva Bisericii Domnului nostru Isus Hristos, 
un loc de frunte se cuvine prigonirii de pe vremea împăratului 
Diocleţian. Pe vremea acestui cumplit prigonitor a Bisericii lui 
Hristos a trăit, suferit şi murit sfântul mucenic Gheorghe.

Fiu al unei familii boiereşti Gheorghe, care era înzestrat 
de Dumnezeu cu alese însuşiri, de tânăr întră în armata împă-
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răteascâ. Pentru însuşirile lui alese, pentru vitejia şi curajul 
său şi pentru credinţa, pe care o dovedea in împlinirea slujbei 
sale, în scurtă vreme câştigă bunăvoinţa împăratului. Plăcut 
era el împăratului pământesc, dar plăcut era şi înaintea împă
ratului ceresc, fiindcă era creştin nu numai după nume, ci după 
faptă şi adevăr. Pe cât e de strânsă legătură dintre viţă şi 
mlădiţă, aşa de strânsă era legătura dintre Qheorghe şi Isus 
Hristos. Intru Hristos era Gheorghe, iar Isus întru el. Aceasta 
legătură intimă l-a făcut pe Gheorghe să sufere atât de mult 
şi în butul tuturor suferinţelor credincios să rămână lui Hristos 
până în sfârşit, bine ştiind că cel ce va răbda pănâ în sfârşit, 
acela se va mântui.

împăratul Diocleţian şi-a fost pus în gând, ca alţi mulţi 
cari au împărăţii înaintea lui, să stârpească din rădăcini bise
rica creştină. Voia să înceapă o aspră prigoană împotriva creş
tinilor. Dar pentru ca s’o poată face cu mai mulţi sorţi de iz
bândă, voia să aibă consimţământul celor mai aleşi supuşi ai 
săi. Drept aceea chiamă la sfat pe cei mai aleşi ai ţârii, că
rora le spune ce gânduri are. Intre cei chemaţi la sfat era şi 
Gheorghe. Când împăratul le spune ce plănueşte, toţi, cu mare 
bucurie, aproabă planul împăratului de a şterge de pe faţa pă
mântului pe toţi cei ce cred în Hristos. Din mulţime se des
prinde un tânăr. Era Gheorghe. El îşi îndreaptă cuvântul către 
împăratul zicând, că nu-i lucru la loc să trimită la moarte pe 
creştini, cari nu au nici o vină. Apoi zice Gheorghe: »şi eu 
sunt creştin, şi mai gata sunt să mor decât să mă lapâd de 
credinţa mea. - Cuvintele lui Gheorghe au fost un fel de uleiu 
turnat pe foc. împăratul aprins de mânie, mai întâiu încercă cu 
vorbe dulci şi cu făgăduieli sâ-1 înduplice să se lapede de cre
dinţa lui creştinească. Când vede că pe calea aceasta nu-şi 
ajunge scopul îl dă pe mâna mai marelui închisorii. Acesta 
aruncă pe Gheorghe în închisoare şi-l supune la cele mai în
fiorătoare chinuri. II leagă de mâini şi de picioare, iar în spate 
îi leagă o piatră mare, aşa ca să nu se poată mişca. In ziua



CUVÂNTUL ADEVĂRULUI 97

următoare îl trag pe o roata în care erau înţepenite cuie as- 
cuţite, mai apoi îl turdulică pe o scândură în care erau fixate 
mulţime de cuţite ascuţite. După aceea îl aruncă într’un vas 
cu var fierbinte, chinuindu-1 în diferite chipuri, până la urma 
urmelor îi taie capul. Mare a trebuit să fie credinţa Sf. Gheorghe, 
dacă i-a dat putere să cuteze a sta înaintea împăratului şi să-i 
spună în faţă că-i creştin şi că de aceasta credinţă nu se la- 
pădă. Mare a trebuit să fie credinţa lui, dacă i-a dat putere să 
îndure atâtea chinuri şi mai pe urmă moartea. Aşa era pe 
atunci lumea. Lemnul credinţii, care a prins rădăcini pe mun
tele Calvarului trebuia să fie udat cu sânge pentru ca să prindă 
rădăcini adânci şi să câştige în tărie. Lumea, care orbeca în 
orbia păgânească, avea nevoie de focul prigonirilor pentru ca 
la lumina răspândită de aceste prigoniri să poată cunoaşte pe 
Isus cel răstignit şi zdrobindu-şi idolii, la cari se închinau până 
atunci, să se arunce la picioarele crucii. Laudă şi mărire se 
cuvine lui Dumnezeu celui dintru înălţime, care cu darul său 
a întărit pe mucenici pentru ca să supoarte cele mai neînchi
puite chinuri. Slavă Bisericii lui Hristos, care pilda lor o pune 
înaintea ochilor oamenilor din toate vremurile. Când numai au
zim despre chinurile muceicilor ne cuprind fiori de groază. Dar 
în aceeaşi vreme pilda lor deşteaptă în sufletele cu adevărat 
creştine un mare curaj, care ridică sufletele întru înălţimi nea
propiate.

Şi astăzi sunt destule ţări, unde creştinii au suferit multe 
şi negrăite chinuri, chiar şi moarte pentru credinţa lor şi ali
pirea de Biserica Domnului. Aici, la noi, din darul lui Dum
nezeu, suntem scutiţi de aşa ceva. Dar dacă astăzi nu trebuie 
sa ne vărsăm sângele pentru a ne mărturisi credinţa, trebuie 
s o mărturisim prin aceea că ne întocmim vieaţa după cum ne 
învaţă ea. Dacă astăzi nu avem parte de mucenicie pria moarte 
pentru credinţă, putem totuşi să fim mucenici prin aceea că 
trăim din credinţă. Acest fel de mucenicie se numeşte muce
nicie sufletească. Calea ei este tot aşa de plăcută înaintea lui

7
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Dumnezeu, prin ea ne câştigăm tot aşa merite ca şi prin văr
sarea sângelui.

De câte ori trebuie să şuiere cei buni şi cucernici pentru 
deprinderea faptelor bune. Dacă te rogi ceva mai mult ca alţii, 
dacă mergi regulat la biserică, dacă te mărturiseşti şi împăr
tăşeşti mai des, dacă eşti membru la o asociaţie evlavioasă, 
cum sunt Agrul şi Reuniunile mariane, cu un cuvânt: dacă iţi 
împlineşti cu râvna datorinţele creştineşti mulţi te râd, işi bat 
joc de tine. Sufere-le toate cu răbdare, fără murmur căci su
ferinţele tale sunt un fel de mucenicie sufletească, pentru care 
Dumnezeu te va răsplăti din belşug.

Şi dacă nu ţi-ar da lumea din afară prilej la desprinderea 
acestui fel de mucenicie, vieaţa ta sufletească îţi dă destul 
prilej. Noi purtăm pururea cu noi pe cel mai neîmpăcat duş
man al nostru: trupul cu înclinările lui rele. Luptă îndârjită 
trebuie să ducem cu pofta trupului, pofta ochilor, trufia vieţii- 
Pentru a le birui toate acestea trebuie să ne lăpădăm de noi 
înşine, trebuie să ne răstignim trupurile. Şi nu-i uşoară aceasta 
luptă. Ori în ce parte ne îndreptăm păşii, ori ce vedem, ori ce 
auzim, ori ce atingem... toate luptă împotriva legii sufletului, 
după cuvântul sf. apostol Iacob, care z ice : »Ci fiecare se is
piteşte de a sa poftă, fiind tras şi amăgit. Apoi pofta, după ce 
a zămislit, naşte păcat; iar păcatul săvârşindu-se, naşte moarte«. 
(Iac. 1, 14-15). A  duce la bun sfârşit o astfel de luptă este 
adevărată mucenicie sufletească.

In sfârşit multele cruci pe cari le trimite ori le lasă Dum
nezeu asupra noastră, încă sunt un bogat prilej de mucenicie 
sufletească. Câte greutăţi nu întimpinăm la fiecare pas, până 
suntem in vieaţa pământească ? Gândurile multe în legătură cu 
traiul vieţii, munca grea care stoarce atâtea sudori în stră
duinţa noastră de a ne câştiga cârmojul de pâine pentru noi 
şi familiile noastre, boalele, cari storc toată vlaga din trupu
rile noastre chinuite pe cari înainte de vreme le veştejesc, 
amarul, durerile cari mistuiesc inima;..  acestea sunt crucile,
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cari, daca le suportăm cu răbdare, ajung cât o mucenicie. Tata, 
care din zori până în noapte munceşte din greu pentru susţi
nerea familiei, mama, care peste zi se sbate cu cele ale gos
podăriei casnice, pentru ca noaptea să priveghieze la căpătâiul 
copilaşului bolnav; văduva, care a rămas în lume fără nici un 
sprijin, care nu găseşte o inimă înţâlegătoare înaintea căreia 
şi-ar varsa amarul; sărmanul cerşitor, care fiecare cârmoj de 
pâine trebuie să-l cerşească tot la altă uşă, sărmanul servitor 
sau servitoare, care nu are nici o voinţă şi care se veştejeşte 
în slujba altora. . .  toţi aceştia, dacă toate le rabdă în numele 
lui fsus şi din dragoste faţă de E l.. pot să fie adevăraţi mu
cenici^ sufleteşti.

Vedeţi, dar, ca în vieaţa pământească avem destule pri
lejuri ca sa deprindem mucenicia sufletească, pentru ca la 
vremea sa, colo sus, sa avem parte de cununa cea neveştejită. 
Să ne folosim de aceste prilejuri bine venite. Să rugăm pe ma
rele mucenic Qheorghe să ne ajute ca să le purtăm toate cu 
răbdare spre mărirea lui Dumnezeu şi prin asta pentru mân
tuirea sufletelor noastre. Amin.

Dumineca miroitosijelor

OMILIE

Domnul nostru Isus Hristos în repetiţe rânduri a spus uceni
cilor săi că Fiul omului se va da pe mâinile celor fărădelege, 
cari îl vor batjocuri, îl vor scuipa, îl vor omori. Dar El nu s’a 
mulţumit cu aceea că le-a pus în vedere suferinţele de cari va 
avea parte, ci le pune în vedere şi aceea că a treia zi va învia.
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Toate cele spuse de Mântuitorul s’au împlinit din cuvânt în 
cuvânt. Mântuitorul de fapt a fost prins, batjocurii, pălmuit, 
scuipat în faţă, legat la stâlp, sbiciuit, încununat cu spini, 
răstignit pe lemnul crucii, unde şi-a vărsat sângele până la 
picurul cel mai de pe urmă.

După ce Mântuitorul şi-a dat sufletul în mâinile Părintelui 
ceresc, şi după ce soldaţii trimişi anume pentru acest scop, s’au 
convins că Isus într’adevăr a murit, vineri seara, oameni buni 
au luat trupul Lui preasfânt de pe cruce şi L ’au aşezat intr’un 
mormânt nou de piatră. De teamă că peste noapte vor veni 
ucenicii Domnului şi-I vor fura trupul, Jidovii au pecetluit mor
mântul şi pentru paza mormântului au pus străji. Dumineca 
dimineaţa, în zori de zi, Hristos se scoală din morţi cu a lui 
dumnezească putere.

Duminecă dimineaţa, în zori de zi nişte femei cucernice 
şi anume: Maria Magdalina, Maria, mama Iui lacob şi a lui 
Ioan, Maria Salome, femeia lui Zevedei precum şi Ioana, soţia 
lui Chusa se duc la mormântul Domnului, pentru ca să ungă 
trupul Domnului cu aromate, cum era obiceiul jidovilor. Ajung 
la mormânt, dar îl află deschis, ba chiar şi vedenia de înger 
au avut. îngerul le dă încredinţarea să meargă şi să duca 
ucenicilor şi mai ales lui Petru vestea învierii Domnului, spu- 
nându-le să meargă în Galilea, unde-L vor putea vedea, după 
cum le-a fost prorocit mai înainte. Să vedem cum s’a întâmplat 
sosirea femeilor purtătoare de mir la mormânt, întâlnirea ş 
convorbirea cu îngerul şi încredinţarea ce au primit dela înger.

I.

Femeile purtătoare de mir vin la mormântul Domnului. 
Mormintele pe vremea aceea nu erau ca mormintele noastre, 
cari se sapă afund în pământ. Mormântul Mântuitorului, după 
obiceiul locului, era săpat în laturea unei stânci de piatră, Prin 
un fel de uşă, care deobiceiu era o piatră mare, se intra într’o 
cameră, prin care se ajungea la mormânt. Ajunse la mormânt,
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după ce pe cale se sîătuiră cum vor putea răsturna piatra, cu 
mare mirare văd că piatra e răsturnată. Intră în mormânt Aici 
văd »un tânăr şezând deadreapta, îmbrăcat în haină albă, şi 
s’au spăimântat«. Tânărul îmbrăcat în haină albă era îngerul 
Domnului, după cum ne asigură sf. Mateiu zicând: »Un înger 
al Domnului pogorându-se din ceriu şi venind a răsturnat piatra 
de pe uşă> (Mt. 2, 2). îngerul era îmbrăcat în haină albă. 
Haina cea albă ne înfăţişează curăţenia lui. Dacă vrem să 
ajungem în împărăţia ceriurilor trebuie să îmbrăcăm haina 
nevinovăţiei, haina curăţeniei, fiindcă după cuvântul Domnului: 
tot ce e spurcat nu va întră într’ânsa» (Apoc. 21, 27). îngerul 

era îmbrăcat în haină albă şi pentru a ne arăta că învierea lui 
Isus din morţi este un praznic de veselie atât pentru îngerii 
din ceriuri cât şi pentru oamenii de pe pământ.

Femeile când au văzut pe îngerul Domnului, s’au spăi
mântat, le-a cuprins un fel de frică, »s’au cutremurat« cum zice 
sf. Evanghelie. Cum ar şi putea un om din aceasta vale a 
plângerii să nu se cutremure, când se vede faţă în faţă cu o 
fiinţă cerească ? Sf. Scripturi ne spun că şi Preacurata Fecioară, 
s’a spăimântat, când s’a prezentat solitorul ceresc, îngerul 
Domnului ca să-i ducă vestea că a fost aleasă de Mamă a lui 
Dumnezeu. Dacă femeile a fost cuprinse de frică şi cutremur 
când s’au văzut faţă în faţă cu un înger, cu cât mai mult va 
trebui să fim cuprinşi de un fel de frică sfântă, când suntem 
în biserică, unde pe sf. altar avem trupul şi sângele Domnului, 
adeca pe Acelaş Hristos înviat din morţi, în toată slava lui 
cerească.

II.

Văzând îngerul că femeile sunt cuprinse de frică, le îm
bărbătează zicând: »Nu vă temeţi voi, ştiu că pe Isus cel 
răstignit îl căutaţi Nu este aici, căci s’a sculat pe cum a zis. 
Veniţi de vedeţi locul, unde a zăcut Domnul«. Femeile purtă
toare de mir erau cuprinse de mare jale pentru moartea Mân
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tuitorului. Dar iată că acum îmbărbătate de înger, se mângâie, 
iar văzând că a înviat Domnul inima lor se umple de cereasca 
şi negrăită veselie. Fericite sunt sufletele, cari caută pe Cel 
răstignit deslipindu-şi inimile de lume şi de toate cele pămân
teşti. Fericiţi, de o mie de ori fericiţi cari urmează, însoţesc 
pe Mântuitorul până la mormânt, prin aceea că mor pentru 
patimile lor. Aceştia nu vor avea să se teamă de Dumnezeu- 
Omul înviat din morţi în ceasul când îngerul Domnului Ie va 
aduce ştirea că vine ca Judecător al lor.

îngerul vesteşte femeilor învierea Mântuitorului, lucru pe 
care-1 dovedeşte zicând: «Nu este aici«. Noi încă trebuie sa 
facem dovadă despre învierea noastră sufletească. Oare putem 
noi zice într’adevăr: »£u nu sunt aici«, eu sunt liber de ori ce 
păcat, sunt liber de înclinări rele, nu sunt robul obişnuinţelor 
rele, sunt înafară de prilejurile păcătoase, nu mai sufăr de lân- 
cezala de mai înainte,... da, am înviat sufleteşte. Fericiţi sun
tem şi fericiţi vom fi dacă cu drept cuvânt putem vorbi în 
feliui aceştia. Dar dacă nu putem zice aşa ceva? Dacă n’o 
putem spune cu drept cuvânt să ne străduim şi să muncim 
pentru ca s’o putem spune. Să băgăm de seamă că râvna 
noastră pentru pocăinţă să nu fie numai un foc de paie, care 
cu grabă se aprinde, dar curund se şi stânge. întoarcerea 
noastră trebuie să fie statornică. Să ne străduim cu toi deadinsul 
ca să împuţinăm scăderile noastre de mai înainte şi să nu lăsăm 
să se stângă râvna noastră pentru virtute. Pentru atingerea 
acestui scop să ne folosim de toate mijloacele potrivite, mai 
ales reînoindu-ne bunele noastre intenţiuni şi necontenind a 
deprinde rugăciunea.

III.

îngerul dă femeilor purtătoare de mir încredinţarea sa 
meargă şi să ducă ucenicilor şi mai ales lui Petru vestea învierii 
Domnului, spunându-le să meargă în Galilea, căci şi El merge. 
Acolo îl vor putea vedea, după cum le-a fost spus mai înainte.
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Erau vrednici ucenicii, cari se purtaseră atât de ruşinos faţă 
de Mântuitorul, erau vrednici să primească o veste atât de 
plăcută? De sigur nu. Dar Isus nu se iea după vrednicia lor, 
ci mai vârtos face ce-i porunceşte dragostea Lui cea fără de 
margini. El iubeşte şi pe cei ce nu sunt vrednici de dragostea 
Lui. Ce mângâiere pentru noi, cari de sigur nu suntem vrednici 
ca să ne iubească. Barem de nu s’ar lăsa la judecată cu noi, 
ci să ne trateze după mulţimea milostovirii Lui. Barem de ar 
îi milostiv faţă de noi atât până suntem în vieaţă cât şi în 
ceasul morţii şi la vremea judecăţii. Pentru ca să ne facem 
vrednici de milostivirea Lui va fi bine să ne străduim a duce 
o vieaţă bogată în fapte bune.

Toată nădejdea trebuie să ne-o punem în milostivirea ce 
porneşte din nemărginita Lui dragoste, pe care o dovedeşte cu 
ori ce prilej. Când trimite vorbă ucenicilor să meargă în Galilea, 
pomeneşte in chip deosebit pe Petru. Acest apostol iubea pe 
Isus. Mai mult decât ceialalţi. Pentru aceea este numit »apostolul 
care iubea pe Isus«. Şi Isus dovedeşte o dragoste deosebita 
faţă de el. Petru păcătuise prin aceea ca s’a lăpădat de Domnul, 
dar de aici înainte nu a încetat nici când a-şi plânge păcatul, 
pentru aceea Isus caută şi află prilejul să-l mângâie. Faptul că 
Mântuitorul este atât de iertător faţă de apostolul care-L vătă- 
mase atât de mult, trebuie să ne iacă şi pe noi să-L iubim şi 
să dăm dovadă de tot mai mare dragoste faţă de El, pentru ca 
să aflăm har şi iertare pentru multele şi ne spus de marile 
păcate prin cari L-am vătămat în cursul vieţii noastre. Lăsând 
calea păcatului să apucăm pe calea adevăratei pocăinţe, dând 
ascultare cuvântului sf. apostol Pavel, care ne îndemnă zicând : 
>căutaţi cele de sus, unde este Hristos, şezând deadreapta lui 
Dumnezeu«. (Col. 3, 1). Amin.
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PREDICI OCAZIONALE

Pentru ociava de rugăciuni

IS—2 ,5  Ianuarie
ISTORIC

* C a to ţ i  să fie  u n a !1'

( Io .  1 7 ,2 1 )

Păstorul anglican Paul Francisc Watson introduce cel 
dintâiu datina de a se ruga cu credincioşii săi pentru unirea în 
credinţă a omeuirei întregi. Dela anglicani, datina aceasta a 
trecut şi la alţi protestanţi, apoi la catolici. Astăzi Sf. Părinte 
Papa stărueşte ca aceasta octavă de rugăciuni să se ţină pre
tutindeni, în întreaga lume catolică. Aceste opt zile (de aici, 
vorba octavă) de rugăciuni se vin, după calendarul Bisericei 
Romane dela ziua catedrei sau scaunului Si. Petru până la con
vertirea, adică pocăinţa Sf. Pavel, aceşti corifei ai apostolilor 
care amândoi au pecetluit cu sângele lor credinţa numitei 
Biserici.

In timpul mai nou. din 1939 încoace, în fruntea mişcărei 
de rugăciuni pentru unirea tuturor, Sf. Părinte Papa a pus Con
gregaţia pentru Biserica Răsăritului, al cărei secretar general e 
Eminenţa Sa cardinalul Eugen Tisserant.

Cele opt zile au fiecare altă şi altă intenţiune sau gând 
sfânt Iată-le:

1° In de obşte, pentru unirea tuturor.
2° Pentru fraţii despărţiţi din Răsăritul Apropiat.
3° Pentru Anglicani.
4° Pentru protestanţii Europei.
5° Pentru protestanţii Americei.
6° Pentru creştinii răi
7° Pentru Evrei
8° Pentru Mahometani şi ceilalţi păgâni.
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Organizarea acestor opt zile de rugăciune e treaba preo
ţilor grupaţi în Uniunea Misionară a Clerului (U M C). In Anuarul 
U M C pe 1941, pe lângă o mulţime de lămuriri asupra rostului 
acestor zile, sunt întocmite ectenii cu rugăciuni şi tropare potri
vite pentru evlavia credincioşilor. Aceste ectenii, rugăciuni şi 
tropare se găsesc şi în broşură deosebită: »Ca toţi să fie una!« 
şi se poate avea dela Seminarul Teologic, Nagyvârad-Oradea, 
Tisza Kálmán tér 8, pentru 50 (cincizeci) de fileri.

Dorul de unire e mai mare decât s’ar bănui. Creştinătatea 
desbinată e o sminteală pentru sine şi mai ales pentru alţii. 
Numai în America sunt 21 de feluri de Luterani, 18 feluri de 
Baptişti sau pocăiţi, 16 feluri de Metodişti, 12 feluri de Pres
biteriem. In Anglia sunt peste 200 de secte, iar în Africa de 
Sud, tot engleză, chiar peste 500 de secte. De aceea vedem că 
aceşti creştini desbinaţi caută să înfiinţeze »alianţe,« »asociaţii,« 
»conferenţe,« »uniuni« şi »reuniuni« pentru înfăptuirea dorinţei 
Mântuitorului ca toţi să fie »o turmă şi un păstor« (Io. 10, 16). 
Unul din Luteranii de seamă ai timpului de faţă, E. Brunner 
scrie de curând: »Nu ne mai interesăm de luteranism; astăzi 
ne interesăm de adevăr. Nu veţi mai găsi pe nimeni în stare 
să-şi pună capul pentru luteranism.«

In legătură cu aceste năzuinţe de unitate ale creştinilor 
desbinaţi, trebue să amintim că astăzi nu se mai vorbeşte şi cu 
atât mai puţin se scrie de o inspiraţie dumnezeească privată, 
adecă de dreptul de a ceti şi tălmăci fiecare cuvântul lui Dum
nezeu cum află de bine, nici de dreptul liberei cercetări a 
Sfintei Scripturi ca a oricărei alte cărţi, nici de particularisme 
ori de individualisme. Sau încredinţat şi se încredinţează cu 
toţii că, unde nu-i cap, vai de picioare. Aşa-i şi cu creştinătatea, 
precum şi cu omenirea întreagă. Nefiind cine să poruncească 
acestei creştinătăţi şi omeniri desbinate, ele se svârcolesc din 
răsboiu în răsboiu, din ruine în ruine.

Bine, se va zice, dar Papa de ce nu încearcă să pună 
capăt acestor rele? încearcă, dar din lipsă de sprijin, adică de
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urmare a poveţelor ce dă, nu izbuteşte. Papa Leon XIII izbutise 
pe vremuri să înlăture răsboiul dintre Spania şi Germania din 
pricina insulelor Caroline, fiindcă a fost ascultat Sf. Părinte Papa 
Pius XII de acum încă a încercat să înnăbuşească răsboiul de 
astăzi, dar n’a reuşit. Din cele 14 încercări de înlăturare ale 
răsboiului izbucnit la 1 Septemvrie 1939 cel puţin zece sunt 
ale sale. Şi ce ne spune Sfinţia Sa în cea dintâi enciclica 
»Summi Pontificatus" V Ne spune că, dacă poveţele sale au fost 
ascultate cu respect, totuşi n’au fost urmate.

Văd şi alţii răul acesta al desbinărei omenirei, mai ales al 
ereştinătăţei ? Văd. Un teolog protestant (Iulius Richter), vorbind 
fe congresul din Tambaram-Madras (India), striga, în numele 
băştinaşilor: »Liberaţi-ne de nenumăratele voastre secte: voim 
pe Hristos şi răscumpărarea Iul Lăsaţi-ne să ne întocmim bise
ricile, fără să ţinem socoteală de sectele europene şi americane. * 
Intr’un apel din 1936, treizeci de fruntaşi episcopalieni Americani 
spun: »Această unire (a tuturor creştinilor) nu e cu putinţa 
decât sub scutul Scaunului catolic şi apostolic al Romei.« In 
conferenţa anglicană dela Edimburg din 1937, arhiepiscopul de 
Canterbury declară: »zilele individualismului religios (când 
fiecare credea ce voia), ale egoismului (deci şi ale naţionalis
mului) bisericesc au apus«. Catolicitatea Bisericei se impune 
tuturor,«  — chiar fostul mitropolit pravoslavnic al Rusiei, Tichon, 
primind şi el octava de rugăciuni despre care vorbim, scrie» 
»Aceste rugăciuni şi acest gând nouă, Ruşilor, ne sunt deosebit 
de scumpe, pentrucă Golgota pe care a trebuit s’o urce ţara 
noastră ne-a arătat nevoia unităţei pentru a ne putea împotrivi 
celor fără Dumnezeu şi nelegiuirei.«

Potrivită e această mişcare? Da! Ce poate nmi uşor să 
iilăture tulburarea, ura, vrajba, răsboiul, dacă nu rugăciunea ? 
Oare, rugându-ne cu toţii aceluiaşi Dumnezeu, nu recunoaştem 
că avem acelaşi Părinte comun şi, în urmare, că suntem fraţi? 
Nu poate fi tulburare nici înfrăţirea tuturor oamenilor, în rân
dul întâiu a creştinilor prin adevăr şi dreptate. Această înfrăţire
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nu va să însemne că ieşi dintr’o lege şi întri în alta; nici ca 
unii, cei mulţi, înghit pe alţii, cei puţini; ci înseamnă adunarea 
tuturor celor botezaţi în unica Biserică mântuitoare a lui Isus 
Hristos care trebue să fie aceeaşi pentru toţi, adică universală 
sau catolică. Această adunare nu e înfrângere pentru nimeni, 
ci biruinţă, biruinţă în Hristos, pentru toţi. Ceeace se va înlătura 
prin această înfrăţire a tuturor va fi ceea ce ne ţinea dezbinaţi 
până acum: particularismul, individualismul, naţionalismul, sec
tarismul nostru nemăsurat. Toţi vom fi mai bogaţi, nimenia mai 
sărac, fiindcă ne vom îmbogăţi cu haruri şi cu învăţături, pe 
care numai o Biserică universală sau catolică ni le poate da.

Dar, va zice cineva, nu e mai bine să lăsăm în grija tim
pului şi această unire a tuturor? Nu! Timpul nu totdeauna e 
doftor bun. Unele boale le lecueşte, altele le înrăutăţeşte. în
mulţirea sectelor, ivirea celor fără Dumnezeu, comunismul ne
săbuit, noul păgânism cu neistovita sete de avere, plăcere şi 
putere, încă sunt ispră/ile marelui doftor, timpuL Şi cine să-şi 
ia răspunderea pentru răul nemăsurat ce vine din amânare ?

Cumpănind deci toate acestea bine, văzând ce râu mare 
de rugăciuni şi haruri dumnezeeşti s’a pornit dintr’un izvor mic : 
dându-ne seama de dorul de unitate mai mare decât am putea 
bănui în felurite părţi ale lumei şi la cele mai diverse popoare; 
înţelegând şi cât de potrivită e toată aceasta mişcare general 
creştinească, nu ne mai rămâne decât »pentru unirea tuturor 
Domnului să ne rugăm! <

Agru $1 presa bună

Domnul nostru Isus Hristos a venit în lume pentru ca să 
se mântuiască prin El lumea. El, Cuvântul cel din veci născut



108 P. LEON I. M A N »

al Tatălui, Unul născut Fiu a lui Dumnezeu, lasă sânul Părin
telui celui ceresc, vine în lume, se face om întru toate ase
menea nouă, afară de păcat. Treizeci de ani trăeşte retras de 
lume, neştiut, nebăgat în seamă, pentru ca El, Domnul ceriului 
şi al pământului, cu sudoarea feţei sale să-şi câştige pâinea 
cea de toate zilele. La vrâsta de 30 de ani, părăseşte casa pă- 
rinţească, părăseşte şi pe Maica cea sfântă şi preacurată. . .  
pentru ca să-şi înceapă activitatea publică. Trei ani şi mai bine 
îl vedem umblând prin lume bine făcând. Pe orbi îi vindecă, 
pe şchiopi îi pune din nou în picioare, surzilor le dă auzul, or
bilor le dă vederea pierdută sau pe care nu au avut-o nici
odată, pe leproşi îi curăţeşte, ba chiar şi morţi învie. Şi dupăce 
tuturor toate se face, după ce vine în ajutorul tuturor cari cu 
credinţă aleargă la EI, drept răsplătire pământească este bătut, 
chinuit, sbiciuit, încununat cu spini şi mai pe urmă răstignit 
pe lemnul ruşinos al crucii, între doi făcători de rele.

S’a îngrijit ca să ne pună sub ocrotirea Maicii Sale. Ne 
încredinţează Miresei Sale, sf. Biserici, prin care ne cârmuese, 
împotriva duşmanilor de tot felul ne apără, prin mijlocirea sf. 
Taine asupra noastră bogăţia darurilor cereşti o revarsă, iar 
cuvântul Domnului întreg şi neschimbat ni-î propovădueşte, pe 
calea mântuirii ne ajută. Aşa a vrut cerescul întemeietor al Bi
sericii, ca ea să ne fie Mamă bună. Aşa a vrut dumnezeescul 
Mântuitor ca preoţii Lui cu cuvântul şi cu pilda vieţii lor să ne 
ajutore pe calea mântuirii.

Dar nu numai preoţii au îndatorirea de a ne ajutora prin 
cuvântul şi pilda vieţii lor în calea spre mântuire. Aceasta în
datorire este aşezată şi zace pe umerii fiecărui adevărat creştin. 
Şi pentru ca să putem face din destul acestei îndatoriri nu 
ajunge ca noi, turma cuvântătoare a lui Hristos, Păstorul cel 
veşnic, suntem adunaţi în staulul Său, în Biserica Sa, ci trebue 
ca în sânul acestei Biserici să ne străduim a ne uni şi mai 
strâns pentru a ne putea împlini mai uşor şi mai cu rod toate 
îndatoririle aşezate pe umerii noştri. Sfântul Părinte, capul creş
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tinătăţii, aşteaptă delà toţi creştinii drept credincioşi de sub 
păstorirea lui, să fie de ajutor preoţilor în munca pentru mân
tuirea sufletelor, iar pentru ca mai uşor s’o poată face asta, 
aşteaptă să-şi închege rândurile în anumite asociaţii, pentru ca 
mai uşor să poată lucra în spiritul învăţăturii lui Hristos pe 
toate terenele : religios, moral, social, economic chiar. După 
cum se întovărăşesc oamenii pentru ca să-şi rânduiască cele 
vremelnice, se întovărăşesc pentru ca să pască împreună vitele, 
oile şei. tot aşa trebuie să se întovărăşească pentru a munci 
pentru o vieaţă mai creştinească, pentru lăţirea împărăţiei lui 
Dumnezeu pe pământ. O astfel de tovărăşie este răspândită 
astăzi pe întreg rotogolul pământului şi se numeşte Acţiune 
Catolică, iar la noi se numeşte Agru. Cei ce fac parte din 
aceasta tovărăşie fac adevărată apostolié. Ei lucrează cu apro
barea mai marilor bisericeşti şi sub supraveghierea acelora. Munca 
pe care o depun ei se numeşte Apostolatul mirenilor. Drept 
aceea fiecare mirean, care încă nu-i scris Jn aceasta asociaţie 
să se străduiască să se înscrie cât mai îngrabă, şi fiecare mem
bru al acestei asociaţii să se străduiască a lucra cât mai cu 
râvnă pentru atingerea scopului pe care-1 are asociaţia aceasta- 

Să nu creadă nime că delà membrii Agrului se aşteaptă 
să apuce lumea in cap şi să predice cu rând şi fără rând. Pro- 
povăduirea cuvântului dumnezeesc Domnul nostru Isus Hristos 
a încredinţat-o apostolilor şi următorilor lor. Asta nu se ţine 
de mireni. Dar pot mirenii foarte bine să vorbească cu semenii 
lor despre cele auzite în predici, şi pot să îndemne atât cu cu
vântul cât şi cu pilda vieţii lor şi pe alţii la toate cele ce se 
ţin de adevărata vieaţă creştinească. Pot şi mirenii foarte bine 
şi trebue să se inşiruie între apărătorii sfintei Biserici. Şi fiindcă 
contrarii bisericii lui Hristos astăzi luptă împotriva acestei Bi
serici mai ales prin scris: prin gazete (ziare), prin reviste, 
prin cărţi. . .  drept aceea şi noi va trebui să ne folosim de 
aceeaşi armă pentru a ne apăra împotriva atacurilor lor. 
Iată ce scrie sf. Părinte delà Roma : »E de mare importanţă
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sa recomandăm episcopilor ceea ce de mult timp ne stă la 
animă şi asupra căruia Noi insistăm des, ca munca scriitorilor 
catolici, bine regulată şi îndrumată, să fie încurajată şi desvol- 
tată. . .  Pentru a lupta cu arme egale, e absolut necesar ca 
scrierilor (duşmane) să li-se opună scrierile noastre: în acest 
mod vor putea fi zdrobite atacurile, demascate perfidiile, îm
piedecate erorile veninoase, iar datoria şi virtutea afirmate şi 
încurajate«. Duşmanii bisericii ne lovesc prin scrisul lor, deci. 
prin scrisul nostru trebuie să prindem loviturile. Ei vreau să 
ne strice moravurile cele bune prin scrisul lor, deci prin scrisul 
nostru ne vom strădui a păstra năravurile cele bune şi creşti
neşti. Ei vreau să ne învenineze sufletele prin scris, deci vom 
căuta să nimicim efectul veninului prin scrisul cel bun.

Pentru ca s'o putem face aceasta se cer două lucruri. In- 
tâiu: să nu cumpărăm şi să nu citim cărţi, cari nu sunt apro
bate de sf. Biserică. însuşi faptul că nu-şi trimit cărţile la mai 
marii bisericeşti pentru aprobare, arată că umblă pe căi lătu
ralnice, şi că în cărţile lor se găsesc şi lucruri cari sunt ori 
împotriva credinţei ori a bunelor moravuri. Cine se joacă cu 
focul se arde. Scrisul rău este un foc, care arde ceea ce ai 
mai scump, îţi arde credinţa fără de care este cu neputinţă a 
plăcea lui Dumezeu.

A l doilea lucru, pe care trebuie să-l facem este să aju
tăm, să sprijinim scrisul bun. Şi când vorbesc de scris, înţeleg 
gazetele (ziarele), revistele şi cărţile. Mă veţi întreba: cum 
putem sprijini scrisul bun ? Pe mai multe căi. Când se vesteşte 
în biserică, că se face colectă pentru »Presa bună«,5! ne des
chidem cât se poate mai larg baierile pungii noastre. O ştim 
cu toţii că fără de bani nu poţi tipări cărţi. Deci acei buni su
fleteşti părinţi ai noştri, cari stau nopţi dearândul la masa de 
scris şi pun pe hârtie gândurile şi învăţăturile bune trebue 
ajutoraţi, ca cele scrise de ei să se poată tipări, ca aşa învă
ţăturile lor să poată ajunge în cât mai multe mâini. In alte 
ţări şi la alte neamuri se găsesc oameni bogaţi cari jertfesc,
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milioane grele pentru a lăţirea cărţilor în cari se cuprind în
văţături potrivnice învăţăturii Bisericii lui Hristos. Noi nu avem 
bogătani de felul acesta. Chiar pentru aceea trebuie să adunăm 
apa cu ciurul, adecă să adunăm dela mulţi cu puţinelul, pentru 
ca să putem face ceva ispravă. Deci să nu ne sgârcim ci să 
dăm cât putem mai mult.

A  doua calea pentru a ajuta »Presa bună« este să cum
părăm cărţi bune. Ştiţi vorba din bătrâni: »ai carte, ai parte, 
n’ai carte, n’ai parte«. A i carte bună, ai parte de învăţătură 
bună, de bun îndrumător pe calea vieţii. N ’ai carte bună la 
casa, nu ai parte de îndrumător bun, deci uşor poţi rătăci şi 
prin asta uşor îţi poţi osândi sufletul. Străduiţi-vă a pune în 
mâinile copilaşilor voştri cărţi, dar băgaţi bine de seamă: nu 
ori ce cărţi ci numai cărţi bune. Dacă te duci la târg îi aduci 

puiul târgului« poate nişte bomboane ori nişte lucruri fără nici 
un folos. Mai bine adă-i o carte bună, şi pune-1 să citească căci 
din ce citeşte el învaţă el, dar poţi învăţa şi tu şi ceialalţi că- 
seni ascultându-1 cum citeşte, şi pe deasupra îi dai prilejul să 
înveţe a citi bine.

A  treia cale pentru a ajuta »Presa bună« este lăţirea căr
ţilor bune. Fiecare să se străduiască să fie un apostol al căr
ţilor bune. Cărţile cari ies la Kolozsvâr-Cluj dela Asociaţiunea 
sf. Nichita, cărţile cari ies la Nagyvârad-Oradea, precum şi 
cărţile ce se tipăresc Ia mănăstirea Bikszâd-Bicsad, sunt cărţi 
bune, pe cari le puteţi citi şi lăţi fără frică. Fiţi deci apostoli 
cu cuvântul, cu vieaţa voastră şi cu sprijinirea presei bune, 
adecă prin cumpărarea şi lăţirea cărţilor bune. Amin.
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VIE AŢA PASTORALĂ

Misiuni sfinte

Preotul este păstorul cel bun. care tuturor toate se face 
pentru ca pe toţi să-i povăţuiască pe ale mântuirii spinoase 
căi. Păstorirea sufletelor nu-i lucru uşor. Un mare sfânt al Bi- 
sericii spunea pe vremuri de mult trecute; »divinorum omnium 
divinissimum est cooperări Deo ad salutem animarum.« Intr’ade- 
văr. Intre lucrurile dumnezeeşti cel mai dumnezeesc lucru este, 
a fi împreună lucrătorul lui Dumnezeu întru mântuirea suflete- 
lor. Preoţii, în cursul veacurilor, făcut-au tot ce omeneşte se 
putea face pentru a ajutora sufletele în ale mântuirii. Nu vom 
tăgădui, că între păstori găsitu-s’au şi lupi răpitori îmbrăcaţi în 
piele de oaie. Dar aceştia au fost relativ puţini. Marea 
majoritate a preoţilor a fost la locul lo r ; în slujba lui Dumne
zeu pentru mântuirea sufletelor, pentru mântuirea turmei cuvân
tătoare.

Ceeace s’a zis despre Biserică în general, putem zice, 
şi trebue să zicem şi despre Biserica noastră română unită în 
special. Deşi aceasta biserică, chiar din clipa zămislirii sale, a 
trebuit să lupte cu greutăţi enorme. . .  a răzbit. Clerul ei la 
început era ca şi ceialalţi membri ai clerului românesc, fără 
multă cultură teologică. Dar cu încetul vremile se schimba. 
Contactul cu Apusul luminat, educarea unui important număr 
de tineri în şcolile de înaltă cultură teologică din Apus, fac
ea încetul cu încetul să se schimbe faţa acestei biserici. 
Metode de pastoraţie, timp îndelungat şi cu vădite rezultate 
probate în Apus, cu timpul, în ediţii mai mult ori mai puţin 
»nestrificate«, se aplică şi la noi. Dintre cele multe de data 
asta voiu pomeni numai sfintele misiuni, cunoscute la noi sub 
numele de »misiuni poporale.«
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Despre necesitatea de a se introduce şi la noi acest 
soiu de deprinderi sufleteşti, atât de salutare pentru în
viorarea morală a credincioşilor, s’a vorbit, s’a discutat mult. 
Cele dintâiu misiuni le-a ţinut mult regretatul canonic blăjan 
Ştefan Roşianu. începutul a fost modest de tot. Rezultatul sf. 
misiuni, socotit în cifre, oricât de modest l’am socoti astăzi, 
atunci era ceva »extraordinar«, precum ceva extraordinare erau 
însăşi misiunile. Găsitu-s’au mulţi preoţi, cari au aplaudat mo
destul început, stăruind pentru continuare pe o scară mai în
tinsă pentru generalizarea lor. Dar ca totdeauna şi la orice ini
ţiativă bună, găsitu-s’au şi potrivnici, cari ar fi dorit să se 
zugrume acest început bun, chiar în faşă. Dar lucrurile lui 
Dumnezeu merg înainte în butul împotrivirilor oamenilor. îşi 
fac cale. Şi trebue să şi-o facă până răzbesc şi biruesc toate 
piedecile ce li-se pun în cale. Aşa s’a întâmplat şi cu sfintele 
misiuni La Blaj se constituie »Reuniunea de misiuni sfinte«„ 
iar Ordul sf. Vasile dela modestul Prislop din Ţara Haţegului 
face să i-se audă glasul pe întreg întinsul provinciei noastre 
metropolitane dela Szelistye-Seliştea Mârmaros-Maramureşului 
până la Vulcanul Hunedoarei şi din fundul Banatului până la 
extremităţile eparhiei de Nagyvârad-Oradea.

Astăzi, mulţumită lui Dumnezeu, sfintele misiuni nu sunt 
ceva extraordinar, ci lucruri de rutină în întreagă Biserica 
noastră română unită. In Eparhia de Nord există o Reuniune 
de misiuni sfinte a preoţilor din aceea eparhie, care lucrează 
cu sistem, foarte temeinic. Mai târziu la cinci ani se ţin misiuni 
în fiecare parohie. Dacă nu le cere »purtătorul oficiului parohial«, 
le impune Centrul, sub care trebue să înţelegem Reuniunea de 
misiuni. Spre lauda preoţilor din eparhie fie zis, nu ajunge 
lucrul la »impunere«, fiindcă preoţii, dându-şi seamă de rostul 
misinnilor ca mijloc de pastoraţie le cer, stăruiesc chiar să le 
aibă. In eparhia de Kolozsvâr-Cluj, Szamosujvâr-Gherla încă 
există un Comitet central, care aranjează toate cele în legă
tură cu sf. misiuni, stăruind să se ţină la timp binevenit în tot

8
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locul. Despre eparhia de Nagyvâracl-Oradea nu ştiu nimic pozi
tiv, dar imi place a crede că situaţia nu-i mai pe jos decât în 
celelalte eparhii.

Ce priveşte modul de a se ţinea sf. misiuni, ce priveşte 
»tehnica« lor, se poate spune că am evoluat mult, în spre mai 
bine. La început se ţineau misiuni de câte trei zile întregi şi 
două jumătăţi, cu câte patru predici la zi, toate chilometrice, 
fiindcă nu se putea închipui predică la misiuni mai scurtă de 
o oră. îmi aduc aminte că molestam lumea răbdurie cu câte 
patru predici la zi de câte 5 sferturi de oră, pelângă sf. slujbe 
în cadrele cărora se ţineau predicile.

Astăzi, membrii cinului călugăresc al Sf. Vasile cel Mare 
ţin numai misiuni de 7— 8 zile. Se mai ţin şi misiuni de câte 
5—6 zile. In eparhia de Kolozsvâr-Cluj—Szamosujvâr-Gherla este 
o dispoziţie de sus ca sinoadele protopopeşti să fie premerse 
de misiuni de câte 3 zile. Deocamdată atâta. Multe ar fi mai de 
spus în legătură cu stintele misiuni Spaţiul nu ne îngăduie s’o 
facem de data asta. Să nădăjduim că vom avea prilelul să re
venim asupra acestei chestiuni pentru a lămuri anumite lucruri, 
dela cari în mare parte atârnă succesul acestor deprinderi 
sfinte atât de importante pentru înviorarea vieţii sufleteşti şi 
pentru ridicarea nivelului moral al poporului nostru credincios.

întreb&r! $1 răspunsuri

întrebare. »La un botez am asistat mai mulţi preoţi Preotul 
botezător Ia aplicarea botezului rosteşte de trei ori formula în 
întregime: Botează-se... de fiecare dată turnând odată apă pe
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capul botezatului După botez se discută între preoţi, dacă e 
bine cum s’a procedat, sau nu?«

Răspuns. Chiar dela început ţin să declar că sunt ispitit 
a crede că de data asta nu-i vorbă de un caz practic, de un 
caz care într’adevăr s’a întâmplat, ci de un caz fictiv, iscodit pen
tru a pune capăt unei discuţii teoretice dintre preoţii, cari după 
botez nu erau sgârciţi întru aducerea argumentelor pro şi contra. 
Dar, că e vorbă de un caz practic ori numai de unul fictiv, în 
cele ce urmează cu dragă inimă dăm răspunsul cerut.

La sf. botez, ca la ori care altă sî. taină, deosebim două 
elemente: materia şi forma. Ce priveşte materia, la taina sf. 
botez facem deosebire între materia rernotă şi materia proximă. 
Cu privire Ia materia rernotă, în cazul nostru nu-i nimic de di- 
ficultat Materia rernotă este apa naturală. In cazul nostru s’a 
folosit astfel de apă, deci în punctul acesta nu există nici un 
dubiu, cu privire la validitatea botezului. Materia proximă a 
botezului este »aplicarea apei făcută de ministru cu intenţia de 
a boteza«. Nici în privinţa aceasta nu există nici un dubiu. 
Preotul botezător a turnat pe capul celui botezat apă. Turnarea 
a fost însoţită de rostirea cuvintelor, a »formulei« bote
zului

In legătură cu turnarea apei şi rostirea cuvintelor, se naşte 
întrebarea: de câte ori se toarnă apă, şi de câte ori se rostesc 
cuvintele ?

Răspunsul la aceasta întrebare este următorul: Până cel 
ce botează rosteşte formula, toarnă apă de trei ori, şi anume 
câte odată când se pronunţă singuraticele persoane ale sf. 
Treimi. In acţiunea aceasta stă forma botezului şi aplicarea 
materiei proxime.

Cum să se facă botezul? Că se face prin cufundare ori 
spălare sau stropire nu importă. In esenţă e tot una. Ori că se 
face într’un fel ori în celalalt, botezul este valid. Ţinem să 
notăm că în biserica noastră este în general obiceiul ca să se 
facă botezul prin turnare. Cum are să se facă aplicarea materiei
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ne dă îndrumări cartea noastră rituală, numită Euhologhion sau 
Molitvenic. In acesta (ediţia cea mai nouă de Blaj dela 1940. 
aflăm următoarele îndrumări: »Şi după ce-1 unge cu untdelemn, 
îl botează, ţinându-1 drept cu faţa spre Răsărit, şi zicând: 

Botează-se robul lu i Dumnezeu (cutare)  
în numele Tatălui 
şi al Fiului 
şi al Sfântului Spirit.
Amin, acum şi pururea şl în vecii vecilor. Amin.

Şi când pomeneşte persoanele Sfintei Treimi, îl afundă de 
fie care dată în apă şi îl ridică. Sau toarnă, tot de atâta ori 
apă pe capul celui ce se botează.« (Pag. 17), Instrucţia după care 
este a se face botezul mi-se pare destul de clară, fără ori ce 
echivoc, fără să admită o altă interpretare. Dar pentru ca să 
se vadă şi mai lămurit, chiar şi pentru cei ce ar căuta nod în 
papură pentru a justifica o altă practică, ţinem să arătăm ce 
indicaţii dau în privinţa aceasta tipicoanele noastre. Cel de 
Bojor—Papiu— Roşianu, la pag. 165, spune următoarele: »Preotul, 
deşteptând în sufletul său credinţa, speranţa şi iubirea imediat 
înainte de administrarea sfântului Sacrament, şi luând în mână 
vasul cu apă, toarnă pe capul catehumenului, zicând: Botează-se 
servul lui Dumnezeu (cutare) în numele Tatălui (şi varsă apă) 
şi al Fiului (şi iarăşi toarnă apă) şi al Spiritului sfânt; Amin, 
şi varsă a treia oră, tocmai când exprimă numele persoanelor 
dumnezeeşti«.

In urmare: până se rosteşte forma odată se varsă, ori se 
toarnă apă de trei ori.

In cazul nostru s’a turnat apă numai odată până s'au ros
tit cuvintele odată, şi pentru ca turnarea sau vărsarea apei să 
fie întreită, s’au rostit cuvintele de trei ori.

învăţătura unanimă atât a teologilor cât şi a moraliştilor 
este că: Ia botez să cere o întreită turnare (vărsare) a apei, şi 
o singură rostire a cuvintelor, sau a formei botezului.

întreita turnare (cufundare, vărsare, stropire) este un obiceiu
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străvechiu în biserică. Deja Tertullian zicea: »Ter mergitur* 
(se cufundă de trei ori). Tot aşa Sî. Ieronim spunea: »Multa, 
qiiae per traditionem in ecclesiis observantur, auctoritatem sibi 
scriptae legis usurpaverunt, velut in lavacro ter caput mer- 
gitare. (»Multe lucruri, cari se observă în biserică în temeiul 
tradiţiei, şi-au însuşit autoritatea legii scrise, cum este întreita 
cufundare a capului la botez«).

Este turnarea (vărsarea, cufundarea) întreită »de necessi- 
tatea sacramentis aşa, încât dacă s’ar vărsa, (cufunda ori 
turna) apă numai odată, Taina nu ar fi validă ? Nici de cum. 
Pesch, în tartatul de teologie dogmatică »De sacramentis« (Tom. 
VI ed. IV, pag. 174, Nr. 376) zice: »Neque vero trina ablutio 
est de necessitate sacramenti«, va să zică: nu se cere întreita 
spălare. Ne spune pentru ce. »Quia ad materiam baptismi 
essentialiter nihii requiritur nisi ablutio, quae adest, sive unica 
sive trina,« fiindcă la materia botezului, în esenţă, nu se cere 
altceva decât spălarea, care există, fie că-i unică, fie că-i în
treită. De aceeaşi părere este şi cel mai mare moralist al Bi
sericii, Sf. Alfons, care la întrebarea, dacă la botez se cere 
o întreită spălare (turnare) răspunde: »Quod ad validitatem 
spectat, nulii dubium, validum esse baptismum per unam ablu- 
tionem collatam, ut omnes docent. . . «  (Lib. VI. n. 107, qu. V). 
Cât priveşte validitatea, nimeni nu se îndoieşte, că este valid 
botezul prin o singură spălare, după cum învaţă to ţi. . .  De 
aceeaşi părere sunt toţi moraliştii. (Vezi Noldin, Lehmkuhl, etc.)

La fel se declară şi moraliştii români. Aşa păr. Flueraş în 
»Uzul sacramentelor« pag. 51 — referindu-se la cele citate mai 
sus din Sî. Alfons, zice: »Turmarea sau cufundarea de trei ori 
nu se cere la validitatea Botezului —  pentru aceasta e de 
ajuns o singura turnare sau cufundare, ci la liceitatea lui.«

In lumina celor de mai sus trebue să susţinem, că în cazul 
nostru, când preotul a turnat primă oră apă pe capul copilului 
rostind cuvintele sau forma botezului, copilul a fost botezat.

Ce trebue să susţinem despre a doua şi a treia turnare?
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A  conferit sf. Taină a botezului din nou? A  fost deci botezat 
copilul de trei ori? A  fost valid botezul al doilea şi al treilea ?

Răspunsul este uşor. Ştim că sunt taine, cari imprimă ca
racterul, sau, cum ni-s’a spus pe vremuri, când eram în clasele 
primare, »lasă în sufletul omului un semn neşters.« Intre aceste 
sî. taine trebue să numărăm botezul, mirul şi preoţia. Dacă 
cineva le-a primit în mod valid, nu i-se mai pot conferi, nu-i 
iertat să i-se conferească. Şi dacă totuşi i-se conferesc ? Răs
punsul ni-1 dă Noldin: »Si quis sacramentum [quod iterari ne- 
quit, denuo confert, nihil efficit, cum sacramentum simpliciter 
nullum sit«. (De Sacramentis, Art. 3, n. 26, pag. 26-27). Dacă 
cineva confereşte taina, care nu se poate repeta, nu a făcut 
nimic, fiindcă conferirea din nou a sacramentului este pur şi 
simplu nulă, fără efect.

In legătură cu asta ar mai fi o întrebare. Păcătueşte cel ce 
a conferit din nou un sacrament ce nu se poate conferi de mai 
multe ori ? Aici trebuie sa facem o mică distincţie: îl confereşte 
»scienter«, adecă dându-şi pe deplin seama că repetă conferirea 
sacramentului, ori o face fără să-şi deie seama de aceasta.

Dacă confereşte sacramentul »scienter« de sigur păcă
tueşte greu. »Qui scienter sacramentum non iterabile confert 
aut suscipit, peccato sacrilegii graviter peccat«. (Noldin o. c. pag- 
27). Nu numai că păcătueşte, ci se face vinovat de sacrilegiu.

Dacă e vorba de conferirea din nou a botezului, după 
cum susţine Noldin, »in iteratione baptismi turn is, qui sacra
mentum confert, tum is, qui illud suscipit praeterea irregulari- 
tatem incurrit«, adecă atât cel ce confereşte, cât şi cel ce pri
meşte botezul incurge iregularitate, devine iregular.

Ce se va zice în cazul de sub întrebare? A  păcătuit 
greu preotul, care a botezat de trei ori copilul ? A  devenit ire
gular ? Umila noastră părere este ca nu a devenit iregular. Unde 
nu-i păcat nu-i cenzură, iar unde nu-i ştiinţă şi voinţă nu-i 
păcat ignoranţa — mai ales dacă aceea este invincibila — şi 
absenţa reavoinţei scapă pe om de multe, chiar şi de păcat.
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